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ABSTRAKT 

Tato práce se zabývá Zimními olympijskými hrami 2014 v Soči a zkoumá, jak informovala o 

související problematice vybraná česká a ruská média, český internetový server iDNES a 

ruský internetový server Rossijskaja Gazeta. Práce vychází z teoretických předpokladů o tom, 

jaký dopad na rozvoj mají olympijské hry, z dostupných veřejných informací o skutečných 

dopadech na rozvoj sočinského, potažmo krasnodarského, regionu a výroků zástupců 

zkoumaných médií ohledně toho, jak informovaly o Zimních olympijských hrách v Soči jejich 

média.   V analytické části pak práce analyzuje články obou serverů v ohraničeném období 

mezi srpnem 2013 a srpnem 2014 a zkoumá, jaká témata se objevovala v souvislosti se 

Zimními olympijskými hrami v Soči, počet jejich zastoupení a také jejich pozitivní, negativní, 

či neutrální charakter. 
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ABSTRACT  

This paper deals with the 2014 Winter Olympics in Sochi and examines how the selected 

Czech and Russian media, the Czech Internet server iDNES and the Russian internet server 

Rossijskaja Gazeta reported on related issues. The work is based on theoretical assumptions 

about the impact on the development of the Olympic Games, the available public information 

about the real impact on the development of the Sochi, Krasnodar region, and the statements 

of media representatives on how they informed their media about the Winter Olympics in 

Sochi. In the analytical part, the paper analyzes the articles of both servers in the boundary 

period between August 2013 and August 2014 and examines what topics/themes appeared in 

connection with the Sochi Winter Olympics, the number of their representations as well as 

their positive, negative or neutral character. 
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ÚVOD 

Tato práce se zabývá Zimními olympijskými hrami 2014 v Soči a zkoumá, jak 

informovala o související problematice vybraná česká a ruská média, český internetový 

server iDNES a ruský internetový server Rossijskaja Gazeta. Práce vychází 

z teoretických předpokladů o tom, jaký dopad na rozvoj mají olympijské hry, 

z dostupných veřejných informací o skutečných dopadech na rozvoj sočinského, 

potažmo krasnodarského, regionu a výroků zástupců zkoumaných médií ohledně toho, 

jak informovaly o Zimních olympijských hrách v Soči jejich média.    

V analytické části pak práce analyzuje články obou serverů v ohraničeném období, jenž 

je uvedeno v metodologii, a zkoumá, jaká témata se objevovala v souvislosti se 

Zimními olympijskými hrami v Soči, počet jejich zastoupení a také jejich pozitivní, 

negativní, či neutrální charakter, který je jasně definován rovněž v metodologické části. 

Jednotlivé vyčíslené počty zastoupených témat/článků jsou uvedeny v jednotlivých 

tabulkách v analytické části práce v kapitole 6, kde jsou následně tyto výsledky 

rozvedeny. V druhé části analýzy pak práce porovnává výsledky analýzy s teoretickými 

východisky a prohlášeními zástupců zkoumaných médií. Výzkum tedy pracuje s česky, 

anglicky a rusky psanou odbornou literaturou, s českou a ruskou ekvivalentní formou 

dotazníku, s česky psanými články na serveru iDNES a rusky psanými články na 

serveru Rossijskaja Gazeta.  

Mou motivací pro napsání této práce byl můj zájem o rozvojovou problematiku, 

politologii, mediální sféru a sport. Proto jsem chtěl tyto mé zájmy propojit, abych tak 

mohl napsat práci, která by byla přínosem právě v tom, že dokáže tyto oblasti spojit a 

předat tak čtenáři ucelený pohled na mediální obraz olympijských her, na které je 

možné zároveň pohlížet i jako na stimul rozvoje. Zároveň je oblast médií a vztahy 

s Ruskem čím dál více akcentované téma ve společnosti. Má práce si dává za cíl 

částečně tuto diskusi doplnit analýzou toho, co tato diskuse vlastně obsahovala a jak se 

liší v českém a ruském prostředí. 

Přínos této práce shledávám především v tom, že výzkum poukazuje na témata, která 

jsou považována za důležitá v souvislosti s pořádáním olympijských her a která naopak 

bývají spíše marginální. Přináší také nový pohled na to, jak je nahlíženo na tutéž akci 

médii ve dvou sociálně a kulturně odlišných zemích. Dokáže tak odlišit, jak je 

interpretován rozvoj a jiná problematika související s olympijskými hrami v západním a 
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východním kulturním prostředí, což může nápomoci při pochopení těchto rozdílů. 

Slabostí výzkumu je však skutečnost, že výsledky nelze generalizovat na všechna média 

a definovat tak jasné nezpochybnitelné tendence. Nicméně ve spojitosti s mými dalšími 

odbornými pracemi „Komparace vývoje stranického systému Ruské federace a České 

republiky od vzniku nových postsocialistických státních celků po současnost“ a 

„Současné postavení Ruska v mezinárodních vztazích“ tento výzkum může být 

nápomocen při porozumění rozdílů mezi tzv. západní a východní společností, tentokráte 

s důrazem na interpretaci možného rozvoje pomocí sportovních megaakcí.  

 

Práce je členěna do šesti kapitol a celkem pěti podkapitol. První čtyři kapitoly jsou 

teoretické, poslední dvě se dvěma a poté třemi podkapitolami pak již analytické. První 

kapitola s názvem „Metodologie“ přibližuje přístup k výzkumu, využité výzkumné 

metody, postup při sběru dat, vymezuje cíle a výzkumné otázky a další náležitosti. 

Vychází zejména z teoretických poznatků autorů Clarka, Guesta, Macqueena a 

Nameyho. Druhá kapitola je zasvěcena sportu, respektive megaakcím typu olympijkých 

her, a možným pozitivním a negativním dopadům na rozvoj regionu. Zde práce vychází 

z teoretických poznatků autorů Sobotové, Pollerta, Doležala, Hobzy a Dohnala, stejně 

tak jako Cornelissena a Giulianottiho.Třetí kapitola popisuje jednotlivé fáze přípravy 

olympijských her a zaměřuje se na dostupné údaje o tom, jaký dopad na rozvoj 

sočinského regionu mělo pořádání olympijských her v dané lokalitě. Čtvrtá kapitola 

představuje samotná zkoumaná média především z pohledu jejich zástupců, kteří 

přibližují interní práci daných serverů, která je jinak veřejnosti nedostupná, a také 

popisují vnímání a zaměření daných serverů při práci, jež byla spojena se Zimními 

olympijskými hrami v Soči.  

Pátá kapitola zahrnuje samotnou analýzu článků, když v první podkapitole jsou 

analyzovány články serveru Rossijskaja Gazeta a v druhé podkapitole články serveru 

iDNES. Články, potažmo vyskytovaná témata, jsou analyzovány vždy po jednotlivých 

měsících. Poslední šestá kapitola je pak rozdělena na tři podkapitoly. V první 

podkapitole jsou komparovány výsledky analýzy článků obou serverů. Dochází tak ke 

komparaci témat, vyznění daných článků a jejich počtu. Ve druhé podkapitole jsou 

komparovaná teoretická východiska s výsledky analýzy. Je zde zkoumáno, zda a do jaké 

míry se teoretické předpoklady jednotlivých dopadů na rozvoj skutečně promítly ve 
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článcích zkoumaných serverů. Poslední třetí kapitola pak komfrontuje výsledky analýzy 

také s prohlášeními a údaji poskytnutými zástupci vybraných médií v teoretické části.  

CÍLE PRÁCE 

Cílem práce je tedy zjistit, jaká témata se objevovala ve vybraných internetových 

médiích, iDNES. cz a Rossijskaja Gazeta, a zda převládaly ve vybraných médiích 

zprávy pozitivní, negativní, nebo neutrální vůči Ruské federaci a samotnému konání 

Zimních olympijských her v Soči (pozitivní, negativní, neutrální zpráva bude 

definována později v metodologické části). Zkoumané časové období jsem stanovil na 6 

měsíců před a 6 měsíců po konání her. Jelikož práce bude založena na tématické a 

obsahové analýze, nikoliv na diskurzivní, ponechávám interpretaci článků v závislosti 

na nastíněném mediálním prostředí na čtenáři.  

VÝZKUMNÉ OTÁZKY  

Stanovil jsem si následující výzkumné otázky:  

1. Jaká témata se objevovala u českého internetového serveru iDNES ve 

zkoumaném období v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči?  

2. Jaká témata se objevovala u ruského internetového serveru Rossijskaja Gazeta 

ve zkoumaném období v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči?  

3. Jaká témata u daných médií převládala a jaká byla marginální?  

4. Převládaly ve vybraných médiích u jednotlivých témat a celkově zprávy 

pozitivní, negativní nebo neutrální? (později definuji)  

5. Shodují se výroky zástupců zkoumaných médií s výsledky analýzy? 
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1. KAPITOLA: METODOLOGIE  

Práce se zabývá tím, jak informovala o Olympijských hrách v Soči vybraná česká a 

ruská internetová média. V úvodu práce se věnuji obecným výhodám a nevýhodám při 

pořádání olympijských her. Práce se věnuje analýze Zimních olympijských her 

v ruském Soči v roce 2014. Zaměřím se na organizaci her a problémy, se kterými se 

pořadatelská země musela potýkat. Součástí práce bude také zasazení tématu do 

kontextu rozvoje, kdy krátce nastiňuji, zda a případně jaký může mít sport vliv na 

rozvoj daných regionů. Hlavní částí práce je komparace vybraných médií, kdy se 

zaměřuji na témata, která se objevovala při informování o hrách v českém a ruském 

prostředí.  

Při mém výzkumném projektu jsem nejprve zkoumal, zda a jaká odborná literatura 

k danému tématu již existuje. Využíval jsem klíčová slova, abych dohledal odbornou 

literaturu na internetu, stejně tak jako v knihovnách. Konkrétně jsem využil služeb 

knihoven Zbrojnice a Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci.  

 

 

KRITÉRIA VÝBĚRU ZKOUMANÝCH MÉDIÍ 

Při výběru zkoumaných médií pro mě byla důležitá tato kritéria: 

1. Dostupnost archivu 

2. Shodné zaměření  

3. Frekvence vydávání článků 

4. Počet tematických rubrik 

5. Shodné zaměření na cílového čtenáře/uživatele  

6. Popularita v dané zemi  

7. Vztah k vládní moci  

V této fázi jsem hledal rovněž vhodná média, která bych mohl podrobit výzkumu. Tato 

fáze byla velmi komplikovaná, jelikož spousta internetových médií buď nemá 

k dispozici archiv, nebo jej má, ale nemá možnost nastavit hledané období.Nicméně tato 

strategie se ukázala jako nevhodná, jelikož nebylo možné uložit práci v časovém 

období, kde jsem přestal zkoumat články. Bylo zapotřebí pokaždé proces opakovat 

proklikáváním do historie. Tento problém se vyskytl např. u ČT24. Proto jsem musel 

volit média i v rámci tohoto kritéria.  
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Dále pro mě bylo důležité, aby měla vybraná média alespoň částečně shodné zaměření a 

nelišila se v tom, že by vydávala články v jiných časových intervalech. Nakonec jsem 

došel k výběru internetového média iDNES a portálu Rossijskaja Gazeta. Tyto servery 

jsem zvolil kromě dostupnosti jejich archivů zejména z důvodu ekvivalence v oblastech 

jako: denní vydávání článků, srovnatelný počet různě tematických rubrik, snaha 

obsáhnout co největší počet čtenářů (ani jeden web se nespecializuje pouze na určitý 

druh čtenáře, např. podle pohlaví, věku, zájmu apod.), popularity a čtenosti, jelikož oba 

weby patří k nejčtenějším ve svých zemích. Zajímavé také pro mě bylo propojení, podle 

mého přesvědčení, s nejvlivnějšími aktéry v zemi v daném čase, u serveru Rossijskaja 

Gazeta s vládou Ruské federace, a tedy s V. V. Putinem, u serveru iDNES s jedním 

s nejvlivnějších podnikatelů v České republice, toho času ministrem financí vlády ČR a 

následně premiérem, který stejně tak jako V. V. Putin kontroloval podstatnou část 

mediálního světa ve své zemi. 

 

VÝZKUMNÉ OTÁZKY 

Pro práci jsem si stanovil následující výzkumné otázky:  

1. Jaká témata se objevovala u českého internetového serveru iDNES ve 

zkoumaném období v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči?  

2. Jaká témata se objevovala u ruského internetového serveru Rossijskaja Gazeta 

ve zkoumaném období v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči?  

3. Jaká témata u daných médií převládala a jaká byla marginální?  

4. Převládaly ve vybraných médiích u jednotlivých témat a celkově zprávy 

pozitivní, negativní nebo neutrální? (později definuji)  

5. Shodují se výroky zástupců zkoumaných médií s výsledky analýzy? 

 

VÝZKUMNÝ VZOREK 

Zdrojem dat pro mě byla tedy výše zmíněná internetová média. Nicméně jsem musel 

dále konkretizovat výzkumný vzorek, s čím přesně budu pracovat a jakým způsobem. 

Rozhodl jsem se pracovat se všemi články ze všech rubrik daných médií ve zkoumaném 

období od 6. 8 2013 do 23. 8. 2014, tedy půl roku před zahájením her a půl roku po 

jejich ukončení, abych důkladně zmapoval vývoj, který předcházel dané sportovní akci, 

ale také vývoj poskytování informací po ukončení Olympijských her v Soči (dále 
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možná zkratka „OH“). Jestliže jsem pracoval se všemi články, v praxi to znamená, že 

jsem zaškrtl u archivu serverů „vše“, čímž se mi vygenerovaly články ze všech rubrik. 

Selekce z těchto článků následně probíhala tak, že podmínkou pro zahrnutí daného 

článku do výzkumu bylo to, zda obsahuje alespoň jednu zmínku o Zimních 

olympijských hrách v Soči, respektive o jakýchkoliv událostech, případně komentářích, 

jež souvisely s těmito hrami. Dané články jsem analyzoval vždy celé, to znamená, že 

každý článek jsem rozkliknul a hledal zmínku o Zimních olympijských hrách v Soči a 

případná témata v jeho celém obsahu. Výzkumným vzorkem se tak pro mě stalo 1901 

článků ze serveru Rossijskaja Gazeta z výše uvedeného zkoumaného období a 716 

článků serveru iDNES za téže období. Všechna data, tj. veškeré analyzované články 

s memos apod., včetně odpovědí na dotazníky a korespondence, jsou archivována.  

 

METODY SBĚRU DAT  

Při sběru dat, kromě odborné literatury, tedy využívám internetové články. Jednou 

z metod sběru dat se pro mě stal i dotazník. Ten mi měl zajistit více informací o 

zkoumaných médiích z pohledu zástupců těchto serverů. Dotazník byl strukturovaný a 

skládal se celkem z devíti otevřených otázek. Otázky jsem nejprve položil zástupci 

iDNES, který však nebyl schopen erudovaně zodpovědět všechny otázky. Posléze se mi 

však metodou sněhové koule podařilo zodpovědět i zbývající otázky. Celkem jsem 

nakonec nasbíral data od třech zástupců zmíněného portálu. Zprostředkovatele, který mě 

odkázal na spolupracovníky s kompetencemi zodpovědět mé otázky, označuji jako 

„A0“. Následně tyto 3 zástupce, kteří zodpověděli mé dotazy, označuji jako „A1“, „A2“ 

a „A3“. Učinil jsem tak na základě domluvy s dotyčnými při uvážení, že tento server 

byl napadán z řad veřejnosti kvůli údajnému příklonu k A. Babišovi a mnohdy byli 

napadáni i konkrétní novináři.  

Stejný soubor otázek, jehož jedinou odlišností byl jazyk (otázky jsem přeložil do 

ruštiny) jsem položil i zástupci ruského serveru Rossijkaja Gazeta, který byl schopen 

zodpovědět všechny otázky. Tohoto zástupce označuji již na základě analogie 

s předchozím případem jako „B“. Ruština byla zapotřebí nejen při komunikaci s ruským 

serverem, ale také při samotné analýze článků serveru Rossijskaja Gazeta. V této 

souvislosti jsem využil mé jazykové kompetence ze vysokoškolského studia ruské 

filologie a ruštiny pro překladatele. Veškerá komunikace probíhala prostřednictvím 

emailu, s českými zástupci v češtině, s ruským zástupcem rusky. Výjimkou byla 
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komunikace se zástupcem iDNES „A0“, s kterým jsem hovořil celkem šestkrát 

telefonicky kvůli konzultaci vhodných osob pro zodpovězení mých otázek. Nejednalo 

se tedy v tomto případě o rozhovor, ale o snahu metodou sněhové koule získat další 

kontakty. Ze stejných důvodů jsme komunikovali ještě i prostřednictvím emailu. 

Celkový počet emailové korespondence byl se zástupci iDNES dosáhl 27 emailů. 

S ruskou stranou proběhl pouze jeden email, kde jsem se dozvěděl odpovědi na všechny 

položené otázky, a tak nebylo zapotřebí tak frekventované a déle trvající komunikace 

jako v případě českého serveru. Seznam otázek, českou i ruskou verzi, přikládám 

v příloze. Veškerá komunikace s oběma stranami probíhala v období dvou měsíců, 

března a dubna 2017.  

ANALYTICKÉ METODY 

Během výzkumu jsem využil tzv. smíšené metody. Jednak při výše popsaném sběru dat, 

jednak při samotné analýze kdy jsem zvolil konkrétně  tematickou a obsahovou analýzu. 

Definice tzv. „Smíšené metody“
1
 je mnoho a liší se prakticky pouze v detailech. Asi 

nejvýstižnější je Bergmanova definice, který říká, že „Smíšená metoda je kombinace 

alespoň jedné kvalitativní a alespoň jedné kvantitativní metody v jednom výzkumném 

projektu či programu.“ 
2
(Bergman in Guest, Macqueen, Namey, 2012: 188) Základní 

premisou je, že použití smíšených metod dosáhneme lepšímu porozumění zkoumané 

problematiky, než bychom dosáhli při využití pouze jedné z nich. (Guest, Macqueen, 

Namey, 2012: 188) 

Creswell a Plano Clark uvádějí 5 výhod, které přináší smíšené metody:  

1. Silná místa jedné metody kompenzují slabá místa druhé  

2. Umožňují předat více ucelené a přesvědčivé informace 

3. Mohou zodpovědět výzkumné otázky, které pouze jedna metoda nedokáže  

4. Vede k užití vícero pohledů a paradigmat  

5. Jsou praktické, umožňují využití vícero technik a přístupů  

Výše uvedených 5 bodů lze v mém případě chápat tak, že by pouhý výčet témat nestačil 

pro komparaci toho, jak o Zimních olympijských hrách média informovala. Při analýze 

jsem nakonec vydělil stejná témata a čtenář by tak mohl nabýt dojmu, že oba servery 

                                                 
1
 Mixed methods research 

 
2
 Mixed methods research is the combination of the at least one qualitative and at least quantitative 

component in a single research project or program. 
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informovaly o Zimních olympijských hrách v Soči ve zkoumaném období totožně. 

Nicméně doplněním tematické analýzy obsahovou analýzou, která mi umožnila 

kvantifikovat pozitivní, negativní a neutrální zprávy, jsem dokázal nejen zodpovědět, 

jaká témata byla častější a méně častá u daných serverů, ale také jak kriticky či naopak 

pozitivně články informovaly o Zimních olympijských hrách v Soči. Lze tak např. 

dospět k závěru, že sice obě média informovala o daném tématu, ale zcela z opačného 

pohledu (případně jak často), což by tematická analýza sama o sobě nezachytila.  

Tematická analýza vyžaduje větší zahrnutí a interpretaci autora. Pracuje s tzv. tématy, 

která vyplynou z analýzy objektu. „Tématická analýza se pohybuje za pouhým 

počítáním explicitních slov a frází, zaměřuje se na identifikaci a popis jak implicitních, 

tak explicitních výroků uvnitř dat, jimiž jsou tzv. témata.“
3
 (Boyatzis, 1998) Součástí je 

také práce s tzv. kódy, které jsou podmnožinami zastřešujících témat. „Kódy se pak 

obvykle určují tak, aby reprezentovaly identifikovaná témata a používaly nebo byly 

propojeny se surovými daty pro pozdější analýzu.“
4
 (Guest, Macqueen, Namey, 2012: 

10) V mé práci upřesňuji témata tzv. podtématy, která definuji jako ekvivalenty 

zmíněných kódů.  

Dle autorů je tematická analýza nejlepší metodou pro zachycení komplexních významů 

v textových datech, se kterými jsem se rozhodl pracovat. Dodávají také, že se jedná o 

„nejčastější využívanou analytickou metodu v kvalitativním výzkumu.“
5
 (Guest, 

Macqueen, Namey, 2012: 11) Boyatzis upozorňuje, mimo jiné, také na to, že pokud to 

výzkumník potřebuje, výsledky tematické analýzy lze převést do kvantitativních dat. 

(Boyatzis, 1998), čehož využiji při kvantifikaci vyhledaných témat a článků. 

Obsahová analýza se opírá o kvantitativní způsob zkoumání, kvalitativní postupy jsou v 

ní obsaženy také, díky čemuž se tak pro některé badatele přibližuje kvalitativním 

metodám. Tato analýza je vyzdvihována jako v principu jednoduchá, adaptabilní, a 

přitom systematická, objektivitě blízká metoda (Dvořáková, 2010). Obsahová analýza je 

definována jako objektivní metoda analýzy sdělení a dále definována jako kvantitativní 

metoda (Disman 2006:169). Disman ve své knize uvádí, že pokud budou dva nebo více 

                                                 
3
 Thematic analyses move beyond counting explicit words or phrases and focus on indentifying and 

describing both implicit and explicit ideas within data, that is, themes. 

 
4
 Codes are then typically developed to represent the identified themes and applied or linked to raw data 

as summary markers for later analysis. 

 
5
 …the most commonly used method of analysis in qualitative research. 
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výzkumníků nezávisle na sobě analyzovat stejný materiál, musí dojít vždy ke stejnému 

výsledku. V mém případě by tedy výzkumník měl v jednotlivých měsících dojít ke 

stejnému počtu témat a stejnému počtu neutrálních, pozitivních a negativních článků. 

Také uvádí, že nejdůležitější a nejcitlivější v procesu této analýzy je správná konstrukce 

kategorií, do které bude obsah kódován. V mém případě budu pracovat na základě 

analýzy s vydělenými tématy a kategoriemi pozitivní, negativní a neutrální zpráva. Tuto 

analýzu udělám jak pro jednotlivé měsíce, tak i pro celé období. Podle McQuaila je to 

nejstarší a nejpoužívanější metoda výzkumu masových médií. Touto metodou můžeme 

sledovat četnost, zabarvení textu, lokalizaci a mnoho dalších. (McQuail, 2007). I proto 

se domnívám, že pro mou práci z mediálního prostředí, kde chci definovat četnost 

daných zpráv různého vyznění je obsahová analýza příhodná. Umožní mi totiž zjistit, 

která témata byla frekventovanější a která naopak marginalizovaná, stejně tak mi 

umožní zjistit, zda převládaly články pozitivní, negativní, či neutrální.  

Pro analýzu článků jsem se tedy rozhodl využít nejprve tematickou analýzu. Hlavním 

důvodem tohoto výběru bylo to, že cílem mé práce je popsat hlavní témata, která se 

v datech, v mém případě internetových článcích, objevují. Postup mé práce byl takový, 

že na základě výzkumných otázek, jež jsem si položil, jsem v článcích hledal daná 

výzkumná témata. K těm jsem dospěl induktivně, a to opakovaným pročítáním článků. 

Nejprve jsem se snažil definovat co nejobecnější témata, která obsahově spojují dané 

články. Takto jsem vygeneroval jednotlivá témata u obou serverů. Dalším pročítáním 

jsem hledal možná podtémata v rámci již vydělených témat. Následně jsem podrobil 

témata a podtémata podrobné shrnující analýze. V této souvislosti je třeba říci, že již od 

samotné prvotní analýzy článků, kromě návrhů témat, která jsem později během analýzy 

upřesňoval, jsem si tvořil tzv. memos, tedy poznámky, co přesně bylo v článku zmíněno 

a také citace reprezentativní části a odkaz na každý článek, což mi zásadně pomohlo při 

určování témat. 

Pro dokreslení představy o tom, jak vybraná média informovala o Zimních 

olympijských hrách v Soči, jsem se rozhodl, rozdělit všechny články na pozitivní, 

negativní a neutrální. V této souvislosti jsem využil obsahové analýzy. Tou jsem tedy 

navázal na analýzu tematickou, která mi nakonec vygenerovala 9 témat, jež se, 

navzdory prvotnímu očekávání, shodně objevovala u obou zkoumaných serverů. 

Tématy jsou:  

1. „Lidská práva/Relativizace lidských práv“  
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2. „Mezinárodní vztahy“  

3. „Společnost, sociální politika“ 

4. „Byznys“  

5. „Bezpečnost“  

6. „Ekologie“  

7. „Infrastruktura“  

8. „Služby pro aktéry OH“   

9. „Sportovní zprávy“.  

Rozdíly však byly v kladném, záporném či neutrálním vyznění článků, které jsem 

definoval následovně v jednotlivých kategoriích stanovených v rámci tematické 

analýzy:  

Téma: Lidská práva/relativizace lidských práv 

V oblasti „Lidská práva/Relativizace lidských práv“ označuji u zkoumaných serverů: 

 Záporně: ty články, kde se zmiňuje kritika lidských práv a persekuce 

homosexuálů v Ruské federaci, kritizuje se schválený zákon omezující 

propagaci homosexuality na veřejnost, či se jakkoliv potlačují jiná základní 

lidská práva, zejména pak právo na shromažďování a svobodu slova.  

 Kladně: Články označené jako pozitivně vyznívající jsou ty, kde se výše 

uvedená problematika relativizuje, případně obhajuje. Pod pojmem relativizace 

rozumím různé výzvy, prohlášení a názory, které porušování práv odmítají či ho 

vnímají jako věc, která v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči 

nemá být spojována. 

 Neutrálně jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala.  

Téma „Mezinárodní vztahy“ 

U tématu „Mezinárodní vztahy“ označuji u zkoumaných serverů: 

 Negativně: Toto téma zahrnuje v rámci negativního hodnocení bojkot Zimních 

olympijských her v Soči, neúčast státníků, politiků, známých sportovců či jiných 

společensky významných osobností na hrách. Patří zde i opačný trend 

popisovaný v závěru hodnocení „Kladně“ 
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 Kladně: Kladné hodnocení pak pojednává o článcích, kde se hovoří o účasti 

výše uvedených osobností, případně se relativizuje neúčast těchto osobností 

s odůvodněním, které vylučuje politický podtext neúčasti na Zimních 

olympijských hrách v Soči. V této kategorii jsou zahrnuty i mezinárodní vztahy 

obecně, kladně hodnotím jakékoliv posílení mezinárodní spolupráce či alespoň 

deklarace o snaze budovat dobré vztahy a spolupracovat s RF. Jedná se zde 

především o posílení vlivu Ruské federace v mezinárodním prostředí na základě 

spolupráce s ostatními státy pod záštitou Zimních olympijských her v Soči. 

Může se jednat například o setkávání státníků v Soči a jiná jednání v místě her 

s pozitivním výsledkem. Negativně jsou pak hodnocena podobná počínání, která 

vedou k ochlazení vztahů či omezení vzájemné spolupráce a k diskreditaci 

Ruska v mezinárodním prostředí.  

 Neutrálně jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní vyznění 

a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se kterákoliv 

z variant prosazovala. 

Téma „Společnost, sociální politika“ 

Oblast „Společnost, sociální politika“ zahrnuje celou řadu společensko-politických 

otázek. Jedná se o zdravotnictví, školství, vzdělání, podporu obyvatel či určitých 

sociálních skupin nebo vyjádření politiků k různým společensko-politickým otázkám. 

 Kladně: Hodnotím v obou případech ty články, které hovoří o pokrocích a 

pozitivním vývoji v těchto oblastech v souvislosti s OH v Soči.  

 Záporně: Pak relativizaci pokroku či pozitivního vývoje, kritiku vývoje, 

případně popření jakéhokoliv pozitivního vývoje a tvrzení o vývoji negativním. 

U tohoto tématu jen upozorním, že v případě ruského serveru články pojednávají 

o sociální oblasti, tedy různých programech a pozitivních/negativních vlivech 

v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči na území Ruské federace, 

zatímco u českého serveru se může jednat i o články, které zohledňují sociální 

problematiku také na území České republiky (např. se může jednat o činnosti 

spojené s českým olympijským parkem), podmínkou však i v tomto případě 

vždy je, že tyto jevy mají spojitost se Zimními olympijskými hrami v Soči.  
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 Neutrálně: Jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala. 

Téma „Byznys“ 

 Kladně: Téma „Byznys“ v případě ruského serveru sestává z kladných 

hodnocení v těch případech, kde plyne Ruské federaci jakýkoliv ekonomický 

zisk, ať už přímo, nepřímo, či do budoucna v souvislosti se 

Zimními olympijskými hrami v Soči. V případě českého serveru je kladně 

chápán i pozitivní vývoj českých firem a českého prostředí v souvislosti s hrami 

v Soči. (většinou se jedná o firmy, které exportovaly zboží na do Soči) Kladně je 

tedy v českém prostředí chápán také zisk na základě dodávek zboží do místa 

konání her. 

 Negativně: Jsou pak hodnoceny případy, kdy je zisk menší, než se očekával, 

případně dochází k jeho eliminaci z různých důvodů, nebo dochází naopak 

k ekonomickým ztrátám. Do negativních konotací řadím i soudní procesy 

z oblasti podnikání, při kterém došlo ke zneužití olympijské značky. Negativně 

je pak také chápáno zneužití českých výrobků či jiné ekonomické ztráty českých 

firem.   

 Neutrálně: Jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala. 

Téma „Bezpečnost“ 

Téma „Bezpečnost“ má hned několik podcelků. Jedná se o hrozbu terorismu, 

kybernetickou bezpečnost, energetickou bezpečnost, spolupráci v rámci bezpečnosti a 

veškerá bezpečností opatření v souvislosti se Zimními olympijskými hrami v Soči.  

 Záporně: Jsou vnímány ty články, které upozorňují na možnou hrozbu a 

nezvládnutí bezpečnostní situace v místě konání her, zneužití online informací, 

případně energetické výpadky, v důsledku kterých může dojít k problémům 

v průběhů her. Záporně jsou však vnímány také články, které kritizují přehnaně 

striktní bezpečnostní opatření, která omezují účastníky her nebo samotné místní 

obyvatele. Řazeny jsou zde i různá prohlášení politiků a jiných významných 
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osobností, která potvrzují bezpečnostní hrozby na Zimních olympijských hrách 

v Soči. 

 Kladně: Je pak vnímáno posilování bezpečnosti bez sekundárního negativního 

vlivu na obyvatele ruského regionu či návštěvníky, příprava na hry ze strany 

bezpečnostních složek, jejich zvyšování počtu a spolupráce se zahraničím na 

hladkém a bezpečném průběhů her. Kladně je vnímáno i jakékoliv posílení 

vojenské či jiné bezpečnostní techniky. Řazeny jsou zde i různá prohlášení 

politiků a jiných významných osobností, která vyvrací bezpečnostní hrozby na 

Zimních olympijských hrách v Soči. 

 Neutrálně: Jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala. 

Téma „Ekologie“  

Téma „Ekologie“ se zaměřuje na ekologické dopady Zimních olympijských her v Soči.  

 Kladně: Jsou vnímány články akcentující masovou výsadbu zeleně, ochranu 

fauny a flóry, včetně zavádění moderních ekologických technologií a obecného 

zlepšování životního prostředí v Soči.  

 Záporně: Jsou hodnoceny články, jež informují o negativních dopadech v Soči, 

případně o špatné ekologické situaci v místě konání her. Negativně označuji také 

články relativizující ekologická opatření, ukazující na jejich nedostatek nebo 

nepatřičnost, případně články, které upozorňují na počínání v rozporu 

s ekologickým zacházením.   

 Neutrálně: Jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala. 

Téma „Infrastruktura“  

Téma „Infrastruktura“ zahrnuje širokou škálu výstavby, od olympijských objektů, 

včetně ubytovacích kapacit, výstavby elektráren až po dopravu, v souvislosti s ní 

výstavbu železnic, nádraží, dopravních cest, silnic, letištních hal, terminálů a všech 

jiných objektů a komunikací vystavěných pro účely her. U českého serveru zde spadá i 

infrastruktura na českém území, která se staví pro účely Olympijských her v Soči a 

paralelní akce spojené s danou tématikou. 
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 Kladně: Je hodnocena již samotná výstavba, ale také pozdější využitelnost 

objektů, jejich dobrý stav, kvalita, moderní technologie a jiné přednosti a služby, 

které mohou poskytnout hostům her a také místním obyvatelům, případně i 

budoucím hostům v rámci jiných velkých akcí. Kladně jsou hodnoceny ty 

články, které výtky z oblasti financování (popsáno na konci oddílu „Negativně“) 

relativizují, popírají a veškerá prohlášení, která tvrdí opak.  

 

 Negativně: Jsou hodnoceny antonymické vlastnosti objektů, nepřipravenost 

objektů, nedokončení objektů v čas, chyby ve fungování objektů, jejich 

nevyhovující parametry, případně různá omezení dopravy a fungování objektů, 

či pozdější nevyužitelnost objektů. Je zde zahrnuta i otázka financování dané 

infrastruktury, negativně jsou oceněny ty články, které upozorňují na 

předraženost, netransparentnost financování objektů a zbytečnost samotné 

výstavby. To vše může zahrnovat i prohlášení politiků a jiných významných 

osobností či společenských skupin, která zahrnují předešlé informace.  

 Neutrálně: Jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala. 

 

Téma „Služby pro aktéry OH“ 

 Kladně: Jsou to všechny služby, které usnadňují fanouškům, sportovcům, 

novinářům, politickým představitelům a jiným významným aktérům OH pobyt 

v místě konání. V tomto případě se jedná o pozitivní zprávy. Stejně tak, pokud 

dochází k jakémukoliv vylepšení služeb, zpříjemnění pobytu, k práci na 

jazykových a jiných kompetencích personálu a dobrovolníků v místě her apod. 

U českého serveru se může jednat o totéž v českém prostředí, podmínkou je 

samozřejmě, jako u všech oblastí, souvislost se Zimními olympijskými hrami 

v Soči.  

 Negativně: Negativní zpráva obsahuje kritický pohled na výše uvedené služby, 

může se jednat o nedostatečný rozsah, nedostatečnou kvalitu či zbytečnost 

poskytování dané služby. 
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 Neutrálně: Jsou označeny články, kde nepřevažuje negativní či pozitivní 

vyznění a jsou zde uvedeny protichůdné názory ve stejné míře, aniž by se 

kterákoliv z variant prosazovala. 

Téma „Sportovní zpráva“ 

Poslední oblastí je téma „Sportovní zpráva“, která čítá veškeré sportovní zprávy, tzn. 

sportovní výsledky, informace o sportovcích, jejich přípravě, zranění, aktivitách, 

rozhovory se sportovci, případně i poolympijské činnosti.  

 Neutrálně: Jelikož se v těchto článcích neodrážela žádná významná kladná či 

záporná konotace, která by měla potenciál ovlivnit vnímání her, potažmo jejich 

úspěšnost, označil jsem všechny sportovní zprávy jako neutrální. Výjimkou 

mohou být prohlášení významných osobností z řad sportu, která byla podle své 

konotace přiřazena do jiných kategorií s převažujícími tématy.  

U ostatních témat, jak je uvedeno vždy u každého jednotlivého tématu, jsou neutrální 

zprávy ty, kde je pozitivní a negativní vyznění článku rovnocenné, respektive 

nepřevažuje pouze jedno vyznění. Některé články obsahovaly více tematických oblastí, 

proto k jednomu článku může být přiřazeno hned několik témat.  
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2. KAPITOLA: SPORT A ROZVOJ   

Debaty o vlivu megaakcí, jako jsou olympijské hry, se různí. Spousta odborníků vidí 

v jejich pořádání negativa, přičemž přibližně stejně velká skupina je přesvědčena o 

převaze pozitivních faktorů na rozvoj daného regionu, kde se olympijské hry konají. 

Sportovní akce světového měřítka bývají vnímány politiky jako stimul krátkodobého a 

dlouhodobého ekonomického růstu, prostředek ke zvýšení domácích i zahraničních 

investic, podobně jako možnost rozvoje infrastruktury apod. (Sobotová, 2016) Nová 

infrastruktura však může vést i k problémům v případě, že o nově vybudovaná četná 

sportoviště a dopravní infrastrukturu se bude třeba starat. V budoucnu se může stát, že 

nebudou peníze na jejich údržbu a vše začne chátrat. Kromě vysokých nákladů na 

údržbu prvotřídních sportovišť může být problémem i to, že zařízení byla vybudována 

pro konkrétní účely, které v oblasti nemají tradici a často také v místech bez trvalého 

osídlení. Může se tedy stát, že je v budoucnu nebude mít kdo využívat. (Colliers 

International, 2018) 

 

Stejně tak mohou megaakce mít pozitivní vliv na státní klíčové sektory, např. na 

zvýšení počtu turistů. (Sobotová, 2016) Pokud je vše dobře naplánováno, vybudovaná 

infrastruktura, ať už to jsou dopravní trasy, různá sportoviště, či služby pro fanoušky 

mohou být přínosem pro rozvoj regionu i v následujících letech, nejen při konání jiných 

megaakcí, ale i v běžném životě lidí, kterým se tak zvedá životní úroveň, ať už přímo 

skrze využívání nových služeb a díky přímým investicím, nebo zprostředkovaně např. 

zisky z turismu. Nejen s turismem je propojena i problematika bezpečnosti. Případné 

bezpečnostní obavy mohou ovlivnit reputaci hostitelské země a mít naopak negativní 

dopad na místní turistický ruch. Právě reputace pořadatelské země a regionu, kde se 

megaakce konají, však bývá většinou považována za pozitivní efekt.  To dokládá i 

vyjádření regionálního ředitele výzkumu pro východní Evropu Colliers International: 

„Pořádání olympijských her má pozitivní dopad na reputaci města a hostitelské země. 

Na základě zkušeností z předchozích olympijských her či dalších velkých akcí musí 

každé pořadatelské město počítat s tím, že by mělo mít pevné základy, na kterých vše 

vybuduje. (…)“ (Colliers International, 2018)  

 

Neodmyslitelných faktorem je i podpora konání megaakce v řadách místních obyvatel. 

Právě závislost na této ne/podpoře může mít vliv na pozitivní či negativní efekt 
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samotných her. (Colliers International, 2018) Motivace obyvatel je důležitá i pro oblast 

zaměstnanosti a obecně i participace, potažmo aktivizování, obyvatel. Pořádání her také 

přináší, byť většinou dočasnou, zaměstnanost. Velký význam pro zaměstnanost mají v 

podnikatelském sektoru především spotřeba obyvatelstva v oblasti sportovního oblečení 

a vybavení, výroba a obchod se sportovním zbožím, cestovní ruch iniciovaný sportem, 

stavebnictví a média. (Hobza, Dohnal, 2008) Mohou se však objevit rovněž i další 

negativa. Jedním z nich ne např. tzv. řízení výdajů. Existuje zde totiž riziko, že rozsáhlé 

veřejné výdaje ve prospěch organizace olympijských her nebo jiné velké akce budou 

mít negativní dopad na financování místí samosprávy a dalších veřejných orgánů jako je 

zdravotnictví, vzdělávání, nebo sociální péče (Colliers International, 2018)  

 

Dalším možným negativem je možné zadlužení, včetně jeho sekundárních dopadů. 

Vysoké náklady na přípravu her mohou potenciálně vést ke zvýšení daní či jiných 

poplatků, a to zejména v případě, že dojde k výraznému navýšení nákladů oproti 

původnímu plánu, jako tomu bylo například u Letních olympijských her v Montrealu 

1976 nebo v Londýně 2012. (Colliers International, 2018) Sociální rozměr je tedy 

důležitým, opět dvousečným, faktorem. Na jedné straně mohou lidí těžit z rozvoje 

infrastruktury, či turismu, na stranu druhou mohou být naopak negativně postiženi.  

Sociální rozměr a případné tenze ve společnosti mohou být velkým negativem. Každé 

město je směsicí různých skupin obyvatel, které mají odlišné zájmy i potřeby. To 

je výzvou pro městský rozvoj, zvláště když se jedná mnohdy o zájmy protichůdné nebo 

těžko slučitelné. Jedním z klasických příkladů rozporu je snaha o zajištění důstojných 

životních podmínek a odpovídajícího bydlení chudým nebo sociálně vyloučeným 

obyvatelům a zájmy developerů, investorů i radnic modernizovat, využít městskou půdu 

pro drahé a často megalomanské projekty. Tento střet zájmů nejčastěji prohrávají lidé 

chudí, bez kontaktů či adekvátního vzdělání, bez možností být vidět či 

slyšet. (Sobotová, 2016)  

 

Úspěchu obyčejných obyvatel bývá dosaženo, když je příslib o zlepšení životních 

podmínek opravdu splněn. V opačné situaci chybí školy, nemocnice, pracovní 

příležitosti, někdy i kanalizace nebo hygienické zázemí či veřejná doprava. Naopak, na 

původních místech, kde dříve bydlela přesídlená populace, vyrůstají nákupní a obchodní 

centra, rezidence s předraženými byty, letiště či stadióny, z nichž těží především 

majetnější skupina obyvatel. V této souvislosti lze zmínit např. zkušenosti z brazilského 
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Ria, kde hojně docházelo ve spojitosti s olympijskými hrami k násilnému přesídlování 

tisíců rodin z chudinských čtvrtí (Sobotová, 2016) Silným tématem je však i ekologie. V 

posledních letech se v olympijském hnutí objevuje nový fenomén–stále více se hovoří o 

souvislosti mezi sportem a životním prostředím. MOV totiž v roce 1992 akceptoval 

výzvu Světové konference o životním prostředí v Riu de Janeiru, která vyzvala 

světovou veřejnost k ochraně životního prostředí a k přijetí strategie trvale udržitelného 

rozvoje. Na návrh studijní komise pařížského kongresu byla také modifikována 

olympijská charta (2003): „MOV dbá na to, aby se olympijské hry konaly v 

podmínkách, které respektují životní prostředí a vybízí olympijské hnutí, aby se zabývalo 

ekologickými problémy. Dále vyzývá olympijské hnutí, aby zdůrazňovalo péči o životní 

prostředí při všech svých činnostech a aby upozorňovalo všechny osoby s ním spojené 

na význam trvale udržitelného rozvoje.“ (Sobotová, 2016) Nejvíce je úsilí MOV, tedy 

Mezinárodního olympijského výboru, o ekologizaci sportu patrné při výběru 

hostitelských měst pro olympijské hry. Organizační výbory kandidátských měst musejí 

mít v požadovaných dokumentech zpracovány také ekologické koncepce pro organizaci 

zimních i letních olympijských her. Poprvé bylo předložení ekologických plánů povinně 

vyžadováno od všech kandidátů usilujících o přidělení Zimních olympijských her v roce 

2002. (Pollert, Doležal, 2004) 

 

Přesto však i nadále při pořádání megaakcí hrozí environmentální a ekologické škody. 

Často jsou namísto plného využití stávajících kapacit, případně přestavby 

nepoužívaných průmyslových oblastí, pro vybudování prostor pro olympijské 

hry využívány enviromentálně vzácné lokality, např. v případě Soči, mokřady, což 

může vést k úhynu části místní fauny a flóry. (Pollert, Doležal, 2004) Olympijské hry 

mohou mít pozitivní vliv i na samotný rozvoj sportu jako takového. (Sobotová, 2016) 

Cestovní ruch motivovaný sportem je považován za inovační produkt, který nabízejí 

celé regiony a firmy, aby přizpůsobily již existující produkty a služby novým 

podmínkám a přilákaly tak do regionu další nové zájemce. Tento směr cestovního ruchu 

umožňuje regionům snížit extrémní sezónní výkyvy návštěvnosti a rovněž podchytit 

klientelu s mimořádnou kupní silou, což do hostitelského regionu opět přinese potřebný 

kapitál. (Hobza, Dohnal, 2008) Na druhou stranu, olympijské hry mohou být i rizikem 

pro místní sport, jelikož hrozí zaměření se pouze na olympijské sporty, což může vést k 

potlačení domácích sportů na lokální úrovni, důsledkem čehož dochází k odlivu 

sponzorských darů i peněz na sport z místní samosprávy. (Colliers International, 2018) 
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Ačkoliv sport a rozvoj mají spoustu různých dimenzí, v praxi je často zohledňován 

především ekonomický aspekt rozvoje plynoucí z pořádání velkých sportovních akcí, 

zatímco ostatní dimenze jako je např. socio-kulturní a enviromentální bývají mnohdy 

upozaďovány.  Nicméně v posledních letech se objevují v souvislosti se sportem a 

rozvojem snahy o integrovaný pohled na rozvoj, kdy jsou zohledňovány všechny 

dimenze. (Cornelissen, 2009) Obecně v posledních letech je na sport nahlíženo politiky 

jako na velmi užitečný nástroj na prosazování širokého spektra různých politik 

především v sociální sféře a rozvoji. Současné strategie usilují o různé sociální výhody 

plynoucí z pořádání velkých sportovních akcí. Jedná se např. o kohezi komunit, kdy se 

prostřednictvím sportovních akcí posilují vazby mezi jednotlivými etniky. Dále sport 

slouží jako nástroj pro snižování kriminality díky začleňování mladých pachatelů 

trestné činnosti do sportovních aktivit. Neméně důležitým se sport stává v oblasti 

sociální integrace, kdy prostřednictvím sportu jsou lidé vzděláváni, zaměstnáváni a 

trénováni. (Giulianotti, 2011) Navzdory snaze o všeobejímacící přístup však stále 

dominují tzv. „hard“ přístupy (zahrnující rozvoj materiálních věcí jako je infrastruktura, 

ekonomické ukazatele). Naopak tzv. soft přístupy (zahrnující sociální oblast, tedy 

rozvoj samotných lidí) jsou stále do jisté míry marginalizovány. (Cornelissen, 2009)  
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3. KAPITOLA:  OLYMPIJSKÉ HRY  

V této kapitole bych rád popsal jednak to, co předchází konání olympijských her, jednak 

konkrétní údaje, které by přiblížily samotné konání Zimních olympijských her v Soči 

v roce 2014, včetně všech kladů a záporů. Mým cílem je seznámit čtenáře s tím 

s procesem konání her a také ho detailně seznámit s přípravami a průběhem Zimních 

olympijských her v Soči a možným budoucím rozvoje Soči, aby bylo možné chápat 

následnou analýzu článků zkoumaných serverů iDNES a Rossijskaja Gazeta v hlubším 

kontextu. Stejně jako předchozí kapitola i tato kapitola je následně konfrontována 

s výsledky analýzy, a to v kapitole 6.  

Ještě před zahájením Zimních olympijských her v Soči přípravy na tuto megaakci 

prolomily rekordní údaje. Tyto hry byly nejdražší ze všech moderních olympijských 

her, ať už se jednalo o letní či zimní variantu. Na začátku roku 2013 to bylo také 

největší „staveniště“ na světě s téměř 96 000 zaměstnanci, kteří pracovali ve městě 

s necelými 400 000 obyvateli nepřetržitě od rána do večera. (Müller, 2014) Organizace 

olympijských her se v dnešní době neomezuje pouze na období jejich konání, ale 

příprava k samotným hrám začíná již přibližně devět let před jejich oficiálním 

zahájením. (Markova, Markov, 2016)  

Autoři Nureev a Markin (2010) vydělují tři základní etapy organizace olympijských her. 

První z nich je tzv. předolympijská etapa, která začíná podáním oficiální žádosti o 

konání olympijských her ze strany města a země, jež se o konání her ucházejí. Druhou 

částí je etapa olympijská, která je ohraničena 30 dny před zahájením her až po 30 dní po 

jejich ukončení. A konečně poslední je postolympijská etapa, která začíná 30 dní po 

závěrečné ceremonii a končí následující turistickou sezonou. V případě zimních 

olympijských her tedy příští zimu. Za pomocí cost benefit analýzy lze v rámci těchto 

etap definovat přímé, ale i nepřímé efekty, jež jsou důsledkem realizace her, stejně tak 

lze na základě ní vyvodit ekonomické a zároveň i sociální efekty. Předolympijskou 

etapu lze vzhledem k nákladům rozdělit na podetapy. První etapou je samotné 

vygenerování uchazečů (města a země) na uskutečnění her. Zde dochází již k prvním 

výdajům, jde o vynaložení financí na dokumenty potřebné k podání žádosti, členský 

příspěvek za posouzení žádosti, příprava a organizace činností na podporu myšlenky 

olympijských her v dané zemi. To vše jsou náklady daného státu.  Druhá podetapa je 
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charakteristická určením států, které dostanou oficiální statut uchazeče, tzv. applicant 

city. Zde dochází k nákladům Přípravného výboru, který musí vypracovat knihu 

žadatelů, na základě které pak Mezinárodní olympijský výbor hodnotí uchazeče, což 

vyústí ke končnému udělení statutu kandidátské země pro několik zemí.
6
 Ve třetí 

podetapě pak země již oficiálně dostanou statut kandidátské země. Zde jsou výdaje 

spojeny již s propagací města a země, rovněž i samotné myšlenky realizace, a to jak ve 

společnosti kandidátské země, tak v zahraničí. (Nureev, Markin, 2010) Peníze se 

investují do infrastruktury a na přípravu návštěvy Mezinárodního olympijského výboru. 

Množství vynaložených financí u posledně zmíněného pak závisí na stavu země v daný 

moment. Reklamní kampaň a účast v boji o konání her v této podetapě již zvyšuje 

prestiž dané země a také se stává země zajímavější v očích světového byznysu. 

Nicméně úspěšná je pouze jedna země, ostatní neúspěšné země alespoň profitují z toho, 

že zviditelnily dané město a obecně celou zemi a mohou tak dokázat, že jsou 

v budoucnu připraveni organizovat některou z velkých akcí. (Müller, 2014)  

Druhou podetapou, v okamžiku, kdy je už určena země a město, kde se olympijské hry 

budou konat, je příprava olympijských her. Zde dochází k největším 

makroekonomickým efektům na pořadatelskou zemi. Na vlády pořadatelských zemí je 

kladena spousta nároků, od zajištění reprezentace a vysoké kvality her až po bezpečnost 

celé akce. Neméně důležitou součástí je pak zabezpečení kvalitní infrastruktury 

v prostředí, kde se hry mají konat, zabezpečit komunikační linky, vysílací systémy, 

hotely, campy a příhodné plochy pro konání her.  Právě tato část je nejvíce nákladná a 

výnosy se dostavují až v dlouhodobém období. Rozvoj infrastruktury nehledě na výnosy 

až v dlouhodobém období by měl vést k ekonomickému a sociálnímu růstu. Příjmy a 

výdaje v tomto období jsou zásadní, což dokazují empirická data z let 1972, 1988, 1996, 

2000, 2002 a 2014.  (Nureev, Markin, 2010) Mezi přímé příjmy z her lze zařadit 

výdělek z prodeje lístků, finance z poskytnutí práv na vysílání a užívání olympijské 

symboliky, dále jsou to příjmy z poskytování licencí a dovolení, prodej památných 

mincí a medailí, známek suvenýrů apod. Nepřímé příjmy pak mohou zahrnovat 

například oživení byznysu, což se odráží v daních z příjmů, z obratu a také ve snížení 

nezaměstnanosti (jednak se snižují mandatorní výdaje, jednak se zvyšuje zaměstnanost) 

apod. Například v Soči díky olympijským hrám vzniklo 100 tisíc stálých a 30 tisíc 

                                                 
6
 Zde je spousta kritérií, například zkušenost s realizací megaakcí, stav infrastruktury, hotelový fond, 

bezpečnost, finanční podpora státu apod. 
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dočasných pracovních pozic. Rozvoj infrastruktury vede k tomu, že se daný region stává 

dostupnější mezinárodnímu byznysu a také turistům.  (Zimbalist, 2015) A tak 50 % 

všech příjmů tedy organizátoři získávají v předolympijské etapě především za 

poskytnutí vysílacích práv a za smlouvy se sponzory.   

Druhá olympijská etapa je charakteristická výdaji na organizaci olympijských her. 

Jedná se například o zabezpečení funkčnosti dopravy, poskytování stravy sportovcům, 

výdaje na komunální služby, platby za pronájem, výdaje na bezpečnost a organizace 

kulturních akcí. Tato etapa je nejkratší ze všech, avšak nejdůležitější, protože právě na 

ni se soustřeďovaly státy, byznys a mezinárodní olympijské hnutí v předešlé dlouhé 

předolympijské etapě. V této fází hrozí nepřímé výdaje kvůli různým omezením (např.v 

dopravě), která jsou pořadatelé nuceni zavést. Často se jedná o omezení dopravy a práce 

různých firem. (Nureev, Markin, 2010) Vzhledem k tomu, že se olympijské hry 

většinou konají ve velkých městech, jsou tato opatření nezbytná, aby tak hry mohly být 

ekologické a neměly žádný negativní vliv na dané prostředí. To je sice pozitivem pro 

samotný průběh her, nicméně negativem pro rozpočet pořadatelské země, jelikož 

omezení vedou pochopitelně k finančním ztrátám. (Müller, 2014)  

Třetí postolympijská etapa je velmi důležitá pro pořadatelskou zemi s ohledem na 

zhodnocení vynaložených nákladů a také v souvislosti s omezením nebo předcházením 

ekonomické krizi po ukončení her. Tato etapa je nejméně sledovanou, avšak nejvíce 

perspektivní, jelikož je propojena s využitím veškeré olympijské infrastruktury po 

ukončení samotných her. Za základní potenciální příjmy v této etapě lze považovat 

například zisky z prodeje nemovitostí, jež byly užívány sportovci či novináři apod. 

Charakteristickým rysem postolympijské etapy je, že úspěch této fáze je závislý na tom, 

jak přesně, a zda správně, byl vypracován program využití infrastruktury a lidských 

zdrojů (kvalifikovaných a nekvalifikovaných). Tato etapa trvá přibližně jeden rok, 

během kterého je pozorována vysoká turistická aktivita a fungování hospodářství 

vzhledem k nedávno ukončeným hrám. Avšak recese může být pozorována již během 

tohoto období. (Nureev, Markin, 2010) Zásadní význam pro prevenci hluboké recese a 

snížení dopadu olympijských her a také pro rychlou návratnost vynaložených nákladů je 

jasný plán na využití olympijských zařízení po ukončení her a využití uvolněné 

pracovní síly, jež byla zaměstnána pouze na krátkodobý horizont v průběhu příprav a 

konání her. (Koroljov, 2014) 
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Jen v průběhu let 2009–2011 se do ekonomiky Krasnodarského kraje, ve kterém se 

nachází dějiště Zimních olympijských her v Soči, dostalo přibližně 1,6 trilionů rublů (tj. 

k 29. 3. 2018 cca 22 560 bilionů eur) v podobě investic. Z nich pak více než 600 miliard 

rublů (tj. k 29. 3. 2018 cca 8, 5 miliard eur) putovalo přímo na Zimní olympijské hry v 

Soči. Tempo růstu investic v kraji se tak za tři roky vyšplhalo na 167,5 %, přičemž 

celostátně činilo 96,8 %. Znatelně se také zvýšila míra zaměstnanosti obyvatel kraje. 

V roce 2012 se v kraji zvýšila zaměstnanost o 1,7 % oproti roku 2009. Míra 

zaměstnanosti v kraji tak stoupla z 92,8 % na 94,4 % obyvatel v aktivním věku, přičemž 

v samotném městě Soči je úroveň nezaměstnanosti nejnižší v kraji. (Peronko, 2013) 

Důležitým faktem je také to, že městu Soči i celému kraji se díky přípravě her podařilo 

lépe překonat globální ekonomickou krizi v letech 2008–2009. Zatímco celkově 

v Rusku v roce 2009 stavebnictví zaznamenalo pokles o více než 13 procent, v kraji 

naopak došlo k růstu o 14 procent. V období 2009–2011 stavebnictví v Rusku pokleslo 

o 6 %, ale v kraji za téže období vzrostlo 1,8 krát. (Markova, Markov, 2016)  

Potvrdil se také předpoklad, že pořádání megaakce přitahuje státní i soukromé investice. 

Jen ze státního rozpočtu bylo financováno 280 objektů. (Zimbalist, 2015) Z kraje na 

celou realizaci výstavby olympijských objektů bylo vyčleněno 115 miliard rublů. 

Klíčovým obdobím příprav se stal rok 2011, kdy byla postavena většina olympijských 

objektů, včetně pěti ledových arén a centrálního stadionu v Olympijském parku.  

(Peronko, 2013) Například krytý rychlobruslařský stadion se 400metrovou ledovou 

dráhou se stal teprve čtvrtým svého typu v celém Rusku. V roce 2010 byl zahájen 

provoz nového moderního letištního terminálu v Soči, což mělo za úkol rozšířit počet 

odbavených turistů. Rychlost odbavení se tak zvýšila z původních 900 na 1600 

odbavených cestujících za hodinu. Rovněž se vybudoval obchvat centra Soči, což 

umožnilo eliminovat dlouho neřešený problém s dopravní situací ve městě. Mimo to 

byla postavena i další infrastruktura, včetně čtyřproudové dálnice, která tak znovu 

ulehčila dopravní situaci v centru Soči. Zmínit lze také federální dálnici o délce 8 km, 

která vede k hranicím s Abcházií, potažmo Gruzií. Nejzásadnějším projektem v oblasti 

infrastruktury se stala 48 kilometrová automobilová cesta a zároveň i železniční trať 

Adler, která dokáže přepravit vlakem 8,5 tisíce cestujících a automobilem 11,5 tisíce 

cestujících za hodinu. (Orttung, 2014)  

Významnou roli hrají olympijské hry pro kraj také v oblasti energetiky. Město Soči 

dokázalo ze svých zásob pokrýt přibližně pouhou čtvrtinu spotřeby obyvatel. V rámci 
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olympijské přípravy město a kraj prošly modernizací inženýrské infrastruktury.   

(Müller, 2014) Bylo vybudováno pět tepelných elektráren a 18 transformačních stanic. 

Pro zabezpečení olympijských objektů plynem byl vybudován plynovod Družba–

Lazarevskoje–Soči o délce 171,6 km, z toho se 148 km nachází pod hladinou Černého 

moře. Kromě dodávek plynu do města Soči, může dovádět plyn do měst a obcí 

tuapsinského a lazarevského okresu. Inovace proběhly také ve spojení, telekomunikaci, 

energetice, dopravě, logistice apod. Řada objektů využívá také alternativní zdroje 

energie, stejně tak fungují například sluneční panely na střeše letiště v Soči, jež dokáží 

zabezpečit celý areál v létě až 85 % teplé vody, v zimě pak 25 %. (Peronko, 2013) 

Do oblasti pohostinství šly investice také, navíc došlo ke klasifikaci všech 

pohostinských objektů. Klasifikací prošlo a svůj status potvrdilo celkem 362 objektů, 

přičemž 25 z nich dostalo čtyři nebo pět hvězdiček. (Peronko, 2013) V rámci větší 

přitažlivosti lázeňského a olympijského města byl přijat také program zahrnující 

výstavbu a celkové rekonstrukce vzdělávacích, zdravotnických a bytových objektů a 

rovněž objektů spadajících do komunální infrastruktury. (Koroljov, 2014) Součástí 

rozvoje regionu je i bankovní sektor. Příjezd turistů, účastníků a hostů olympijských her 

zvýšil zátěž na finanční systém.  Bankovní sektor je v Rusku dlouhodobě zaostalý. Ve 

srovnání se západními zeměmi, včetně středoevropských, je počet bezhotovostních 

transakcí, na velice nízké úrovně. Příčin je několik, hlavní zřejmě absence platebních 

terminálů a obecně absence kultury bezhotovostních plateb. Olympijské hry se tak staly 

příležitostí, jak se přiblížit v tomto ohledu Západu. A tak se v roce 2014 oproti roku 

2012 v Soči zvýšil počet bankomatů a platebních terminálů hned třikrát. (Peronko, 

2013) Olympijské hry tak z města Soči, které bylo známé jako letní lázně, udělaly 

celoroční lázně světové úrovně, zvýšily tak životní úroveň občanů a zvýšily potenciál 

odpočinku u černomořského pobřeží v Krasnodarském kraji. Umožnily tak rozšířit 

možnosti zdravotní péče, zvýšily objem turistů a rozšířily tak pro ně nabídku o leckteré 

zimní sporty. V neposlední řadě zlepšily image města, regionu i celého Ruska.   

(tamtéž) 

Jedním z nejvýznamnějších aspektů integrace Ruska do globálního světa je série 

velkých mezinárodních sportovních akcí, které tato země v uplynulých letech pořádala 

či v těch následujících plánuje pořádat. V červenci 2013 se v Kazani uskutečnily 

Světové studentské hry, známé pod názvem Univerziáda, a v únoru 2014 v Soči 

proběhly Zimní olympijské hry. Mezitím se desítky ruských měst chystají na fotbalové 
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mistrovství světa, jež se uskuteční v červnu 2018. Do tohoto výčtu můžeme přidat 

mistrovství světa v hokeji, které proběhlo v Moskvě a v Petrohradu v roce 2016 či 

Formule 1 v Soči, což bylo poprvé po sto letech, kdy se konaly závody Grand Prix 

Ruska, a to v rámci série Formule v roce 2014, či mistrovství světa ve vodních sportech 

v Kazani a dalších turnaje nejvyšší úrovně. (The Moscow Times, 2017) „Strategie 

centrální vlády přitom spočívá v legitimizaci mezinárodní role RF jako supervelmoci.“
7
 

(Makaryčev, 2013)   

Sportovní ideologie Kremlu v čele s prezidentem V. V. Putinem má podle Andreje 

Makaryčeva dvojí rovinu. První je materiální rovina, kdy vládnoucí režim získává 

finanční prostředky, které následně rozděluje a upevňuji si tak svou pozici v zemi. 

V této rovině je důležité pro vládu zahrnout do velkých projektů i regiony jako je třeba 

Tatarstán, což je subjekt dlouhodobě skeptický k centralizované vládě. Také je to 

prostředek šíření ideologie Putinova režimu. Druhá rovina je mezinárodní, pořádání 

megaakcí je součástí procesu, který je často Putinem označován jako opětovné zvednutí 

se z kolen, to znamená, znovunastoletí takového mezinárodního prostředí, kde bude 

Rusko podobně jako za dob SSSR velmocí. V podobném duchu se vyjádřil i mluvčí 

ruského prezidenta D. Peskov, když řekl: „Zatímco Západ prožívá finanční krizi, Rusko 

je připraveno ukázat Západu, že je schopno organizovat megalomanské mezinárodní 

projekty.“
8
 (Peskov in Makaryčev, 2013) Megaakce tak podle Makaryčeva upevňují 

nacionalistický a patriotický diskurs v Rusku, o což vládnoucí režim usiluje. Tato snaha 

o prestiž, případně upevňování moci, má v některých případech negativní roli na 

obyvatele a rozvoj v regionu. Mnozí obyvatelé Soči přišli o své bydlení a byli vysídleni 

na základě nařízení prezidenta RF z roku 2007, jenž mělo zjednodušit proces získávání 

prostranství, která byla potřebná pro budování olympijských objektů. Odškodnění se 

v mnoha případech stala zdlouhavou a nespravedlivou procedurou. (Müller, 2014)  

Tématem her byla i bezpečnost a potenciální hrozba teroristických útoků. Proto došlo 

k dohodě, že se o pořádek v Soči budou společně s policií starat kozácké jednotky, což 

dokazuje snahu vlády na ně předat část odpovědnosti. Spoléhání na severokavkazské 

elity, což je prostředí, odkud hrozily atentáty, je charakteristickým rysem těchto her 

                                                 
7
 Originál: Стратегия центральной власти при этом состоит в легитимации международной роли 

РФ в качестве великой державы. 
8
 Originál: в то время как Европа переживает финансовый кризис, Россия намерена 

продемонстрировать Западу свою способность справляться с масштабными международными 

проектами 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Grand_Prix_Ruska
https://cs.wikipedia.org/wiki/Grand_Prix_Ruska
https://cs.wikipedia.org/wiki/Formule_1
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v oblasti bezpečnosti v místě konání Zimních olympijských her v Soči. Například 

čečenský prezident Ramzan Kadyrov veřejně přislíbil, že zneškodní lídra militantní 

skupiny Doku Umarova, čímž zabrání naplnění jejich výhružek týkajících se 

eventuálních atentátů na Zimních olympijských hrách v Soči. Neméně významnou 

problematikou Zimních olympijských her v Soči bylo i téma homosexuality. Komunita 

gayů a lesbiček organizovala protesty na podporu v Rusku zadržených holandských 

občanů, kteří byli obviněni z propagace homosexuality, což je podle ruských zákonů 

zločin. Namísto bojkotu Zimních olympijských her v Soči, k čemuž vyzívali někteří 

američtí senátoři kvůli tomu, že Rusko poskytlo azyl uprchlému americkému bývalému 

tajnému agentu Edwardu Snowdenovi, gay komunita usilovala o to, aby se Zimní 

olympijské hry v Soči namísto kremelské události staly kosmopolitní akcí, kde by 

předčily nacionalistické tendence universální lidské hodnoty. (Makaryčev, 2013) 

Dalším problémem Zimních olympijských her v Soči bylo její neprůhledné financování, 

které bylo výsledkem komplikované administrativy. Rozdíl mezi veřejnými a 

soukromými zdroji byl pro vysoce postavené činitele záměrně vágní, stejně jako oblasti 

odpovědnosti mezi různými úrovněmi státní správy a rovněž i jednotlivých úředníků. 

To v praxi znamená. že se schválně neevidovalo, jaké peníze jsou z veřejného rozpočtu 

a jaké jsou od soukromých osob, a tak docházelo ke zmatkům a neprůhlednosti, čímž se 

mohli někteří teoreticky skrytě obohatit  K prodlužování lhůt u olympijských staveb a k 

mnohonásobnému nárůstu stavebních nákladů docházelo do značné míry právě kvůli 

neochotě rozdělovat soukromé investice a půjčky Sberbanku, jehož hlavním akcionářem 

je stát. Docházelo k administrativním konfliktům uvnitř vlády, například mezi 

ministerstvem pro regionální rozvoj, které spravovalo finanční fondy určené pro 

olympijské hry, a státní korporací Gosstroj, jež se zabývá stavebnickými pracemi. 

Docházelo tak k diskreditaci vertikální moci. To vše mělo samozřejmě také vliv na 

kvalitu samotných staveb. (Makaryčev, 2013) Problémem byla i cena objektů, kterou 

nastavila státní korporace Olimpstroj zabývající se stavbou olympijských objektů 

v Soči. V důsledku příliš vysokých cen za využívání těchto objektů byla například ruská 

hokejová reprezentace nucena najít jiné prostory pro své tréninky. (Orttung, 2014) 

Otázka pozdějšího využití olympijských objektů je také diskutabilní. Například 

olympijská vítězka Irina Rodnina, nyní poslankyně Státní dumy za Jednotné Rusko, 

prohlásila, že v olympijské hokejové aréně může hrát hokejový tým Premier Division. 

To defacto znamená, že regionální využití mít nebude a bude zde přemístěn tým 
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odjinud. Tento způsob myšlení demonstruje podporu vládnoucího režimu převážně 

administrativních postupů hospodaření, která postrádají ekonomickou racionalitu a 

vychází ze Sovětské správní kultury. (Makaryčev, 2013) 

Opatření vázaná na olympijské hry však měla i pozitivní vlivy. Federální vláda Ruska 

se zavázala odstranit vízová omezení pro všechny zahraniční účastníky megaakcí na 

území RF. Toto gesto tak mělo potenciál pomoci k diskusím o zjednodušení vízového 

režimu mezi RF a EU. Dalším ústupkem či projevem dobré vůle byl příslib Ruska, že 

nebude uplatňovat tolik kritizovaný zákon o propagandě netradiční sexuální orientace 

na účastníky Zimních olympijských her v Soči. Z toho lze odvodit, že ruský právní 

systém v určitých ohledech je v konfliktu s liberální demokracií a hodnotami 

olympijských her. (Makaryčev, 2013) 

Byť má být sport zcela apolitický, velké akce typu olympijských her tedy vždy 

vyvolávají politické rozepře či jinak ovlivňují mezinárodní politické i ekonomické dění. 

Zimní olympijské hry v Soči daly například nový impuls spolupráci mezi Ruskem a 

Spojenými státy, Británií a Gruzií v oblasti bezpečnosti. (Makaryčev, 2013) Na druhou 

stranu se na mezinárodním poli rozvířila debata o porušování lidských práv v Rusku, a 

proto západní státnici v mnohých případech bojkotovali účast na hrách. Lze zmínit 

amerického prezidenta Baracka Obamu, francouzského prezidenta Francoise Hollanda, 

britského premiéra Davida Camerona, premiérku Litvy Dalju Gribauskajte, prezidenta 

SRN Joachima Gaucka, německou kancléřku Angelu Merkelovou a mnoho dalších. 

(gazeta.ru, 2014) Projekty za účasti významného evropského byznysu však mohou hrát 

pozitivní roli. Německé, francouzské, rakouské či švýcarské společnosti, které působily 

v Soči, byly samozřejmě motivovány především ziskem, ale jejich investice mohou mít 

i společenský efekt. Například v oblasti telekomunikačních projektů přispěly k posílení 

síťové formy interakce mezi sociálními skupinami, jež jsou relativně nezávislé na státu. 

Evropští investoři také často s sebou přinášejí vyšší obchodní a institucionální standardy 

například v podobě spolupráce soukromého a státního sektoru, což byla myšlenka, která 

byla jednou z priorit ruského předsednictví G20. Nicméně i přesto není zdaleka jasné, 

že příprava k olympijským hrám udělala ruskou ekonomiku, jež trpí korupcí a 

klientelismem, transparentnější a povede k podnikání v západním stylu. Někteří 

představitelé Ruska se snaží chránit ruskou ekonomiku před intenzivní spoluprací se 

zahraničními partnery. Například člen Rady federace Sergej Lisovskij představil návrh 

zákona zakazující cizincům účastnit se prací na přípravě největších mezinárodních akcí 
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v Rusku. To ukazuje, že globalizace v Rusku není vždy vnímána jako příležitost, ale 

spíše jako riziko. (Makaryčev, 2013) 

Podle výsledků průzkumu veřejného mínění obyvatel Soči ¾ respondentů kladně 

ocenilo, že Soči bude dějištěm olympijských her. Nadšení však začalo opadat, když se 

zjistilo, že na konání her nemá město dostatečnou infrastrukturu. Ve městě nebyla také 

dostatečně výkonná čistička odpadních vod, dopravní síť se nacházela v bídném stavu a 

oblast pohostinství byla velmi málo rozvinutá. Investice do regionu přesáhly 1 trilion 

rublů. Výsledkem byly početné sportovní objekty v souladu s mezinárodními standarty, 

moderní dopravní síť, luxusní hotely, mnoho restaurací a kaváren apod. Město se tak 

před začátkem Zimních olympijských her 2014 zcela proměnilo. (Koroljov, 2014) 

Ruský vicepremiér Dmitrij Kozak prohlásil, že příjmy z her převýšily výdaje o 1,5 

miliardy rublů, tedy zhruba o 827 milionů korun. Podle Kozakových údajů výdaje na 

zimní olympiádu dosáhly 214 miliard rublů. Přitom ze státního rozpočtu bylo na hry 

vyčleněno 100 miliard, zbylé prostředky byly investicemi soukromých společností. 

Ruská opozice ale oficiální údaje zpochybňovala už před zahájením her a poukazovala 

na rozsáhlou korupci, jež podle ní přípravu Zimních olympijských her v Soči provázela 

a výrazně ji prodražila. 

Známý protikorupční aktivista Alexej Navalnyj na webu zveřejnil interaktivní mapu 

korupčních praktik, které údajně ovládly budování olympijských sportovišť, 

komunikací a hotelových kapacit v Soči. Skutečné náklady podle něj dosáhly částky 1,5 

bilionu rublů. Prezident Vladimir Putin teď ovšem kritiku nepřipouštěl a oficiálně 

chválil efektivní správu olympijských objektů. Zároveň navrhl, aby se prostředky, které 

po Zimních olympijských hrách v Soči zůstaly, věnovaly na rozvoj masového sportu. 

Důležité jsou rovněž úvahy o budoucnosti olympijských objektů. Podle Kozaka je jich 

485 zapojeno do Programu dalšího využití. (oh.idnes.cz, 2014)  

Otázka dalšího využití objektů je problematická zejména z finančního hlediska. 

Zpočátku se plánovalo, že unikátní geografická pozice města a rozvoj infrastruktury 

pomůže městu stát se plnohodnotnými lázněmi. Avšak kvůli prodražení investic do 

tohoto projektu, které se ve finální fázi ztrojnásobily, vznikla otázka, zda přinese projekt 

nějakou návratnost. Nabízela se možnost zvednutí cen za služby, což se nakonec 

ukázalo jako špatná varianta, jelikož by si turisté vybrali ekonomičtější alternativu. Na 

druhou stranu ponechání cen na původní hladině by mohlo vést k finanční neschopnosti 
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splácet půjčky, které bylo nezbytné využít pro celý megalomanský projekt. Problém 

z části vyřešil sám prezident Putin tím, že začal v Soči trávit více času. Byla postavena 

rezidence Bočarov ruče, která je využívána k mezinárodním setkáním a jednáním. 

V současnosti se tak město Soči stalo nejen městem lázeňským, ale také důležitou 

administrativní jednotkou. (Koroljov, 2014) 

Další rozvoj v Soči má několik variant. Jednak je to sportovní využití, kdy se má díky 

svých geografickým výhodám stát ze Soči základna pro sportovce. Pro občany města 

tak vzniknou nová pracovní místa a sportovní akce pomohou plnit stadiony, přičemž 

z těchto zisků lze pokrýt provozní náklady. Druhá varianta se váže na unikátní klima, 

díky kterému se ze Soči může stát lázeňské město světové úrovně. Problémem zde však 

je vysoká cena a to, že obyvatelé Ruska upřednostňují v letním období dovolenou 

v Egyptě nebo Turecku a v zimním zase Alpy. Zájem o město má i bankovní sektor, a 

tak by se město mohlo stát bankovním centrem. To však vyžaduje změnu dosavadních 

poměrů, jelikož stanovy hlavních bank v Rusku většinou zahrnují seznam ohraničeného 

množství měst, kde se mohou konat celostátní setkání a v Soči v nich většinou 

nefiguruje, a tak v současnosti jen těžko zaplní tuto lokaci právě bankovní sektor. 

(Müller, 2014) 

Pro lepší ilustraci poolympijského rozvoje uvedu příklady využití hlavních 

olympijských objektů. Na území olympijského parku se nachází olympijský stadion 

Fišt, který se stal hlavním stadionem Zimních olympijských her v Soči a také pozdější 

Paraolympijských her v Soči. V rámci her byl stadion využit k úvodní a závěrečné 

slavnostní ceremonii. Dostaven byl v roce 2013 a jeho cena se vyšplhala na 778 milionů 

dolarů. Kapacitu má 40 000 diváků. Po ukončení Zimních olympijských her v Soči byl 

předán pod správu Krasnodarského kraje, který jej využívá na koncerty a také jej má 

v plánu využít v rámci Mistrovství světa ve fotbale v roce 2018. Zimní stadion Bolšoj je 

hokejový stadion, který se rovněž nachází v olympijské parku. Odehrála se zde finální 

část hokejového olympijského turnaje. Má kapacitu 12 000 míst a stál 300 milionů 

dolarů. Byl dokončen v roce 2012 po rekordních pouhých třech letech. I tento objekt 

skončil ve správě Krásnodarského kraje a stal se domácí arénou hokejového klubu Soči, 

kde se například v roce 2015 uskutečnil zápas všech hvězd ruské KHL. (Timofeev, 

Aminova, 2014) 

Zimní stadion Šajba se nachází také v olympijském parku. Jedná se o druhý 

nejvýznamnější olympijský stadion. Konaly se zde hokejové zápasy v prvotní části her, 
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tedy zápasy základních skupin, a to jak v případě Zimních olympijských her v Soči, tak 

i v případě Zimních paralympijských hrách 2014. Dokončena byla v roce 2012, má 

kapacitu 7000 diváků, z toho 400 míst pro zdravotně postižené. Cena stadionu byla 

vyčíslena na 35, 5 milionů dolarů. Palác zimních sportů „Ledovec“ – je zimní komplex 

o kapacitě 12 000 míst. Má tréninkový stadion pro krasobruslení a rychlobruslení na 

krátké trati. Hlavní část ledového paláce byla využita pro účely olympijských her, kde 

ženský tým Ruska získal v krasobruslení. Komplex byl uveden do provozu v roce 2012. 

Cena výstavby byla 277,1 milionů dolarů. V budoucnu se plánuje přebudovat na 

cyklistickou plochou dráhu. Adler Arena je krytý stadion pro rychlobruslení. Cena 

objektu s kapacitou 8000 míst byla 32, 8 milionů dolarů. Nyní prošel přestavbou a 

využívá se jako tenisový kurt. (Timofeev, Aminova, 2014)  

Nelze nezmínit v rámci poolympijského využití také okruh Formule 1, který se nachází 

v olympijském parku a němž již od roku 2014 probíhá Grand Prix RF. Sáňkařské 

centrum Saně je dráha pro sáně a bob, která vede z lázní Alygaka-Servijs do Ržanoj 

Poljany. Konaly se zde závody ve skeletonu, závody saní a bobů. Toto středisko je 

jediným v Rusku, které dosahuje mezinárodní úrovně a jediná trasa na světě, která má 

tři kontra sklony. Středisko bylo dostaveno v roce 2012 a má kapacitu 5000 míst po 

diváky. Po Zimních olympijských hrách v Soči se stal tréninkovým centrem ruské 

reprezentace. (Timofeev, Aminova, 2014) Mistrovství světa bobistů a skeletonistů se 

mělo uskutečnit v dějišti předloňských zimních olympijských her od 13. do 26. února. 

Členové výkonného výboru federace IBSF hlasovali o osudu Soči poté, co se Lotyšsko 

rozhodlo MS v Rusku bojkotovat a další země chtěly jejich krok napodobit. 

(sport.idnes.cz, 2016) Situace se vyhrotila po zveřejnění kompletní zprávy vyšetřovací 

komise Světové antidopingové agentury WADA o státem podporovaném dopingu v 

ruském sportu. Z něj těžilo v letech 2011 až 2015 více než tisíc sportovců. Podle deníku 

New York Times byl mezi nimi i olympijský vítěz ve skeletonu Alexandr Treťjakov. 

(newyork times, 2016)  
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4. KAPITOLA: ONLINE MÉDIA, ANALYZOVANÉ SERVERY  

Byť tato práce nemá za cíl analyzovat internetové mediální prostředí (a tudíž není 

zahrnuto ani v analýze), považuji za přínosné pro čtenáře, abych nastínil jeho specifika 

a odlišnosti od klasického (neinternetového) mediální prostředí. Při percepci mé analýzy 

pak může čtenář zohlednit právě tyto poznatky.  V následných podkapitolách pak 

představuji konkrétní zkoumané servery.  

Čas byl vždycky jednou z určujících veličin žurnalistiky. Klíčový vliv času na 

novinářskou práci však v poslední době ještě vzrostl, čas se rozvinul především jako 

externí činitel. Pro novináře zhruba v poslední dekádě platí, že jejich profese se vyvíjí 

takovou rychlostí, že se musí dále vzdělávat a redefinovat tak léty ustálená a mnohdy 

pouze intuitivní „řemeslná“ pravidla pro kvalitní a aktuální žurnalistiku. Technologický 

a řemeslný vývoj se promítl nejen do fungování tradičních typů médií (tisk, rozhlas, 

televize), ale ustavila se také pravidla pro nový typ žurnalistiky – online žurnalistiku 

(Waschková Císařová, 2012) Tradiční i online žurnalistika se proměňuje příliš rychle, 

což má dva hlavní důsledky. Prvním je živelný rozvoj znamenal absenci jasných 

pravidel a mantinelů (kromě základních žánrových a výrobních pouček pro tradiční 

média vznikajících alespoň v českém kontextu v 90. letech 20. století) a druhým 

skutečnost, že lze jen stěží dokonale popsat stávající trendy, jelikož se mění obrovskou 

rychlostí. (Škop, 2012)  

Je možné identifikovat tři hlavní trendy, které se zformovaly v oblasti internetových 

médií. Prvním, klíčovým trendem, který se projevuje především na úrovni fungování 

mediální organizace, respektive proměňuje především novinářské rutiny, je zrychlování. 

Je to trend závisející na čase, což je určující veličina žurnalistiky. Konkrétním projevem 

tohoto trendu je především: „proměna struktury výrobního dne novinářů – uzávěrky se z 

večerních hodin jednou denně (u tradičních médií) mění na okamžitou uzávěrku (rolling 

deadline), kdy novináři zpracovávají téma pro online médium okamžitě a pro tradiční 

médium (pokud je výroba propojená) v době tradiční uzávěrky.“ (Škop, 2012) Jedná se 

o logický důsledek toho, že čtenář očekává pokaždé, když se podívá na internetové 

zpravodajství, že se dozví nové informace. „V rámci prvního trendu lze zmínit také 

slučování funkcí novinářů – v souvislosti se zrychlováním práce musí novináři stále 

častěji zastávat současně více specializovaných novinářských funkcí v mediální 

organizaci. Takový novinář je v zahraniční literatuře často označován multi-skilled 

novinář.“ (Waschková Císařová, 2012)  
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V neposlední řadě pak je třeba zmínit potenciální pokles kvality obsahu, který vyplývá 

právě z nutnosti zrychlené práce „tlak na rychlost a slučování funkcí může potenciálně 

způsobovat zhoršení kvality obsahu. Především v obsahu dodávaném do online média s 

okamžitou uzávěrkou mohou novináři méně ověřovat informace, pracovat s rutinními 

zdroji, text zpracovávat rutinně a stereotypně apod. V souvislosti s popisováním úkolů 

multi-skilled novináře se může jednat o de-skilling, kdy v důsledku rostoucích 

požadavků na novináře dochází ke snižování kvality obsahů, ale také o up-skilling, kdy 

novinář své schopnosti právě v důsledku slučování funkcí rozvíjí“ (Salaquardová, 2012) 

Druhým významným trendem je propojování, které souvisí s technologickými 

možnostmi médií a projevuje se u tradičních i online médií. (Waschková Císařová, 

2012) 

Jedním z projevů trendu propojování je konvergence, kterou v tomto kontextu chápeme 

jako šíření totožného obsahu různými kanály, ke kterému často dochází u tradičního a 

online média se stejným vlastníkem. V této souvislosti lze najít příklad z českého 

prostředí, konkrétně u iDNES.cz a Mladé Fronty Dnes, které společně sdílí některé z 

pracovišť a případně i přebírají obsah. Podrobněji o práci novinářů iDNES.cz budu 

věnovat samostatnou kapitolu, vzhledem k tomu, že se jedná o internetový zpravodajský 

server, který je předmětem mého výzkumu. Daný proces má různé podoby a fáze, jak 

dále poukazují autoři: „Tento proces samozřejmě prochází různými fázemi a vyvíjí se 

postupně – od vzniku online média jako pouhého odrazu tradičního média (především 

tisku), přes vzájemnou propagaci produktů obou typů médií, sdílení zpráv, až po celkové 

nebo částečné propojení redakcí“ (Waschková Císařová, 2012)  

V rámci trendu konvergence tak může docházet především k překlápění obsahu 

(shovelware) z jednoho do druhého typu média. „Přestože tradiční i online médium by 

mělo mít specifické požadavky na obsah, formu i strukturu sdělení, často se stejný 

článek objevuje v obou typech médií“. (Burgr, 2012) Dále zde spadá striktní rozdělení 

typu obsahu pro tradiční a online médium. Opačným trendem, který však také souvisí s 

konvergencí, je promyšlené rozdělení obsahu určeného pro tradiční a online médium 

jednoho vlastníka s ohledem na charakteristiky těchto médií. V online médiu se tak 

uplatní aktuální zpravodajství a multimédia, v tradičním médiu pak může být (i stejné) 

téma zpracováno více do hloubky či v rámci publicistických žánrů. Tato sdělení se však 

vzájemně doplňují a funguje tu vzájemná propagace (crosspromotion), tedy odkazování 

z jednoho typu média na druhý, a tedy propojování jejich obsahu. A konečně také tlak 
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rostoucí spotřeby materiálů pro oba typy médií. Novináři musejí často nově plnit 

obsahem nejen tradiční, ale i online médium, což přináší zvýšení objemu práce , což 

opět může souviset s předpokládaným poklesem kvality obsahu (Waschková Císařová, 

2012)  

 

Třetí trend, který má výrazný vliv na podobu obsahů tradičních i online médií, je 

proměna uživatelských zvyklostí příjemců mediálních sdělení. Tento trend, který je 

především důsledkem interaktivní podoby nově zaváděných typů médií, lze nazvat 

zapojování. Mezi konkrétní projevy tohoto trendu dle autorů patří situace, kdy agendu 

nastoluje uživatel. „U online médií si lidé mohou aktivně vybrat informace, o které mají 

zájem. O konzumentech online obsahů se tedy hovoří na rozdíl od čtenářů, posluchačů a 

diváků tradičních médií jako o uživatelích.“ (Waschková Císařová, 2012) Agendu už 

tedy de facto nenastoluje novinář. Na webu rozhoduje uživatel, který si zprávy přečte. 

Dalším projevem je náročnost uživatelů. „Uživatelé chtějí informace rychle, bez 

nedostatků a chyb, dobře napsané.“ (tamtéž) V praxi lze uvést příklad, kdy se stránka 

například pomalu načítá nebo uživatelé nemohou jednoduše najít, co hledali, výsledkem 

je, že uživatelé jdou na jiný web. V rámci třetího trendu je důležité zmínit také to, že se 

stírá rozdíl mezi producentem a konzumentem, novinářem a uživatelem. „Jsme v 

digitálním věku všichni konzumenti i producenti, čtenáři i vydavatelé. „Interaktivita a 

propojení internetu umožnilo všem s fotoaparáty v mobilech, webovými kamerami a 

dalšími technickými novinkami stát se současně vysílateli, odběrateli a komentátory v 

živém zpravodajském koloběhu trvajícím 24 hodin denně, 7 dní v týdnu“. (Škop, 2012) 

Trendů by samozřejmě šlo najít více, nicméně mohou se lišit v závislosti na daném 

prostředí. Navíc výzkumy mapující proměnu žurnalistiky s příchodem online médií v 

českém kontextu existují zatím pouze na úrovni studentských prací. Nicméně pro mou 

práci považuji za dostatečné přiblížit čtenáři alespoň výše uvedenou představu o 

fungování internetových médií.  

  

Nyní bych rád krátce přiblížil práci novináře a postup jeho práce v online médiích. Tuto 

problematiku nastíním zde teoreticky a následně doplním v následující kapitole, kde již 

přiblížím konkrétní práci novinářů zkoumaných serverů. Online novinář, přestože jsou 

na něj kladeny větší nároky, má mezi svými kolegy z tradičních médií často menší 
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prestiž. Může to být způsobeno tím, že online novináři byli v začátcích externími 

spolupracovníky redakcí, nadšenými technologickými inovátory, které nebrali tradiční 

novináři příliš vážně. Dnes online novináři často pracují z domova a v redakci tráví 

méně času. (Burton, Jirák, 2001) 

V online redakcích se významně mění nejen práce novinářů, ale také editorů. V online 

redakcích je většina zaměstnanců spíše editory než reportéry. Editorům totiž přibyl 

velký objem úkolů: kódování webových stránek; řízení online chatů; moderování 

diskusí; editování audia nebo videa a optimalizování audia a videa pro web; interakce s 

online čtenáři nebo „jiné, dosud nepředstavitelné úkoly“ (Burton, Jirák, 2001) Online, 

multi-skilled novinář musí tedy splňovat nejen nároky na tradičního žurnalistu 

(schopnost najít odpovídající zdroje; získat od nich informace; kvalitně 

napsat/nahrát/natočit tradiční žurnalistický výstup), ale také získat multimediální (text; 

foto; audio; video) obsah vhodný pro online médium, zpracovat jej a umístit do online 

média (Waschková Císařová, 2012) Co se týče samotné tvorby online žurnalistického 

obsahu, ten probíhá na stejné přímce jako u tradičních médií, tedy od získávání zdrojů, 

zpracovávání informací do žánrů až k jejich prezentaci uživatelům, ovšem s vlastními 

specifickými pravidly. Jak uvádí autorka: „Volba témat a zdrojů online žurnalistiky opět 

vychází z klíčových charakteristik online média – tedy především z okamžitosti 

publikování; možnosti propojování (linkování); neomezeného rozsahu; interaktivity a 

zpětné vazby od uživatelů.“ (Bednář, 2011)   

Specifika online žurnalistiky můžeme vysledovat už při volbě témat. Neomezený rozsah 

publikování na internetu a možnost propojování umožňuje médiím prostřednictvím co 

největší specializace témat uspokojit nejširší spektrum uživatelů. Internet umožňuje 

novinářům vytvořit nekonečné množství rubrik, zprávy jsou prostřednictvím hypertextu 

propojeny (linkování) a neztratí se v množství ostatních informací. (Waschková 

Císařová, 2012) V této souvislosti znovu odkazuji na slova redaktora iDNES.cz v 

následující kapitole, který vyzvedává právě možnost linkování například na původní 

zdroj v anglickém jazyce nebo na úpravu zákona, o které informuje daný článek.   

Práce se zdroji má u online žurnalistiky opět většinu shodných rysů se zdrojováním pro 

tradiční média – zdroje musí být stále relevantní a ověřené. Internet současně umožňuje 

se zdroji pracovat odlišným způsobem, je totiž okamžitým, interaktivním, rozsáhlým, 

ale také diskutabilním zdrojem informací sám o sobě. Online zdrojování se rozvinulo do 
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specifické novinářské techniky nazvané computer assisted reporting. „Různé typy 

informací (např. originály dokumentů; statistická data; tiskové zprávy; informace od 

individuálních zdrojů; články) je možné okamžitě vyhledat, propojit a podrobit analýze 

(např. statistická analýza kvantitativních dat).“ (Čuřík, 2012) Vzhledem k 

neomezenému rozsahu internetu a tedy také internetu jako zdroje, musí mít novináři 

schopnost relevantní informace vyhledat a posoudit jejich důvěryhodnost, což je zásadní 

schopnost. „Na všechny informace, které lze najít na internetu, je třeba se dívat kriticky. 

Internet není autorita. Právě naopak, jedná se o médium, které se vyznačuje silným 

sklonem k šíření mystifikací, spekulací, polopravd a nepřesností. Kvalitní a nekvalitní 

zprávy se zde šíří stejnou rychlostí.“ (Waschková Císařová, 2012)  

Navzdory nebezpečí podlehnout neověřeným informacím, případně propagandě a 

zkresleným informacím skýtá možnost čerpání informací na internetu obrovskou 

výhodu. „Online zdrojování je širokou zásobárnou primárních zdrojů, tedy množství 

informací o jednotlivcích, firmách či státních organizacích, které využívají internet jako 

jeden z prostředků propagace či způsob naplnění povinnosti poskytování informací. 

Dochází tak k rozvoji otevřených zdrojů, tedy volně přístupných, různě zaměřených 

internetových stránek, které poskytují velký objem informací využitelných v médiích“ 

(Salaquardová, 2012) Interaktivita online médií umožňuje efektivněji zdrojovat také 

jejich uživatele. Novináři mohou využívat názory uživatelů zveřejněné v online 

diskusích a na sociálních sítích. Lze však také cíleně oslovit uživatele a získat od nich 

názory na určitý problém, tedy využít takzvaný crowdsourcing. Objem uživatelů online 

médií umožňuje novinářům oslovit dostatečný počet lidí, aby jejich názor získal na 

relevanci a významnosti. Zdroje tak novináři získávají například na sociálních sítích 

(nejčastěji na Facebooku) či prostřednictvím mikroblogů (např. Twitter). (Bednář, 2011)  

Nejen práce se zdroji, ale také obsahová a formální pravidla online žurnalistiky se ve 

svých základech neliší od pravidel pro tvorbu v tradičních médiích (viz např. Stovall 

2004: 49). Přesto lze pojmenovat významné rozdíly v obou typech obsahů, a to i v 

českém kontextu: například online články musí být stručnější a výstižnější než v 

novinách; novináři v tištěných médiích častěji využívají prvky beletrie; tisk více než 

online média dbá na dodržování standardních žánrových vzorců; tradiční média mají 

striktní pravopisná pravidla, na rozdíl od online médií; titulky jsou důležitější v online 

médiích, protože musí samy o sobě upoutat uživatele (Urban, Dubský, Murdza, 2011) 

Zpravodajství by mělo být samozřejmě objektivní. Podle McQuaila patří mezi hlavními 
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rysy objektivity odstup a neutralita vzhledem k předmětu zpravodajství, absence služby 

třetí straně a oddanost přesnosti. Proces pozorování a zpravování by podle něho neměl 

nijak zasahovat do skutečnosti, o níž informuje. (McQuail, 2007) Ovšem pokud bychom 

začali do hloubky zkoumat, co to znamená být objektivní, došli bychom k názoru, že 

zpravodajství vzhledem k tomu, že každý popis události je vlastně i jejím hodnocením 

(už jenom proto, že si vybíráme fakta, z nichž je popis složen) opravdu objektivní být 

nemůže. (Waschková Císařová, 2012)  

  

Lze ovšem dosáhnout alespoň zpravodajství do značné míry vyváženého a nestranného. 

Je k tomu ovšem nutné dodržovat některá základní pravidla, která rozvádí Čurík 

následovně: „K těm zcela základním patří to, že použité informace jsou ověřitelné, 

ověřené z několika na sobě nezávislých zdrojů a článek neobsahuje žádné autorské 

komentáře či hodnocení. Naopak obsahuje všechna fakta a stanoviska, která se podařilo 

autorovi zjistit a která jsou v souvislosti s tématem důležitá. Autor tedy nesmí nic 

podstatného zamlčet.“ (Čuřík, 2012) I o tomto hovoří v další kapitole zástupce serveru 

iDNES. Rovněž je podle Čuríka nutné dát prostor k vyjádření všem stranám sporu. S 

tím souvisí i to, že vyvážený článek nemůže být jednozdrojový, ale autor v něm musí 

citovat několik různých relevantních zdrojů. „Alespoň některé citace by přitom měly být 

přímé a autor textu by měl citovat konkrétní zdroje – nejmenované zdroje by se v textu 

vyskytovat neměly.“ (tamtéž) Podstatná je samozřejmě samotná práce se zdroji. Jak píše 

Čurík: „Vyhledávání informací, jejich správná interpretace, selekce a zapracování do 

textu článku je základem pro vznik kvalitního, vyváženého a věrohodného textu. K 

základním zdrojům informací patří vlastní zjištění (osobní účast, pozorování), rozhovor 

(se svědky, oficiálními představiteli, informátory), oficiální dokumenty, tisková sdělení, 

agenturní zprávy, internet, jiná média, archivy a databáze.“ (tamtéž)    

Informace, které jsou základem zpravodajství, musí pocházet z důvěryhodných zdrojů a 

samotné informace musí být důvěryhodné. Nesmí tedy jít o spekulace. (Urban, Dubský, 

Murdza, 2011) Důvěryhodná informace je například fakt, který novinář sám zjistí – 

například tak, že je svědkem nějaké události. Zde lze znovu odkázat na výrok zástupce 

iDNES, který viděl v Soči velký počet toulavých psů a napsal o tom článek (viz 

následující kapitola) Za důvěryhodné jsou považovány také agenturní zprávy (přestože i 

v nich mohou být chyby, agenturní zprávy se při žurnalistické práci z dalšího zdroje 

zpravidla neověřují; zvláště u velmi důležitých zpráv to však v redakcích velkých médií 
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dělají žurnalisté tak, že porovnávají informace z několika různých tiskových agentur), 

informace z relevantních oficiálních zdrojů (jde například o oficiální dokumenty a 

prohlášení, tiskové zprávy či sdělení tiskových mluvčích a podobně) a také vlastní 

zdroje konkrétního novináře, které žurnalista považuje na základě předchozí zkušenosti 

za věrohodné. (Čuřík, 2012) Pokud jde ovšem o oficiální zdroje, odborníky, 

představitele institucí či organizací a jejich tiskové mluvčí, nelze zapomínat, že jde v 

podstatě o zdroje z oblasti public relations. Novinář tedy musí počítat s tím, že tyto 

zdroje hájí především zájmy své a svých institucí či organizací. (Bednář, 2011)  

Jestliže se jedná o nedůvěryhodné informace, jako jsou spekulace či anonymy, může s 

nimi novinář pracovat, ale velmi opatrně. Pokud se je podaří ověřit z několika na sobě 

nezávislých zdrojů, mohou se stát základem pro důležité odhalení různých nekalých 

praktik a podobně. (Čuřík, 2012) Jak jsem již uváděl dříve, při produkci zpravodajství je 

nutné vycházet z minimálně dvou, ideálně ze tří i více zdrojů informací. Výjimku 

přitom tvoří krátké texty vyloženě oznamovacího, servisního charakteru (například v 

krátkém oznámení o tom, že zítra začíná nějaká výstava, není další zdroj potřeba, stačí 

vyjádření organizátorů).  

Významnou roli u médií hrají titulky, u online médií ještě významnější. „Titulek, 

popřípadě i podtitulek či nadtitulek je spolu se zahájením textu výkladní skříní 

žurnalistického textu. Má informační, orientační a také estetickou funkci. Musí čtenáře 

informovat a zároveň přitáhnout jeho pozornost. Titulek uvádí čtenáře do textu, shrnuje 

a zdůrazňuje obsah článku. Musí být konkrétní, srozumitelný a logický, nesmí být 

nepřesný, zavádějící, nejasný a obecný. Titulek by měl obsahovat sepětí s místem.“ 

(Čuřík, 2012) V titulku může být jen výjimečně otázka, autor se nemá čtenáře ptát, má 

mu na jeho otázky odpovídat. Podobně uvážlivě je třeba přistupovat k vykřičníkům 

(zvláště v seriózních médiích, ta bulvární je využívají velmi hojně.  

Pokud je součástí titulku citace, píše se zpravidla bez uvozovek. Výjimkou mohou být 

titulky, které obsahují pouze citovaný výrok. V titulcích se nepoužívají zvláště 

neustálené zkratky a čísla. Titulek by měl být dynamický, měl by tedy obsahovat 

sloveso v činném rodě a měl by také mít vyjádřený podmět a přísudek. Titulek ke 

každému článku připravuje autor, musí přitom respektovat připravovanou grafickou 

podobu textu, to znamená délku. Pokud autor pracuje přímo v layoutu článku v 

redakčním systému, je to jednoduché, jelikož má pro titulek jasně přidělenou délku. V 
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opačném případě musí redaktor délku odhadnout a přizpůsobení nechat na editorovi, ten 

má ovšem právo zasahovat i do správně dlouhých titulků. (Bednář, 2011)   

Podle studie GlobalWebIndex v současnosti převažuje v globálním pohledu konzumace 

online médií nad klasickými offlinovými médii. V průměru trávíme s médii necelých 11 

hodin denně, z čehož na digitální média připadá téměř 6 hodin. Digitální média, včetně 

sociálních médií a mobilního internetu, tak podle studie už tvoří 54 % času, který denně 

médiím věnujeme. (mediaguru, 2013) 

V mém případě zkoumám dva servery, český iDNES (podkapitola 4.1.) a ruskou 

Rossijskuju Gazetu (podkapitola 4.2.). Při výběru vhodných serverů pro výzkum jsem 

zohledňoval kritéria již uvedená a podrobně vysvětlená v metodologické části. Jejich 

výčet znovu uvádím zde: 

1. Dostupnost archivu 

2. Shodné zaměření  

3. Frekvence vydávání článků 

4. Počet tematických rubrik 

5. Shodné zaměření na cílového čtenáře/uživatele  

6. Popularita v dané zemi  

7. Vztah k vládní moci  

 

4.1. IDNES 

V této části čerpám z odpovědí na dotazník (otázky jsou uvedeny v příloze) zástupců 

iDNES. Celkem šlo o 3 zástupce, které označuji „A1“, „A2“ a „A3“. Jejich odpovědi 

jsem získal, jak popisuji v metodologické části, metodou sněhové koule od zástupce 

iDNES, který mi sice neposkytl odpovědi na otázky, ale umožnil mi kontaktovat jiné 

zaměstnance serveru (A0). Cílem je přiblížit interní práci, zásady a zaměření daného 

serveru z pohledu samotných novinářů.   

První článek vyšel na iDNES 12. ledna 1998. článek s pořadovým číslem 100 000 vyšel 

5. listopadu 2001. Na úplném začátku vycházel na adrese www.idnes.cz jednou za 

hodinu krátký přehled zpráv. Web neměl v podstatě žádnou vlastní redakci a svým 

režimem kopíroval rozhlasové zpravodajské relace. Už následující měsíce přinesly 

velký rozvoj. Zpravodajství se začalo členit do samostatných rubrik, vyrostla silná 

http://globalwebindex.net/
http://globalwebindex.net/
http://globalwebindex.net/
http://www.idnes.cz/
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redakce. 19. října 2016 server vydal jubilejní miliontý článek. V současnosti vychází 

ročně už okolo 70 000 nových článků. 

Články serveru iDNES vznikají na základě iniciativy novináře, který navrhne možné 

téma nového článku. Tento návrh předloží editoru, který zhodnotí, zda je článek vhodný 

a zajímavý. Pokud návrh editor schválí, novinář musí ověřit zprávu, a to na základě 

nejméně dvou různých zdrojů. Nejvíce server čerpá z tiskových agentur typu Associated 

Press (AP), což je americká tisková agentura s centrálou v New Yorku, dále Reuters, 

v jejímž případě se jedná o zpravodajskou agenturu. Pokud novinář pracuje se zdroji, 

uvádí vždy striktně zdroj v daném článku, který je posléze publikován. Portál iDnes 

cituje samozřejmě, tak jako i jiné servery, z různých zdrojů. Lze uvést např. Washington 

Times nebo The Times a spoustu dalších, dle konkrétních článků. Důležitost citací 

komentuje mnou oslovený editor a novinář iDNES, kterého označuji jako „A1“, takto: 

„Pokud tedy editor odsouhlasí daný článek, hledám nejméně dva nezávislé zdroje. Ty 

pak uvádíme u každého zveřejněného článku. Některá média nás také citují, většinou 

citace uvádějí, nicméně někdy citují zdroje nepřesně, eventuálně vůbec. My se 

zakládáme na striktním dodržování citací.“  

Na otázku, zda se přístup ke článkům ve spojitosti s OH v Soči nějakým způsobem lišil, 

odpovídá téže zástupce následovně „Přistupovali jsme k práci úplně stejně. Byl jsem 

přímo na místě jako videoreportér, stejně tak jako na OH v Londýně. Musím říct, že 

práce na obou olympiádách se nijak nelišila.“ Server iDNES se podle jeho slov 

nepotýkal ani s žádnými omezeními práv, ani s jakýmkoliv nátlakem: „Mohl jsem psát i 

točit o čem jsem chtěl. Rusové tam prakticky nebyli. Když jsem něco potřeboval, obrátil 

jsem se na Mezinárodní olympijský výbor, který měl všechno na starosti.“ Problémy se 

nevyskytly ani u kontroverznějších témat jako v případě známého uskupení Pussy Riot, 

které vyjádřilo odpor vůči režimu na nábřeží i parníku v Soči: „Byli jsme přímo u toho. 

Zeptali jsme se přímo lidí, kteří to viděli. Zase jsme si vybrali několik zdrojů. Nebyl 

s tím žádný problém. Žádný nátlak ze strany Ruska jsem nezaznamenal,“ dodává tatáž 

oslovená osoba. V podobném duchu hovoří i o objektivitě. Na otázku, zda byl server 

kritizován za neobjektivní zpravodajství, zvláště, když byla politická situace, především 

kvůli tzv. Ukrajinskému konfliktu, vyhrocena, jakýkoliv problém popírá. Naopak se 

členové týmu iDNES setkali s dobrými podmínkami pro objektivní novinářskou práci. 

„Nic, opravdu nic. Obecně to bylo v Soči velmi dobře všechno zorganizované, všechno 

bylo na jednom místě pohromadě a nebylo problém se po místě konání svobodně 
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pohybovat. Bylo to v tomto lepší než třeba v Londýně. Co se týče olympiády v Riu, tak 

tam byl naprostý chaos, v Soči to bylo skvělé.“  

V rámci témat, o kterých server iDNES informoval během OH, dominoval sport. 

„Informovali jsme především o sportu, o úspěších našich, případně i jiných sportovců,“ 

říká opět tento zástupce iDNES. „Za období 1.1.2014 do 31.3.2014 v rubrice OH jsme 

na iDNES publikovali: leden 15 článků, únor 608 článků, březen 15 článků,“ upřesňuje 

zástupce iDNES, jehož označuji jako „A2“. „Nejvíc jsme pak psali o biatlonu, hokeji, 

rychlobruslení a snowboardingu a ve sportovní rubrice Soči je od 4. 7. 2007 celkem 725 

článků, z nich drtivá většina (530) byla během vlastních olympijských her,“ dodává.  

Nicméně server podle slov zástupce „A1“ informoval i o dalších tématech, která byla 

s OH v Soči bezprostředně spojena. Lze uvést téma odmítnutí některých státníků 

účastnit se olympijských her, případně odjezd a působení českého prezidenta Miloše 

Zemana na místě konání. Český prezident byl jeden z mála evropských politiků, který 

se na Olympijské hry v Soči vypravil. Dále zaznívala tématika porušování lidských 

práv, okrajově Pussy Riot, ale také témata poměrně prostá jako srovnání cen benzínů, 

toulání psů po ulicích a v neposlední řadě také financování a využitelnost objektů po 

skončení OH. To komentuje zástupce A1 následovně: „Zabývali jsme se, zda daná 

sportoviště budou mít i nějaké využití po skončení Olympiády. Přeci jen Soči je 

přímořské letovisko a je otázkou, do jaké míry se zužitkuje infrastruktura, která je 

určena na zimní sporty. Také mě zaujalo, že se po ulicích toulá hodně psů daleko víc 

než u nás, tak jsem o tom napsal článek. Ono obecně v zemích na východ jsou volně 

pobíhající psi poměrně běžní, protože tam nefungují útulky.“   

 

Ve sportovní rubrice Soči je podle slov zástupce „A3“ od 4. 7. 2007 celkem 725 článků, 

z nich drtivá většina (530) byla během vlastních olympijských her.  Ohledně zaměření 

serveru se všichni oslovení shodují (tj, „A1, A2, A3“), že iDNES je objektivní nezávislé 

médium, které se nebrání jakýmkoliv názorům a snaží se zaměřovat na všechny druhy 

čtenářů nezávisle na jakékoliv ideologii či jiných omezení. Nutno však zdůraznit, že se 

nejedná o objektivní výzkum, který by toto dokazoval, ale pouze o subjektivní 

hodnocení zaměstnanců tohoto média. „Snažíme se zaměřovat na všechny věkové 

kategorie, muže i ženy. Proto máme i speciální rubriky typu Auto, která je spíše pro 

muže, nebo rubriku Ona, která se zase zaměřuje spíše na ženy,“ specifikuje zástupce 
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„A1“, čímž chce říci, že se server nezaměřuje na žádnou skupinu obyvatel, ale snaží se 

oslovovat všechny druhy čtenářů.  

Čtenost a popularita serveru má vzrůstající tendence. To dokumentuje zástupce A1 

takto:„Popularita serveru v čase velmi roste, ostatně jako u všech internetových médií. 

Je to dáno mimo jiné také tím, že dnes už má přístup k internetu téměř každý, což 

v začátcích naší existence nebyla samozřejmost. Internet nabízí spoustu skvělých 

možností, můžete kliknout na odkaz v textu, který vás převede např. na originální zdroj, 

ze kterého jsme čerpali. Takže pokud čtenář chce a umí anglicky, může si vše dohledat. 

To platí také např. v případě, kdy píšeme o nějakém nově přijatém zákoně, lze se touto 

cestou přesměrovat na jeho plné znění a obecně. Co se týká například videí, které 

podporují interaktivnost, kterou si čtenáři oblíbili, tak jejich sledovanost ohromně 

vzrostla, řekl bych tak 10–15 násobně během posledních deseti let.“ V reálných číslech 

tento server patří opravdu k těm nejnavštěvonajším, když se jeho měsíční návštěvnost 

pohybuje okolo 4 milionů, což je jedno z nejvyšších hodnot v českém internetovém 

prostředí (iDNES. cz, 2013)  

Často je diskutována nezávislost médií a nevole některých zaměstnanců těchto médií 

v souvislosti se změnou vlastnictví, kdy, mimo jiná média, skupina MAFRA vlastněná 

ministrem financí a podnikatelem Andrejem Babišem koupila server iDNES. Nicméně 

podle názoru zaměstnance iDNESu V. Vokála, který v něm působí už od roku 2005 je 

vývoj serveru kontinuální, nijak se nemění a pouze se snaží modernizovat a zavádět 

nové technologie. I když současně připouští, že změna vlastnické struktury způsobila 

větší odchod zaměstnanců, než tomu bývalo v minulosti. „Jestli narážíte na koupi 

serveru skupinou Mafra, kterou vlastní Andrej Babiš, tak to nijak nemělo vliv na moji 

práci. Můžu pořád psát, jak chci, o čem chci, nikdo mi neříká, co mám nebo nemám 

dělat, ani na mě nijak nevyvíjí nátlak. Je pravdou, že po koupi serveru Andrejem 

Babišem odešla část lidí, ale to je normální, vždy v minulosti byly vlny odchodů 

zaměstnanců, i když tato byla o něco větší. Ale většina z nich odcházela dobrovolně, 

protože se zřejmě názorově neshodovala se změnou vlastnické struktury. Takže nám 

tady nikdo nic nediktuje ani nic podobného, to je jen takový obraz z venku, který se 

prezentuje veřejnosti a vychází z neznalosti skutečného pracovního prostředí u nás.“ 

(„A1“) Nutno však podotknout, že zasahování do práce médií spadajících do vlastnictví 

A. Babiše bylo dlouhodobě předmětem diskuse a mnohých rozepří. 
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Společnost Agrofert Andreje Babiše převzala vydavatelství MAFRA v roce 2013 a 

změnila složení jeho představenstva. Pod vydavatelství nyní spadá rodina serverů 

iDNES.cz, deníky MF DNES, LN a Metro, televize Óčko a tiskárny. Co se týče vztahu 

iDNES a MF Dnes, jedná se dvě na sobě nezávislá média se svými zaměstnanci a 

nutností od sebe vše veřejně citovat. Přesto spolupráce mezi oběma médii probíhá: „Já 

jsem zaměstnanenc IDNESu, nikoliv MF Dnes. Ale sedíme na jednom patře a 

komunikace samozřejmě probíhá, případně si předáme nějaké informace, článek. 

Nemůžu říct, že bychom byli konkurenti, snažíme se spolupracovat, dokonce máme 

společnou sportovní redakci, k prolínání obsahu tedy samozřejmě dochází.“ („A1“) 

4. 2. ROSSIJSKAJA GAZETA 

V této části čerpám z odpovědí na dotazník (otázky jsou uvedeny v příloze) zástupce 

serveru Rossijskaja Gazeta. V tomto případě se jednalo pouze o jednoho, kterého 

označuji „B“. Cílem je stejně jako u českého serveru přiblížit interní práci, zásady a 

zaměření daného serveru z pohledu samotných novinářů.   

Druhým zkoumaným serverem v mé práci je tedy ruská Rossijkaja Gazeta. Jedná se o 

ruský deník a úřední list ruské vlády. Vychází od roku 1990. Jeho redakce sídlí 

v Moskvě a má pobočky v mnoha ruských městech. Na stejné dotazy, jako jsem položil 

zástupcům iDNES.cz jsem se tázal také zástupce portálu rg.ru, respektive serveru 

Rossijskaja Gazeta, jehož označuji „B“. 

Všechny citace, které zde při popisu serveru Rossijskaja Gazeta uvádím, jsem osobně 

přeložil z ruského jazyka při snaze překládat co nejvíce doslovně dle možností stylistiky 

a dalších pravidel českého jazyka. Všechny níže uvedené citace v této podkapitole jsou 

odpověďmi zástupce ruského serveru, tedy zástupce „B“. Ohledně postupu práce 

odpověděl zástupce „B“ následovně: „Články a zprávy publikované na webu zpravidla 

připravují novináři z daných oddělení, například politika, ekonomika, zprávy ze světa, 

sport a další. Žurnalisté jsou v přímém kontaktu s hlavními zpravodaji a také 

s oficiálními i neoficiálními osobnostmi, které uveřejňují informace. Takovým způsobem 

server může publikovat informace z první ruky.  V těch, případech, kdy je zapotřebí 

informace dodatečně ověřit, žurnalisté hledají primární zdroje, které by danou 

informaci potvrdily, z několika nezávislých zdrojů.“ 

 

Ohledně jiného přístupu ke článkům o OH v Soči zástupce „B“ serveru rg.ru 

(Rossijskaja Gazeta) přeci jen našel, na rozdíl od představitelů iDNES, rozdíly. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Den%C3%ADk_(noviny)
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C3%9A%C5%99edn%C3%AD_list
https://cs.wikipedia.org/wiki/Vl%C3%A1da
https://cs.wikipedia.org/wiki/1990
https://cs.wikipedia.org/wiki/Redakce
https://cs.wikipedia.org/wiki/Moskva
https://cs.wikipedia.org/wiki/Seznam_m%C4%9Bst_v_Rusku
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„Olympiáda v Soči byla samozřejmě pro nás velmi důležitým tématem, o které se 

zajímaly miliony lidí v Rusku, sousedních ruskojazyčných státech, ale také v jiných 

zemích po celém světě. Danou problematikou se zabývala významná část redakce, 

daleko větší část, než tomu bývá obyčejně. Vzhledem k tomu, že se akce konala přímo 

v Rusku, měla naše redakce více možností, než tomu bývá normálně, ihned kontaktovat 

účastníky her, dělat interview se sportovci, trenéry či funkcionáři, kteří přijeli do Soči.“  

 

Témata, která dominovala ve zpravodajství, byla například „(…) příprava sportovních 

objektů na olympijské hry, putování olympijského ohně, včetně množství participujících 

lidí v ruských regionech apod. Co se týče samotných sportovních disciplín, převažoval 

hokej, krasobruslení a biatlon, což jsou sporty, které se v Rusku těší největší 

popularitě.“ Celkem server publikoval více než 2000 článků, zpráv a interview 

v časovém rozpětí od roku 2013 až do roku 2015 

 

Oslovený zástupce „B“ popisuje portál Rossijskaja gazeta jako oficiální tiskový orgán 

vlády Ruské federace, ve kterém jsou zveřejňovány nově platné zákony. V roce 2011, 

dle jeho slov, dostal portál cenu Runeta v nominaci Kultura a masová komunikace za 

operativní informování uživatelů se zákonodárstvím. Co se týče čtenářského zaměření, 

ani ruský portál se dle slov jeho zástupce nijak neohraničuje a nesoustřeďuje se na 

určité skupiny obyvatel.  „Rossijskaja gazeta, jak už jsem uvedl, je oficiálním orgánem 

vlády, kde se publikují nově platné zákony. Zaměřujeme se prakticky na všechno, od 

zpráv, reportáží, interview s politiky až po kompetentní komentáře ke státním 

dokumentům. Proto v souvislostí s výše uvedeným lze říci, že se web Rossijskaja gazeta 

zaměřuje na všechny čtenáře nezávisle na politickém přesvědčení, věku a sociální 

statutu.“ I v tomto případě je však často kritizováno přílišné propojení se státní mocí, ne 

však s osobou Andreje Babiše, ale s prezidentem V. V. Putinem a jeho okolím. 

 

Průměrná návštěvnost portálu je 15 milionů návštěv měsíčně, což je samo o sobě 

značně vysoké číslo. Portál je tak jedním z nejpopulárnějších v rámci internetového 

zpravodajství i tištěných novin a pravidelně se vyskytuje na vedoucích pozicích 

v ratinzích sdělovacích prostředků dle citovanosti (údaje firmy Medialogija). Kromě 

toho, podle dat Mediascope Media Intelligence Rossijskaja Gazeta v období mezi 

lednem a únorem 2017 byla na prvním místě v celkovém množství a délce odkazování 
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na daný server v celostátním radio a tele vysílání v Ruské federaci. (údaje od zástupce 

„B“) 

Samotný web byl založen v roce 1999. Od té doby několikrát výrazně i nezávažně měnil 

svůj formát. K úplné změně dizajnu došlo v letech 2004 a 2016. „Základní specializací 

serveru je politika, ekonomika, právní otázky, nové zákony RF a také významné události 

v Rusku i ve světě.  Inovativní formát obsahu rg.ru spočívá v propojení klasického 

tradičního přístupu novinové žurnalistiky a nových možností moderních technologií. 

Současný adaptovaný dizajn je přizpůsoben pohodlnému a kvalitnímu užívání jak 

z tabletů, tak i z chytrých telefonů. Forma serveru se tak automaticky mění v závislosti 

na využívaném přístroji. Kromě toho velikost ilustrací se adaptuje parametrům přístroje 

uživatele s využitím co možná nejadekvátnějších variant. Byla také obnovena služba 

komentářů. Server přišel se snadným systémem označování a odpovídání konkrétních 

účastníků diskuse, navíc bude uživatel informován o tom, jaké komentáře přibývají u 

jeho příspěvku.“ (zástupce „B“) 

5. KAPITOLA: ANALÝZA  

Při analýze postupně hledám témata po jednotlivých měsících ve zkoumaném období, 

tedy od srpna 2013 po srpen 2014. V této části vyděluji i podtémata, která sice již 

v obsahové analýze nezohledňuji, nicméně vyděluji je pro určení podrobnějších, avšak 

stále obecných, tematických celků, aby si čtenář mohl udělat podrobnější představu o 

tématickém zaměření článků. V první části analyzuji články serveru Rossijskaja Gazeta, 

ve druhé části pak články serveru iDNES. V kapitole 6 pak s výsledky analýzy 

jednotlivých serverů dále pracuji a komparuji výsledky analyzovaných médií, popisuji 

témata, jejich vývoj a frekvenci, vyznění článků apod. Ve zmíněné šesté kapitole jsou 

rovněž v podkapitole 6.1. uvedeny tabulky shrnující jednotlivá témata, jejich zastoupení 

v jednotlivých měsících a počet článků s pozitivním/negativním/neutrálním vyznění 

v jednotlivých měsících, stejně jako poslední souhrnná tabulka za celé zkoumané 

období.  

5. 1. ROSSIJSKAJA GAZETA 

Při analýze serveru Rossijskaja Gazeta využívám svých jazykových kompetencí, tedy 

znalosti ruštiny. V textu jsou uvedeny překlady citací (snahou byl překlad jednotek 

překladu smyslově co nejvíce ekvivalentních originálu). U každé takové citace je 

uveden numerický horní index odkazující na poznámku pod čarou, kde je vždy, pro co 
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největší transparentnost, uvedena citace v originále, tzn. v ruském jazyce. Pro lepší 

orientaci jsem využil grafických prvků, kdy vždy na začátku každého měsíce je 

v odrážkách soupis témat a podtémat, která se v daném měsíci objevila. Dále v textu 

jsou pak témata vytučněna a podtémata vytučněna a zároveň pro odlišení od témat 

proložena kurzívou. 

5.1.1. SRPEN 2013 

V srpnu 2013 se ve zkoumaných článcích objevilo celkem 8 témat: 

 bezpečnost 

o Podtémata: prodlení oprav; zajištění bezpečnosti; omezení účastníků 

OH 

 infrastruktura 

o podtémata: kontrola politikem; investice; výsadba zeleně; budoucí 

využití; seznámení s novými objekty 

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: účast politiků/států na OH  

 sportovní zpráva 

o podtémata: olympijský oheň; dobrovolníci; ruské osobnosti sportu 

 relativizace lidských práv 

o podtémata: Diskriminace homosexuálů nehrozí; otázka homosexuality 

není součástí OH 

 

 společnost a sociální politika 

o podtémata: zaměstnanost; zdravotní péče, školství a vzdělání 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: jazykový vybavenost jako služba; kvalitní ubytování 

 ekologie 

o podtémata: znečištění ovzduší 

 

Co do počtu dominovalo téma „Infrastruktura“. V rámci tématu „infrastruktura“ 

jsem našel 5 podtémat. Prvním z nich je „kontrola politikem.“ Jednalo se o různé ruské 

politické představitele, kteří pravidelně kontrovali průběh příprav na OH. Lze zmínit 

např. návštěvu sportoviště nejvyšším představitelem kraje Tkačevem. „Po setkání se 
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stavaři Tkačev zkontroloval průběh prací na olympijských objektech, za jejichž výstavbu 

zodpovídá kraj. Navštívil velký hotelový komplex pro 6000 hostů ve čtvrti Sovchoz 

Rossija a trasu Formule 1.“
9
 (6. 8. 2013) 

Nebo návštěvu premiéra Dmitrije Medveděva, který po obchůzce několika sportovních 

stadionů vyjádřil naprostou spokojenost s připraveností olympijských staveb, když 

prohlásil „Celkově lze říci, že objekty se zdají být již prakticky hotovy.“
10

 (8. 8. 2013) 

Druhým podtématem byly „investice”. Ty se týkaly výstavby nových olympijských 

objektů, případně jejich vylepšení, včetně různých oprav a úprav. Jednalo se např. o 

natírání fasád domů, kudy se měla přemisťovat olympijská pochodeň nebo o výstavbu 

Sočinského parku extrémních sportů, o jehož stavu v horském středisku Roza Chutor 

informoval článek „Sočinský park extrémních sportů je z 90 % hotov”
11

 (15. 8. 2013)  

Již v této době se psalo o případném budoucím využití objektů, proto dalším 

podtématem je právě „budoucí využití,“ přičemž tyto vize byly vždy optimistické. Byl 

uveřejněny např. články pojednávající o dalším využití hotelových komplexů. „V Soči 

byla ukončena výstavba čtyřhvězdičkového hotelu, který ubytuje představitele 

olympijské rodiny a Mezinárodního paraolympijského výboru. Hotel je situován 

v bezprostřední blízkosti Olympijského parku. Po Olympiádě bude komplex 

transformován na celoroční lázeňské centrum.“
12

 (13. 8. 2013)  

Dalším podtématem je „výsadba zeleně,“ kdy docházelo k masivní výsadbě zeleně 

především v oblasti Olympijské vesnice, kde podle jednoho článku bylo plánováno 

vysadit „na území okolo 240 tisíc metrů čtverečních více než 30 tisíc stromů a keřů, 

včetně 100 tisíc trvalek a lián.“
13

 (13. 8. 2013) A posledním podtématem je 

                                                 
9
 После встречи со строителями Ткачев проинспектировал ход работ на олимпийских объектах, 

за строительство которых отвечает регион. Он посетил крупный гостиничный комплекс на 

шесть тысяч мест в микрорайоне Совхоз "Россия" и трассу "Формулы-1. 

 
10

 В общем и целом, они выглядят практически готовыми, - подчеркнул премьер-министр на 

совещании после прогулки по ряду спортивных арен.  

11
 Сочинский экстрим-парк на 90 процентов готов к Олимпиаде. 

12
 В Сочи закончилось строительство гостиницы с уровнем сервисного обслуживания четыре 

звезды, которая предназначена для представителей Олимпийской семьи и Международного 

Паралимпийского комитета. Отель расположен в шаговой доступности от Олимпийского парка. 

После Игр олимпийский комплекс будет трансформирован в апартаменты круглогодичного 

курортного комплекса. 

13
 На площади около 240 тысяч квадратных метров планируют высадить более 30 тысяч 

деревьев и кустарников, а также около 100 тысяч многолетних цветов и лиан.  
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„seznámení s novými objekty,“ kdy se různí účastníci her, např. sportovci nebo 

novináři, seznamovali již s hotovou infrastrukturou, respektive zázemím. Příkladem 

může být seznámení novinářů s mediacentrem, který dokáže pojmout okolo 15 000 

lidí. „Ve čtvrtek se mohli představitelé médií poprvé seznámit s interiérem jednoho 

z největších objektů sočinské zimní Olympiády. Současně mohli vidět i olympijský 

hotel pro novináře.“
14

 (22. 8. 2013) Téma „Infrastruktura“ se objevilo v srpnu 

2013 celkem desetkrát, přičemž všechny články měly pozitivní vyznění.  

Dalším tématem byla „Sportovní zpráva“. Zde jsem vyčlenil tři podtémata. 

„Olympijský oheň,“ „Dobrovolníci“ a „Ruské osobnosti sportu.“ Pokud se zaměřím 

na první z nich, „Olympijský oheň,“ tak zde se články soustředily na putování 

olympijského ohně, server především reflektoval, kde se olympijský oheň právě 

nahází, případně jaké budou jeho další destinace. „Vládní představitelé Sachalinu 

potvrdili konečnou trasu štafety olympijské pochodně“
15

 (9. 8. 2013)   

Ve stejném článku lze najít i druhé podtéma, „Dobrovolníci“. „(…) Akce ve městě 

Jiho-Sahalinsku se zúčastní více než 200 dobrovolníků. V současnosti končí jejich 

výběr“.
16

 (9. 8. 2013)   

Články v tomto období rozebíraly i různé osobnosti ruského sportu, jejich přípravu, 

zda se na Olympijské hry těší, co od nich očekávají apod. Případně rovněž 

reflektovaly jejich účast na sportovních a kulturních akcí předcházejících 

Olympijským hrám v Soči. Objevovaly se informace o sportovcích z oblasti sportu, 

které jsou samozřejmě pro Ruskou federaci typické, např. krasobruslení. „V těchto 

dnech mistři světa v krasobruslení, Maxim Traňkov a Taťána Volosožarová 

představili svůj nov program, s kterým vystoupí na Olympiádě v Soči.“
17

 (20. 8. 

2013) Nutno zdůraznit, že všechny sportovní zprávy jsem vyhodnotil jako neutrální, 

                                                 
14

 В четверг представители СМИ впервые смогли познакомиться с внутренними   интерьерами 

одного из крупнейших объектов сочинской зимней Олимпиады. Одновременно они увидели 

олимпийскую гостиницу для журналистов. 

 
15

 Власти Сахалина утвердили окончательный маршрут эстафеты Олимпийского огня.  

 
16

 (…) в проведении эстафеты в городе Южно-Сахалинске будут задействованы не менее 200 

волонтеров. Сейчас завершается набор кандидатов.  

17
 На днях чемпионы мира по фигурному катанию Максим Траньков и Татьяна Волосожар 

представили свои новые программы, с которыми они выступят на Олимпиаде в Сочи.  
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měly totiž čistě informační charakter bez jakékoliv kritiky nebo chvály. V  srpnu 2013 

se objevilo celkem 6 sportovních zpráv.  

Dalším tématem bylo téma „Společnost a sociální politika.“ Našel jsem 5 zpráv, 

všechny pozitivní. V rámci tohoto tématu jsem určil tři podtémata, a to 

„Zaměstnanost,“ když se jednalo zejména o informace o nových pracovních místech 

v souvislosti s konáním Olympiády. Lze zmínit článek o pracovních příležitostech pro 

obyvatele města Ufa. „V hlavním městě republiky se konal přímo pod otevřeným nebem 

pracovní jarmark, kde byly nabízeny pracovní pozice v rámci příprav a konání 22. 

Olympijských her v Soči.“
18

 (14. 8. 2013)  

Druhým podtématem je „Zdravotní péče,“ kdy docházelo k bezplatnému očkování 

personálu zajišťujícího přípravy a následné konání her.  A posledním podtématem bylo 

„Školství a vzdělání“ V tomto případě článek pojednával o žácích v Krasnodarském 

kraji, tedy kraji, kde se mají konat hry, že půjdou o týden dříve do školy, tzn. už 

v srpnu, kvůli týdenním prázdninám v čase konání her. V rámci tohoto podtématu byla 

zmíněna jazyková příprava policejních složek, konkrétně 400 uralských zástupců 

policie, kteří mají jít na kurz angličtiny. „Čeljabinská pedagogická univerzita vyhrála 

výjimečný konkurz. Univerzita bude vyučovat policisty anglický jazyk pro jejich službu 

na Olympijských hrách v Soči.“
19

 (19. 8. 2013)  

Tentýž článek jsem zařadil i do tématu „Služby pro aktéry OH,“ jelikož kromě 

samotného vzdělání policistů článek informuje o tom, že tím pádem budou účastníkům 

her ze strany policie poskytovány kvalitnější služby. Nabízí se tedy zmínit výše uvedené 

téma. V tomto měsíci jsem našel pouze 2 zprávy odpovídající tématu Služby pro aktéry 

OH, jeden článek jsem právě rozebral a našel jsem v něm v této souvislosti podtéma 

„Jazykový vybavenost jako služba,“ druhé podtéma pak je „Kvalitní ubytování,“ jehož 

reprezentantem se stal článek o 13 hotelech v Soči, kterým bylo přiděleno 5 hvězd. 

V obou případech se jedná o pozitivní zprávy.  

Rovněž se objevilo téma „Relativizace lidských práv“. Zde se objevily 4, všechny 

tzv. pozitivní, zprávy. Podtémata byla dvě. První „Diskriminace homosexuálů 

                                                 
18

 В столице республики прямо под открытым небом состоится ярмарка вакансий для приема на 

работу в период подготовки и проведения XXII Олимпийских игр в Сочи. 

 
19

 Челябинский педагогический университет выиграл необычный конкурс. Вуз будет обучать 

английскому языку полицейских для работы на Олимпийских играх в Сочи.  



58 

 

nehrozí“ stavělo na tom, že k žádné diskriminace homosexuálních jedinců nedojde. 

Druhé podtéma „otázka homosexuality není součástí OH“ vylučuje jakoukoliv 

souvislost této otázky, ač může ve společnosti rezonovat, s Olympiádou v Soči. Zde 

byla publikována např. informace o zákazu veřejné podpory této sexuální menšiny 

v době konání her. „Švédský olympijský výbor zakázal svým sportovcům v době 

Olympijských her 2014 v Soči činit kroky, které by podporovaly homosexuály. 

Informuje o tom švédský list The Local. V opačném případě jim hrozí 

diskvalifikace.“
20

 (21. 8. 2013) 

Následujícím tématem byla „Bezpečnost.“ To v prosinci 2013 zatím bylo pouze 

okrajovým. Objevily se jen dvě zprávy, které lze zařadit do tohoto tématu, přičemž obě 

měly pozitivní vyznění. Jedním podtématem je „prodlení oprav,“ druhým „zajištění 

bezpečnosti“. Obě podtémata se vyskytla v tomtéž článku, kde sice byla informace o 

tom, že oprava lodí z Černomořské flotily trvá déle, než měla (místo plánovaných dvou 

let), ale je zde důraz na zajištění bezpečnosti. O bezpečnosti ujistil sám ministr obrany 

RF Sergej Šojgu. „Podle vyjádření ministra bude k zajištění bezpečnosti využita 

Černomořská flotila.“
21

 (6. 8. 2013) Na základě výše popsané zprávu jako celek 

s tématem bezpečnost klasifikuji jako pozitivní.  

A posledním podtématem je „omezení účastníků OH“. K tomu dochází kvůli 

posílení bezpečnosti během Olympijských her. „Prezident Ruska Vladimír Putin 

odsouhlasil seznam kontrolních zón, do nichž budou vpouštěna auta pouze po 

policejní prohlídce.“
22

 (19. 8. 2013) 

V srpnu 2013 se ještě objevila dvě témata reprezentovaná vždy pouze jedním článkem. 

Téma „Mezinárodní vztahy“ s podtématem „Účast politiků/států na OH,“ kde článek 

informuje o účasti KLDR na OH, navzdory tomu, že: „v minulosti se Severní Korea 

                                                 
20

 Шведский олимпийский комитет запретил своим спортсменам  предпринимать действия, 

поддерживающие ЛГБТ-сообщество, во время Олимпиады 2014 года в Сочи, сообщает 

шведское издание The Local. В противном случае им грозит дисквалификация.  

 
21

 По словам министра, к проведению охранных мероприятий привлечены силы Черноморского 

флота. 

22
 Президент России Владимир Путин утвердил список контролируемых зон, в которые во 

время Олимпийских игр в Сочи будут пускать только после досмотра полицией  



59 

 

zúčastnila pouze dvou zimních Olympiád v letech 1964 a 1992“
23

 (6. 8. 2013) Zpráva je 

tedy logicky hodnocena jako pozitivní.  

Druhým tématem zastoupeným jedním článkem je „Ekologie“ s podtématem 

„znečištění ovzduší.“ I tato zpráva je hodnocena pozitivně, jelikož zmiňuje následujíc 

opatření: „V lázeňském městě jsou řidičům vysoce znečišťujících automobilů, kteří 

pracují na stavbě, odnímány akreditace na vjezd do olympijského střediska.“
24

 (20. 8. 

2013)  

 

5.1.2 Září 2013 

V září bylo zastoupeno těchto 7 témat: 

 infrastruktura 

o podtémata: kontrola politikem; výsadba zeleně; moderní železniční 

doprava; moderní silniční doprava 

 sportovní zpráva 

o podtémata: olympijský oheň; ruské osobnosti sportu; kulturní 

vystoupení na OH; vyjádření Putina; prodej lístku na OH 

 společnost a sociální politika 

o podtémata: zaměstnanost; školství a vzdělání; kultura 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: usnadnění dopravy; kvalitní ubytování 

 ekologie 

o podtémata: ekologické standardy  

 mezinárodní vztahy  

o podtémata: účast politiků/států 

 byznys 

o podtémata: uzavření kontraktů; zneužití značky OH 

 

                                                 
23

 До сих пор Северная Корея принимала участие лишь в двух зимних Олимпиадах в 1964 и 

1992 годах.   

24
 В городе-курорте водителей большегрузных автомобилей, работающих на олимпийских 

стройках, за нарушение правил дорожного движения теперь лишают аккредитации и 

аннулируют пропуска. 
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V září byly nejčastějšími tématy shodně „Infrastruktura“ a „Sportovní zpráva“. 

V prvním případě šlo o 22 pozitivních zpráv, v druhém pak o 22 neutrálních. U tématu 

„Infrastruktura“ jsem našel dvě podtémata, která se shodují s předešlým měsícem. Je 

to podtéma „Kontrola politikem“ a „Výsadba zeleně“ Zatímco „Výsadba zeleně“ byla 

zmíněna jen jednou, „Kontrola politikem“ hrála co do frekvence nejvýznamnější roli. 

Kromě odkazu na pochvalná slova ze strany Mezinárodního olympijského výboru, což 

výstužně dokumentuje jeden z článků s titulkem „Vše je připravené pro konání 

Olympijských her v Soči“
25

 (5. 9. 2013) byl nejčastějším „kontrolorem“ ruský prezident 

V. V. Putin, jehož jméno se s Olympijskými hrami v Soči objevovalo velmi často, vždy 

v souvislosti s pozitivním krokem.  

Objevovaly se zprávy o zintenzivnění kontroly Putinem, stejně tak jako jeho chvále 

celého procesu přípravy a stavby veškeré infrastruktury. Tento fenomén dohlížení na 

přípravu her lze doložit např. článkem „Vladimír Putin ocenil připravenost Soči 

k Olympiádě“
26

 (16. 9. 2013), kde, mimo jiné, prohlašuje: „Práce na přípravě 

Olympijských her, která se udělala, je ohromná, přímo kolosální. Očekávaným 

výsledkem je pro mě bezchybný průběh her. Dnes máme už polovinu září, je před námi 

přesně pět měsíců do zahájení Olympijských her. Udělali jsme mnohé, ale mnohé nás 

stále ještě čeká. Proto následujících pět měsíců je zcela zásadních pro úspěšné zavržení 

přípravy celé Olympiády.“
27

 (16. 9. 2013) 

Třetím podtématem, které se již objevuje jako nové, je „Moderní železniční doprava.“ 

Zde se často opakovaly zprávy, které hovořily o dvoupodlažních moderních vlacích, 

které mají zajišťovat komfortní dopravu ze vzdálených částí Ruska do místa konání her. 

„V pondělí přijel na nádraží v Soči první dvoupodlažní vlak Moskva–Adler. Od prvního 

listopadu budou jezdit na téže trase již tři soupravy sestávající každá z patnácti 

                                                 
25

 Глава МОК: Все готово для проведения Олимпийских игр в Сочи. 

 
26

 Владимир Путин оцнеил подготовку Сочи к Олимпиаде. 

 
27

 Работа по подготовке к Олимпийским играм проделана огромная, просто колоссальная. 

Ожидаемый результат - это блестящее проведение Игр. Сегодня уже середина сентября, осталось 

ровно пять месяцев до начала Олимпийских игр. Многое сделано, но еще предстоит немало 

сделать. Поэтому оставшиеся пять месяцев являются очень ответственными с точки зрения 

окончательной подготовки всех мероприятий олимпийской программы. 
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vagonů.“
28

  (9. 9. 2013) Podobným podtématem je „Moderní silniční doprava,“ kde 

se často hovoří o usnadnění této dopravy, o automatických meteorologických stanicích, 

které mají pozorovat stav vozovky (viz článek Deset meteorologických stanic bude 

kontrolovat stav silnic v Soči během Olympijských her),
29

 ale především se v tomto 

měsíci objevují zprávy o obecně vysoké kvalitě infrastruktury, především dopravní sítě 

v souvislosti s výstavbou nových silnic a dálnic, ale rovněž i železnic, spojujících hlavní 

body místa konání Olympijských her v Soči. „V rámci příprav Olympijských her v Soči 

se začínají objevovat nejen nové sportovní objekty. Vybudovaná dopravní infrastruktura 

má být jednou z nejmodernějších v Rusku, ba dokonce i na celém světě.“
30

 (17. 9. 2013)  

Jak jsem už jednou zmínil, stejně početné téma jako „Infrastruktura“ bylo i téma 

„Sportovní zpráva.“ I zde se v porovnání se srpnem opakovala tři podtémata. Šlo 

zejména o zprávy týkající se olympijského ohně, respektive jeho postupné trasy do 

místa konání her (podtéma „Olympijský oheň“) a také se objevovaly různé články o 

osobnostech ruského sportu (podtéma „Ruské osobnosti sportu“) v souvislosti 

s nadcházejícími Olympijskými hrami. Stejně tak se zmiňovalo zejména krasobruslení. 

Objevila se i zpráva o konkurzu uměleckých souborů, jež soutěží o možnost zahrát na 

olympiádě (podtéma „Kulturní vystoupení na OH“) Novými podtématy jsou 

„Vyjádření Putina“ a „Prodej lístku na OH“. V prvním případě se jednalo o různé 

rozhovory s Putinem, o jeho tipy, jak dopadnou ruští sportovci na OH apod. V druhém 

případě se zveřejňovaly zprávy o počtu, termínu a místech prodeje lístků na Olympijské 

hry v Soči.  

Třetím početně nejvýznamnějším tématem v září 2013 byla „Společnost a sociální 

politika“. Celkem bylo uveřejněno 7 zpráv, všechny pozitivní. Zde se opakovala 

podtémata „Zaměstnanost“ a především „Školství a vzdělání“ V rámci podtématu 

„Zaměstnanost“ články informovaly o nových volných pracovních místech 

v souvislosti s OH. „Pro organizaci a konání tak významné události jsou zapotřebí 

                                                 
28

 В понедельник на железнодорожный вокзал Сочи прибыл первый двухэтажный 

пассажирский поезд "Москва-Адлер". А с 1 ноября сразу три состава, в каждом из которых 15 

вагонов, будут курсировать из столицы страны в столицу зимней Олимпиады -2014.  

 
29

  За дорогами Сочи во время Игр будут следить 10 метеостанций 

 
30

 В рамках подготовки к Олимпиаде-2014 в Сочи появляются не только спортивные объекты. 

Транспортная инфраструктура города обещает стать одной из самых современных не только 

в России, но и в мире. 
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nejen stálí, ale i dočasní zaměstnanci. Organizační výbor Soči 2014 oznámil, že začal 

nábor pracovníků na dobu určitou. Celkově vzniklo 8000 různých pracovních pozic. 

Smlouvy s těmito pracovníky se budou uzavírat na období od měsíce do půl roku, od 

září 2013 do dubna 2014. Organizátoři nabízejí nejen slušný výdělek, ale i bezplatné 

vzdělání a poskytnutí oblečení.“
31

 (2. 9. 2013) 

Mnohem častějším a dominujícím podtématem bylo „Školství a vzdělání“. V rámci něj 

byly publikovány články o přednáškách olympijských vítězů pro žáky a studenty škol, o 

přípravě studentů v oblasti sportu, či vzdělávání dobrovolníků na OH. Za všechny lze 

uvést např. tento článek „V úterý na gymnázium č. 8. se uskutečnila olympijská 

vyučovací hodina, kterou zorganizoval Olympijský výbor Ruska. O současné velmi 

populární sportovní disciplíně a o startech na nejvýznamnějších závodech světa se 

studenti dozvěděli z úst Světlany Išmuratovové, dvojnásobné olympijské vítězky z roku 

2006 v individuálním závodě a štafetě v biatlonu (…).“
32

 (3. 9. 2013) 

Novým podtématem pak byla „Kultura“. Zde jsem zařadil pouze jednu zprávu, která 

informuje o tom, že známý ruský režisér a dokumentarista Sergej Mirošničenko točí 

film o Olympijských hrách v Soči. „Film zaznamená nejen sportovní události, ale 

bude pojednávat také o olympijských principech, intelektu ve sportu, vysokých 

technologiích, měnící se rovnováze mužů a žen ve sportu i společnosti. Film budou 

promítat před hrami i během her také v zahraničí.“
33

 (24. 9. 2013) Zajímavostí je 

odkaz v závěru článku, mimo jiné, i na českého umělce Miloše Formana: „Mezi 

                                                 
31

 Для организации и проведения столь грандиозного события потребуется не только 

постоянный, но и временный персонал. Оргкомитет "Сочи 2014" объявил о наборе временного 

персонала на Игры 2014 года в Сочи. Всего открыто около 8 тысяч разных вакансий. 

Контракты с временными работниками будут заключаться на период от месяца до полугода - с 

сентября 2013 по апрель 2014. При этом организаторы предоставляют не только достойный 

уровень оплаты труда, но и бесплатное обучение, официальную экипировку персонала.  

32
 Во вторник в гимназии № 8 Сочи прошел Олимпийский урок, организованный Олимпийским 

комитетом России. О популярнейшем сегодня виде спорта и о своих выступлениях на главных 

стартах планеты ребятам рассказала Светлана Ишмуратова - двукратная чемпионка Олимпиады 

2006 года в (индивидуальной гонке и эстафете) 

33
 Она будет посвящена не только спортивным событиям, но и расскажет "об 

олимпийских принципах, интеллекте в спорте, высоких технологиях и меняющемся балансе 

мужского и женского начал в спорте и обществе. Съемки пройдут также и во многих других 

странах мира - и до и во время Олимпийских игр в Сочи 
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neznámější autory filmů o Olympiádě patří takoví mistři kinematografie jako Miloš 

Forman (…)“
34

 (tamtéž) 

I v tomto měsíci se objevuje téma „Služby pro aktéry OH,“ byť pouze u dvou článků. 

Zde se objevuje podtéma „Usnadnění dopravy,“ kdy se má namísto přes den 

dopravovat zboží do Soči pouze v noci, aby se tak ulevilo dopravě. Není přitom 

vyloučeno, že toto opatření bude uplatňováno i po skončení her. (viz článek 3. 9. 2013) 

Opakuje se pak podtéma „Kvalitní ubytování,“ kdy článek hovoří zejména o kvalitních 

službách, konkrétně o tom, že „Imeretinské nížině Soči tři kilometry od Olympijského 

parku brzy bude uvedena do provozu největší prádelna v Rusku určená pro potřeby 

hostů OH.“
35

 (10. 9. 2014)  

Ve stejném článku jsem vyčlenil ještě téma „Ekologie“. V rámci tohoto tématu tak 

v tomto měsíci byla publikována pouze jedna (pozitivní) zpráva s podtématem 

„Ekologické standardy“ o tom, že zmíněná prádelna navzdory své nevídané velikosti, 

je vysoce ekologická. (viz článek 10. 9. 2013) V jednom ze článků lze vydělit i téma 

„Mezinárodní vztahy,“ respektive podtéma „Účast politiků/států,“ když se v něm 

uvádí, že: „Olympijských her v Soči se zúčastní zástupci z více než 80 zemí, jež pojmou 

v rámci televizních přenosů 3 miliardy diváků.“
36

 (2. 9. 2013) 

A tématem, které jsem jako další definoval, byl „Byznys“ s jedním zástupcem opět 

s pozitivním vyzněním. Podtéma jsem zde nazval „Uzavření kontraktů“ a „Zneužití 

značky OH“. V tomto článku vicepremiér ruské vlády Dmitrij Kozak oznamuje, že 

byly uzavřeny všechny smlouvy na televizní přenos OH, v jiné části pak je popisován 

případ podnikatele, který prodával oblečení s olympijskou symbolikou, avšak bez 

povolení (viz článek 26. 9. 2013) Poslední jediná zpráva byla z  tématu „Bezpečnost,“ 

podtéma „zajištění bezpečnosti.“ Zde je opět pozitivní informace v  podobě toho, že 

na OH bude zajišťovat bezpečnost účastníků před mimořádnými událostmi vojenská 

pěchota.   

                                                 
34

 Среди самых известных авторов картин об Олимпиадах есть и такие мастера кино, как 

Милош Форман. 
35

 В Имеретинской низменности Сочи в трех километрах от Олимпийского парка скоро 

заработает крупнейшая в России прачечная, которая будет обслуживать гостей Игр-2014. 

 
36

  В Олимпийских играх примут участие представители более чем из 80 стран, а их 

телеаудитория составит 3 млрд телезрителей.  

 



64 

 

5.1.3. ŘÍJEN 2013 

V říjnu bylo zastoupeno těchto 8 témat: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: vyjádření Putina; prodej lístků na OH; ruské osobnosti 

sportu; kulturní vystoupení na OH; dobrovolníci 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: jazyková vybavenost místních bezpečnostních složek a 

dobrovolníků; finanční dostupnost OH; technologie pro fanoušky  

 společnost a sociální politika 

o podtémata: školství a vzdělání; mediální oblast; zapojení 

handicapovaných do Olympiády; podpora Olympiády; zákazy a restrikce 

 byznys: 

o podtémata: propagační materiály a zboží 

 bezpečnost 

o podtémata: zajištění bezpečnosti; omezení účastníků her OH; 

protiteroristická opatření; kyberhrozba 

 infrastruktura 

o podtémata: kvalitní infrastruktura; propagace infrastruktury; kontrola 

politikem; otevření nové infrastruktury 

 ekologie 

o podtémata: ekologické standardy  

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: dobré vztahy 

V říjnu již začalo být témat „Sportovní zpráva“ významně více a jejich podíl byl 

nesrovnatelně vyšší než u ostatních témat. Podtémata byla de facto shodná s předešlými 

měsíci. Tedy „Vyjádření Putina“, „Prodej lístků na OH“, „Ruské osobnosti sportu“, 

„Kulturní vystoupení na OH“ a „Dobrovolníci“. Celkem se v tomto měsíci 

publikovalo 143 neutrálních zpráv s tématem „Sportovní zpráva“.  

Na pomyslném druhém místě se v říjnu umístilo téma „Služby pro aktéry OH“. U 

tohoto tématu se opakovalo pouze jedno podtéma „Jazyková vybavenost místních 

bezpečnostních složek a dobrovolníků“, kdy se opět hovoří o jazykových kurzech 

anglického jazyka. (viz 11. 10. 2013) Novými podtématy jsou „Finanční dostupnost 
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OH“ a „Technologie pro fanoušky“. V rámci podtématu „Finanční dostupnost“ lze 

zmínit ujištění, že v době konání Olympijských her nedojde k žádnému zdražení 

služeb. „Ceny osobní i nákladní dopravy, taxislužby, stejně tak jako ceny prádelen a 

čistíren ve městě Soči, kde se příští rok uskuteční Olympijské hry, budou zmraženy. 

Informuje o tom vládní vyhláška podepsaná Dmitrijem Medveděvem.“
37

 (3. 10. 2013) 

Nejčastějším však bylo podtéma „Technologie pro fanoušky“, především zprávy o 

tom, v jakých ruských městech budou instalována velkoplošná plátna pro veřejné 

promítání Olympijských her v Soči. Tato informace se opakuje pouze v drobných 

úpravách, kde se většinou uvádí vybrané město, kde se tento přenos uskuteční. 

„Organizační výbor Soči 2014 určil 15 měst, kde budou ustanovena tzv.  Lice Sites, 

tedy unikátní místa s obrovským plátnem a pódiem, kde bude moci společně tisíce lidí 

sledovat Olympijské hry a slavit vítězství domácích sportovců. V  seznamu těchto 

velkých měst nechybí ani Omsk.“
38

 (4. 10. 2013) 

Stejně tak proběhla médiem informace o vytvoření speciálního olympijského webu 

pro snadnější orientaci fanoušků. Do podtématu „Technologie pro fanoušky“ jsem 

zařadil i zprávy pojednávající o nových bankomatech, jelikož právě tyto technologie 

měly účastníkům her usnadnit případné problémy s nedostatkem fyzických peněz. 

Pozitivní dopad však mají mít i na místní obyvatele, kterým budou sloužit i po 

skončení her. „V Soči bylo pro zlepšení služeb účastníkům a hostům Olympiády 

dodatečně instalováno okolo 800 bankomatů. Významný nárůst bankomatů pozitivně 

ovlivní také život místních obyvatel, kterým bankomaty budou sloužit i po skončení 

her.“
39

 (22. 10. 2013) V této souvislosti se však objevila i první negativní zpráva, která 

poukazovala na technický nedostatek těchto bankomatů v souvislosti s vypuštěním do 

oběhu nové olympijské sady storublovek. „Bankomaty budou moci přijímat nové sto 

                                                 
37

 Цены на пассажирские и грузовые перевозки на самолетах и поездах, маршрутках и такси, а 

также на услуги прачечных и химчисток в городе Сочи, где в следующем году пройдут зимние 

Олимпийские игры, будут заморожены. Об этом говорится в постановлении правительства, 

подписанном Дмитрием Медведевым. 

 
38

 Оргкомитет "Сочи-2014" назвал 15 городов, в которых будут организованы Live Sites - 

уникальные места с огромным экраном и сценой, где тысячи людей смогут сообща смотреть 

Олимпийские игры и праздновать победу соотечественников. В число избранных мегаполисов 

попал и Омск. 
39

 В Сочи для улучшения обслуживания участников и гостей Олимпиады-2014 дополнительно 

установили около 800 банкоматов. Заметное увеличение количества банкоматов скажется и на 

улучшении банковского обслуживания местных жителей: после зимних Игр все аппараты 

останутся в городе 
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rublové bankovky nejdříve za měsíc. Zatím ruské banky nemají technické prostředky 

k akceptování nových bankovek.“ (23. 10. 2014)
40

 V daném případě je však nutné 

zdůraznit, že tato zpráva byla zastíněna početnějšími zprávami pozitivního vyznění, 

které se týkaly téže problematiky. Celkově se u tématu „Služby pro aktéry OH“ 

objevilo 11 zpráv, z čehož 10 bylo pozitivních a poprvé se objevila i jedna, výše 

zmíněná, negativní zpráva. 

 Dalším říjnovým tématem bylo „Společnost a sociální politika“. Zde se opakovalo 

podtéma „Školství a vzdělání“ V tomto případě se jedná o informace, které se 

prolínají s tématem „Služby pro aktéry OH“. Jde o výuku anglického jazyka pro 

bezpečnostní složky, nebo semináře pro dobrovolníky, respektive překladatele, jak 

jednat s vysoce postavenými politiky. „V Soči proběhl netypický seminář s názvem 

Dobrý den, pane prezidente. Podstatou bylo předání informací, jak se má člověk 

chovat v přítomnosti vrcholových politiků. Seminář byl zorganizován speciálně pro 

překladatele z řad dobrovolníků, kteří přijdou do styku s hosty Olympijských her.“
41

 

(2. 10. 2013) 

 Novými podtématy jsou „Mediální oblast“, „Zapojení handicapovaných do 

Olympiády“ a „Podpora Olympiády“ a „Zákazy a restrikce“. U prvně jmenovaného lze 

uvést slova V. V. Putina směřovaná k novinářům na setkání v Soči na tradičním 

festivalu Celé Rusko 2013, jenž navštívilo okolo 800 hostů, když prezident prohlásil: 

„Nebudete moci se vyhýbat olympijské tématice. Váš vyhraněný názor, svěží a neotřelé 

názory, stejně tak jako konstruktivní kritika budou zcela nezbytné a užitečné.“
42

 (1. 10. 

2013) 

Poměrně časté bylo i podtéma „Zapojení handicapovaných do Olympiády“. Tato 

participace měla různé podoby. Příkladem může být následující článek: „Dispečer 

dvanáctého hasičského sboru města Ržev, který je připoután na invalidní vozík, se stane 

                                                 
40

 Банкоматы смогут принимать новые сторублевые банкноты с символикой Олимпиады  

минимум через месяц. Пока у российских банкиров нет технической возможности для приема 

обновленных купюр. 

 
41

 В Сочи прошел необычный семинар "Привет, президент! Или как себя вести в обществе 

титулованных особ". Его организовали специально для волонтеров-переводчиков, которые будут 

обслуживать гостей зимней Олимпиады - 2014. 
42

 Вы не сможете обойти вниманием олимпийскую тематику. Ваш острый взгляд, свежие, 

нестандартные идеи и даже конструктивная критика будут полезны и востребованы. 
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prvním nosičem olympijského ohně v tomto městě.“
43

 (9. 10. 2013) Stejně významným 

podtématem bylo podtéma „Podpora Olympiády“. Velká podpora byla z řad veřejnosti, 

např. se uskutečňovaly slavnostní pochody: „Na podporu Olympijských a 

Paraolympijských her v Soči 2014 zorganizoval účastník Kulturní Olympiády Soči 

2014, Svaz abazinské mládeže, symbolickou akci, a to pochod na koních přes 

Krasnodarský kraj.“
44

 (18. 10. 2013)  

Avšak neméně významné podpory se této akci dostalo i z úst ruských politiků. Pro 

ilustraci lze uvést velmi optimistický výrok ministra kultury RF Vladimíra 

Medinského v reakci na úspěšnou přípravu Zimních Olympijských her v Soči: „Jsem 

přesvědčen, že se Petrohrad stane v nejbližší době nejen jedním z měst, kudy projde 

olympijská štafeta, ale rovněž i místem, kde příště oheň skončí svou cestu. To 

znamená, že pracujeme na přihlášce Petrohradu jako hostujícího města Letních 

Olympijských her.“
45

 (27. 10. 2013) 

A posledním podtématem je „Zákazy a restrikce“. To se objevilo pouze jednou. U něj 

bylo velmi sporné, zda jej zařadit do pozitivních, či negativních zpráv. Nakonec jsem 

omezení a zákazy, které se netýkají bezprostředně bezpečnosti, zařadil do práv 

negativních. I když přiznávám, že zde se může projevit přespříliš subjektivní pohled 

výzkumníka, nicméně na konečném výsledků výzkumu to nesehraje, podle mého 

názoru, žádnou významnou roli. V tomto případě se jedná o zákaz prodávání 

alkoholických nápojů. „Zástupci města Korabelov rozhodli o zavedení omezení prodeje 

alkoholu v den konání olympijské štafety. Zákaz se týká i piva.“
46

 (15. 10. 2013) 

Celkově tak bylo publikováno 7 pozitivních a 1 negativní zpráva z tématu „Sociální 

politika a společnost“. 

Následujícím tématem byl v tomto měsíci „Byznys“. V něm se objevilo 7 zpráv, 

všechny pozitivní. Podtéma zde bylo „Propagační materiály a zboží“ Články 

                                                 
43

 Диспетчер двенадцатой пожарной части Ржева инвалид-колясочник Павел Скворцов станет 

первым факелоносцем эстафеты Олимпийского огня в этом городе воинской славы. 

44
 В знак поддержки Олимпийских и Паралимпийских игр 2014 года в Сочи участник 

Культурной Олимпиады "Сочи 2014", Союз абазинской молодежи "Шарпны", организовал 

символичную акцию - конный переход по Краснодарскому краю. 

 
45

 Я уверен, что в ближайшее время Петербург станет не только промежуточным этапом 

олимпийской эстафеты, но и окончательным ее этапом.  Это значит, что мы прорабатываем 

вопрос о подаче заявки от города на проведение летних Олимпийских Игр.  
46

 Власти города корабелов решили ввести ограничения на продажу алкогольной продукции в день 

проведения эстафеты олимпийского огня. Под запрет попадает и пиво.  
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informovaly o otevření nového olympijského obchodu, kde lze zakoupit zboží 

s olympijskou tématikou, nebo podávaly informace o vydání památního oběživa 

v podobě nových storublovek. Jeden z obchodů byl otevřen např. v moskevském 

GUMu. „V moskevském GUMu proběhlo otevření olympijského obchodu, kde bude k 

prodeji okolo 1500 druhů licencovaného zboží.“
47

 (3. 10. 2013) 

Rovněž v říjnu bylo obsaženo téma „Bezpečnost“. Oproti minulým měsícům již častěji, 

celkem bylo totiž publikováno hned 6 zpráv, všechny pozitivní. Definoval jsem 

podtémata „Zajištění bezpečnosti“ a „Omezení účastníků her OH“, která se již 

opakují. V rámci „Zajištění bezpečnosti“ lze zmínit nasazení sněhových skútrů, které 

mohou působit i v méně přístupných horských oblastech, nebo posílení počtu policistů 

v době her z jiných oblastí Ruska. „Přibližně 800 policistů Rostovské oblasti prochází 

přípravou, jak zabezpečit společenský pořádek v době Olympiády v Soči.“
48

 (16. 10. 

2013)   

V rámci podtématu „Omezení účastníků OH“ lze uvést optimistickou zprávu 

informující o tom, že bezpečnostní opatření nebudou viditelná a nijak se nedotknout 

obyvatel, ani je nebudou nijak omezovat. Ředitel FSB RF Aleksej Lavriščev se 

v jednom z interview vyjádřil v souvislosti s případnými omezeními v běžném životě 

obyvatel a návštěvníků takto: „V Londýně v roce 2012 byly ku příkladu některé objekty 

obehnány ploty s vysokým napětím, bezpečnostní kamery byly pomalu i na záchodě a na 

střechách obytných domů seděli snajpři. Nic takového v Soči nebude, opatření budou 

zavedena v rozumné míře.“
49

 (3. 10. 2013)  

Novým podtématem jsou „Protiteroristická opatření,“ kde objevila zpráva o kontrole 

více než 300 objektů v Soči v souvislosti s možnou teroristickou hrozbou. „Do 

listopadu obdrží všechny objekty tzv. bezpečnostní pas, potažmo celistvý spis dokumentů 

potvrzující splnění kritérií protiteroristických opatření. Doposud bylo zažehnáno více 

než 60 trestných činů teroristického charakteru, nalezeno a následně zničeno 456 

                                                 
47

 В московском ГУМе состоялось открытие главного олимпийского магазина "Сочи-2014", в 

котором будет представлено около 1500 наименований лицензионной продукции. 

 
48

 Около 800 полицейских Ростовской области проходят подготовку для участия в охране 

общественного порядка в период проведения зимней Олимпиады в Сочи.  

49
 В Лондоне-2012, например, некоторые объекты были окружены оголенной проволокой под 

высоким напряжением, видеонаблюдение порой велось даже в кабинках уборных, а на крышах 

жилых домов сидели снайперы. У нас такого не будет, меры принимаются  вполне разумные. 
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teroristických skladišť a úkrytů. Výsledkem je, že se dvakrát snížil počet této trestné 

činnosti. V roce 2012 jich bylo 270, v současnosti 144. Značná část těchto činů byla 

spáchána v Dagestánu.“
50

 (8. 10. 2013) A posledním podtématem byla „Kyberhrozba“. 

V tomto kontextu byl publikován článek o tom, že ruský senátor Ruslan Gattarov 

navrhnul vytvořit v době Olympiády v Soči Operativní štáb pro boj s kybernetickou 

trestnou činností. (viz článek 21. 10. 2013) 

Stejným počtem článků, tedy šesti, bylo zastoupeno i téma „Infrastruktura“. I tyto 

články byly výhradně pozitivní. Objevila se 4 podtémata. „Kvalitní infrastruktura“ 

„Propagace infrastruktury“, „Kontrola politikem“ a „Otevření nové infrastruktury“. 

V souvislosti s prvním, „Kvalitní infrastruktura,“ byl uveřejněn např. článek o kvalitě 

postaveného komplexu skokanských můstků. „Certifikát stvrzuje, že komplex 

skokanských můstků zcela splňuje světové standarty pro konání závodů tohoto typu, 

přičemž poskytuje právo konat závody na těchto objektech jak v zimním, tak i v letním 

období.“
51

 (4. 10. 2013) 

Podtéma „Propagace infrastruktury“ se objevilo v rámci zprávy o tom, že nové 

olympijské objekty jsou nyní i na poštovních obálkách, známkách a různých kartičkách, 

což umožní fanouškům, aby se lépe seznámili s těmito objekty ještě před zahájením her. 

(viz článek 4. 10. 2013) V rámci podtématu „Kontrola politikem“ lze v tomto měsíci 

uvést článek, v němž ministerstvo komunikací a sám jeho ministr prohlašuje, jaký je 

stav olympijské infrastruktury, jaká se dokončuje a jaká je již zcela připravena. (viz 

článek 9. 10. 2013) 

Dalším podtématem tedy bylo „Otevření nové infrastruktury“. V tomto duchu bylo 

publikováno hned několik článků, jedním z nich bylo završení výstavby tepelné 

elektrárny, která má mít, kromě zabezpečení energie v době Olympiády, také pozitivní 

vliv na rozvoj celého regionu v budoucnosti. Jak uvedl představitel energetické firmy 

Boris Kovalčuk, elektrárna „(…) zabezpečí nepřetržitou dodávku elektrické energie 

                                                 
50

 До ноября все объекты получат так называемый "паспорт безопасности" - полный пакет 

документов на соответствие критериям защищенности от террористов. За это время, к примеру, 

было предотвращено более 60 преступлений террористической направленности, выявлено и 

уничтожено 456 схронов и тайников. Результат, что называется, налицо - в два раза 

сократилось количество таких преступлений: в 2012 году их было 270, в нынешнем - 144. 

Причем их львиная доля произошла в Дагестане.  

51
 Сертификат подтверждает, что трамплинный комплекс полностью соответствует мировым 

стандартам для спортивных сооружений данного типа, а также предоставляет право 

проведения международных соревнований на объекте, как в летний, так и в зимний период.  
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během Olympiády, ale také na spoustu dalších let.“
52

 (5. 10. 2013) Byla však 

zveřejněna zpráva např. i o otevření nové železniční trati, kde bylo zdůrazněno, že 

tohoto aktu se účastnil V. V. Putin a také nově zvolený předseda Mezinárodního 

olympijského výboru Thomas Bach. (viz článek 29. 10 2013) 

V tomto článku však bylo ještě jedno téma, a to „Ekologie“, ačkoliv bylo zastoupeno 

celkově pouze dvakrát, v obou případech pozitivní zprávou, které charakterizuje 

podtéma „Ekologické standarty“. Zmíněná železniční trať podle článku splňovala 

velmi vysoké ekologické standarty. „Stanice Adler se liší nejen optimální logistikou a 

vysokou schopností odbavení cestujících, ale také unikátními ekologickými 

technologiemi, jež byly užity při výstavbě. Putin nepochybuje o tom, že se nádraží stane 

jedním z uznávaných symbolů Soči a může přenášet na návštěvníky duch a atmosféru 

nově zrekonstruovaného města.“
53

 (29. 10. 2013) Posledním tématem, které se v říjnu 

objevilo, byly „Mezinárodní vztahy“, podtéma „Dobré vztahy“. Prezident Putin se 

sešel s monackým knížetem Albertem II., předal mu olympijský oheň, pochvaloval si 

vzájemné dobré vztahy obou zemí a vyzdvihl, že Monako je, ač malé knížetství, 

důležitým finančních centrem Evropy. „Prezident poděkoval svému hostovi za podporu 

Ruska při přípravě Olympijských her v Soči“
54

 (7. 10. 2013)  

 

5.1.4 LISTOPAD 2013 

V listopadu se vyskytovalo těchto 7 témat: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: olympijský oheň; ruské osobnosti sportu; olympijský oheň  

 infrastruktura 

o podtémata: kontrola politikem; moderní silniční doprava; moderní 

železniční doprava; moderní letecká doprava; otevření nové 

infrastruktury 

                                                 
52

 (…) обеспечит бесперебойное снабжение электроэнергией как во время Олимпиады, так и на 

долгие годы вперед, - заявил председатель правления энергетического холдинга Борис 

Ковальчук. 

 
53

 Станцию "Адлер" отличают не только оптимальная логистика и высокая пропускная 

способность, но и уникальные экологические технологии, которые были применены при 

строительстве. Путин не сомневается в том, что вокзал станет одним из узнаваемых символов 

Сочи и сможет передать дух и атмосферу обновленного города.  
54

 Глава государства поблагодарил своего гостя за поддержку России в проведении сочинских 

Игр. 
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 byznys 

o podtémata: uzavření kontraktů; propagační materiál; prodej a výnos 

z lístků na OH 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: pozitivní dopad Olympiády na občany; zdravotnictví; 

školství a vzdělání; zapojení handicapových do olympiády 

 bezpečnost 

o podtémata: zajištění bezpečnosti; protiteroristická opatření, omezení 

účastníků OH 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: finanční dostupnost OH; jazyková vybavenost místních 

bezpečnostních složek a dobrovolníků 

 mezinárodní vztahy  

o podtémata: účast politiků/států 

V listopadu bylo bezkonkurenčně zastoupeno téma „Sportovní zpráva“. Celkem 

bylo publikováno 80 neutrálních zpráv. Dominovala podtémata „Olympijský oheň“ a 

„Ruské osobnosti sportu“. Články se neustále opakuji ve stejném duchu a v celém 

zkoumaném období prakticky není příliš rozdílů. Za zmínku snad stojí podtrhnout 

podtéma „Olympijský oheň“, o jehož osudu víme do posledního detailu každý den. 

Dokonce doputoval až do Vesmíru. „7. listopadu, přibližně v 16:00 dojde ke spojení 

kosmické lodě Sojuz, která dopraví olympijský oheň na Mezinárodní kosmickou 

stanici. 9. listopadu (čas bude upřesněn), bude pochodeň umístěna do otevřeného 

Vesmíru. Návrat kosmické lodě se plánuje na 11. listopadu.“
55

 (5. 11. 2013) 

Olympijský oheň se stal v některých místech Ruska natolik sledovanou záležitostí, že 

se stal např. v Omské oblasti státním svátkem. „Gubernátor Omské oblasti Viktor 

Nazarov podpořil návrh, aby se stal den, kdy dorazí olympijský oheň do regionu, 9. 

prosinec, nepracovním dnem.“
56

 (14. 11. 2013) 

                                                 
55

 7 ноября, ориентировочно в 16:00, пройдет стыковка космического корабля "Союз", который 

доставит огонь на станцию, с МКС. 9 ноября (время уточняется) состоится вынос факела в 

открытый космос. На 11 ноября запланировано возвращение космического корабля на Землю.  

 
56

 Губернатор Омской области Виктор Назаров поддержал идею - сделать день прибытия огня 

сочинской Олимпиады-2014 в Омск нерабочим днем. Город примет эстафету Олимпийского огня 

9 декабря. 
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Druhou nejpočetnější skupinou zpráv bylo téma „Infrastruktura.“ Podtématy byly 

„Kontrola politikem“, „Moderní silniční doprava“, „Moderní železniční doprava“, 

„Moderní letecká doprava“ a „Otevření nové infrastruktury“, přičemž právě 

poslední podtéma navazuje na říjen, kdy se objevily znovu informace o stavbě 

olympijské elektrárny (viz článek 5. 11. 2013). „Moderní letecká doprava“ je 

podtéma, které lže doložit článkem o nejdelším nákladním letadle využívaném pro 

import zboží na Olympiádu. „Ve čtvrtek na mezinárodním letišti v Soči přistálo nové 

nákladní letadlo Boeing 747F, které přivezlo část olympijského zboží. V  současnosti 

se jedná o nejdelší letadlo světa.“
57

 (7. 11. 2013) V rámci podtématu „Kontrola 

politikem“ hrály významnou roli články o představitelích ruské nejvyšší politiky, 

prezidentu Putinovi a premiérovi Medveděvovi, stejně jako i jiných měsících. „Premiér 

se zúčastnil tradičního pondělního setkání se svými zástupci, s kterými hodnotil 

přípravu k nadcházejících velkým sportovním událostem, které se mají konat v naší 

zemi. Nejbližší jsou Zimní Olympijské hry v Soči.“
58

 (12. 11. 2013) Prezident Putin 

především ujišťoval o budoucí využitelnosti objektů. Například při kontrole hlavního 

olympijského stadionu Putin jeho budoucí využití komentoval následovně: „Mohou 

se zde konat sportovní události. Jakmile zde začnou závody Formule 1, budou tady 

startovat i formule. Takže to není jen nějaký stadion, je to něco mnohem většího!“
59

 

(29. 11. 2013) 

Často se objevovaly zprávy o moderní železniční a silniční dopravě. Ideální zprávou, 

která dokládá tento trend, je následující zpráva, jež oba fenomény, které jsem začlenil 

do podtémat „Moderní silniční doprava“ a „Moderní železniční doprava“, propojuje. 

„V Soči byl zahájen zkušební provoz na nové spojnici mezi Adlerem a Alpika-Servisem, 

jež spojují přímořské a horské olympijské středisko. Práce probíhaly od roku 2008. 

Podle informací od dopravního ředitelství OH měří tato trasa 48, 2. kilometrů. 

                                                 
57

 В четверг в международном аэропорту Сочи приземлился новый грузовой авиалайнер "Боинг-

747F", который доставил партию олимпийских грузов. На сегодняшний день этот самолет 

является самым длинным в мире. 

 
58

 Глава правительства провел традиционное для понедельника совещание со 

своими заместителями, предложив обсудить подготовку к ряду крупных спортивных событий, 

которые должны пройти в нашей стране. Ближайшее - зимняя Олимпиада в Сочи. 

59
 Здесь могут проводиться спортивные мероприятия. Когда начнется "Формула -1", здесь 

можно устроить шоу "Формулы-1", и машины здесь будут стартовать. То есть это даже не 

стадион, это большe.  
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Pozoruhodnost tohoto projektu je to, že silnice je vedena paralelně s železniční tratí.“
60

 

(26. 11. 2013) V rámci silniční dopravy, kromě např. speciálních tramvají 

s olympijskou symbolikou (viz článek 27. 11. 2013), docházelo pro hladký průběh 

k posilování linek i z jiných oblastí. „První vlna autobusů z Moskevského regionu 

dorazila na jih Ruska, aby zde objela olympijské trasy. V případě největších komplikace 

je moskevský dopravní podnik schopen vyslat do Soči až 709 autobusů.“
61

 (29. 11. 

2013) Celkově téma „Infrastruktura“ bylo zastoupeno 15krát, pokaždé pozitivně.  

Druhým v pořadí, co do četnosti, se stalo téma „Byznys“ s devíti zástupci, všemi 

pozitivními. Podtématy byly „Uzavření kontraktů“, „Propagační materiál“ a podtéma 

„Prodej a výnos z lístků na OH.“ Nejrozšířenějším podtématem bylo bezesporu 

„Prodej a výnos z lístků na OH“, přičemž články informovaly o tom, kde se otevírají 

prodejní místa, a především o tom, že poptávka po lístcích čím dál více roste, stejně tak 

jako, logicky, i jejich výnosnost. „Tempo prodeje lístků na Zimní Olympiádu v Soči 

2014 se od pondělního otevření prodejních míst v Moskvě a hlavním městě 

Olympijských her zvýšilo již trojnásobně.“ (28. 11. 2013) Podobně články informovaly 

o tom, že „jdou na dračku“ i suvenýry s olympijskou tématikou, které jsou k dostání již 

po celém světě. Tato možnost je dostupná již ve 200 zemích, přičemž nejžádanější je 

u občanů Francie a Japonska.  Svědčí o tom např. zpráva z  konce měsíce, kde se dále 

píše: „Objednat si olympijské zboží je možné na webu oficiálního internetového 

obchodu. Zákazníkům se garantuje dodací lhůta od 2 do 10 dnů.“
62

 (28. 11. 2013) 

Dalším tématem bylo téma „Společnost a sociální politika“. To bylo zastoupeno 

osmi pozitivními články. V daném případě jsem určil následující podtémata: nově 

„Pozitivní dopad Olympiády na občany“ a dále již známá podtémata jako je 

„Zdravotnictví“, Školství a vzdělání“ a „Zapojení handicapových do olympiády.“ 

Pod podtématem „Pozitivní dopad Olympiády na občany“ se skrývá přímý či 

                                                 
60

 В Сочи открыто рабочее движение по новой совмещенной дороге "Адлер - Альпика-Сервис", 

соединяющей прибрежный и горный кластеры Олимпиады. Строительство объекта велось с 

2008 года. Как сообщили в транспортной дирекции Игр, протяженность дороги 48,2 километра. 

Особенность трассы в том, что она проходит параллельно железнодорожным путям.  

 
61

 Первая колонна подмосковных автобусов, которые будут обслуживать сочинскую 

Олимпиаду, сегодня выехали из области на юг России обкатывать олимпийские маршруты. В 

общей сложности, подмосковное Мострансавто отправит в Сочи 709 автобусов  

 
62

 Заказать олимпийские товары можно на сайте официального интернет-магазина. Эта опция уже 

доступна в более чем 200 странах. При этом получение заказа гарантируется в течение 2-10 дней. 
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nepřímý dopad konání OH v Soči na životy lidí. Zajímavým úkazem v této 

souvislosti se snaha motivovat lidi k pohybu, potažmo ke zdravému životnímu stylu. 

O jedné z forem motivace pojednával článek s titulkem „Do 3. prosince bude za 30 

dřepů moskevské metro zdarma“
63

 (8. 11. 2013), kdy za 30 dřepů, jejichž počet 

detekuje speciální automat, dostane cestující od personálu lístek na metro bezplatně.  

Pozitivní dopad Olympiády lze však spatřovat nejen v zapojení do sportu, ale i 

v důležitých životních rozhodnutí mladých lidí, které pořádání her dokáže natolik 

ovlivnit, že učiní životní rozhodnutí. „Pracovníci matrik v Soči se v únoru a březnu 

zřejmě pořádně zapotí. Spousta mladých lidí napříč Ruskem plánuje svou svatbu 

právě v období konání Olympiády. Navíc, podle vyjádření Taťány Burové, již nyní 40 

% párů, které v poslední době uzavřely sňatky v Soči, nebylo místních.“
64

 (18. 11. 

2013) I v listopadu proběhla informace o zapojení nejen majoritního obyvatelstva do 

Olympiády, ale i obyvatel s handicapem. Bylo tedy zastoupeno i podtéma „Zapojení 

handicapových do olympiády“, když byly zapojeny handicapované děti do stavby 

olympijských ledových soch. (viz článek 27. 11. 2013)  

Podtéma „Školství a vzdělání“ bylo v listopadu zaměřeno spíše na sportovce, 

přičemž je sport propojován s vědou. Složitými vědeckými postupy je ruským 

sportovcům diagnostikován zdravotní stav a obsah různých potřebných látek, aby se 

sportovci mohli přizpůsobit následnému doporučení odborníků a mohly atakovat své 

fyzické maximum. „Tato metoda dokáže jednak vyhodnotit současný stav sportovce, 

ale také dokáže vidět do budoucnosti. Je schopna prognózy, jaké rozdílné parametry 

by měla konkrétní osoba vybírat, aby za daný počet dní dosáhla daného výsledku.“
65

 

(20. 11. 2013) Zprávami také proběhla jedna informace o nových červených 

uniformách pro lékaře na Olympiádě (viz článek 5. 11. 2013), tedy bylo zmíněno 

částečně i podtéma „Zdravotnictví“. 

                                                 
63

 До 3 декабря в московское метро будут пускать за 30 приседаний 

 
64

 Для работников ЗАГСов города Сочи февраль и март 2014 года обещают быть 

особенно горячими: будущие молодожены со всей страны уже планируют официально оформить 

свои отношения именно во время проведения зимней Олимпиады. К тому же, по словам Татьяны 

Буровой, жениться именно в Сочи в последнее время, видимо, стало модно - уже сегодня 40 

процентов, узаконивших свои отношения в будущей олимпийской столице, - иногородние.  
65

 Она не только оценивает состояние спортсмена в данный момент, но и позволяет заглянуть в 

будущее. Спрогнозировать, какой должен быть набор различных параметров у именно этого 

человека, чтобы через столько-то дней он вышел на такие-то результаты.  
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 Téma „Bezpečnost“ bylo zmíněno celkem šestkrát, z toho jednou negativně, zbytek 

pozitivně. Podtématy byly nejen „Zajištění bezpečnosti“ a „Protiteroristická opatření“, 

ale i „Omezení účastníků OH“. V rámci podtématu „Zajištění bezpečnosti“ bylo 

možné zaznamenat zprávy o bezpečnosti dopravních prostředků, které mají zajistit 

dopravu účastník her mezi různými sportovišti (viz článek 7. 11. 2013), tato 

problematika byla dále rozváděna v jiných článcích, kde byla upřesněna i konkrétní 

opatření: „Kromě venkovních bezpečnostních kamer jsou v autobusech instalovány čtyři 

kamery, navíc u řidiče je instalováno také bezpečnostní tlačítko.“
66

 (8. 11. 2013) 

Podtéma „Protiteroristická opatření“ se objevilo v souvislosti se cvičením ruských 

tajných služeb, kde trénovaly postupy při možné infiltraci teroristů mezi místní občany. 

„Byla simulována situace, kdy do Krasnodarského kraje a do Soči proniklo několik 

desítek teroristů a infiltrovalo se mezi místní obyvatelstvo. Úkolem příslušníků tajné 

služby bylo tyto lidi najít a zadržet. Pro simulaci tajné služby využily své reálné lidi, 

kteří představovali teroristy.“
67

 (11. 11. 2013) 

Posledním podtématem bylo „Omezení účastníků OH“, když všichni fanoušci jsou 

povinni se do tří dnů od svého příjezdu do Ruska zaregistrovat na ruských úřadech a 

předložit všechny potřebné dokumenty. Toto opatření, schválené ruským parlamentem, 

má být platné již od 7. ledna 2014 a trvat až do 21. března téhož roku. Opatření tak 

postihne i turisty, kteří cestu do Ruska plánují i mimo dny, kdy se budou konat samotné 

hry. Tuto zprávu tedy hodnotím jako omezení občanů, tedy jako negativní. (viz článek 

15. 11. 2013) Více pozitivně lze nahlížet na pokuty za vjezd do pruhů pro olympijskou 

veřejnou dopravu v Soči, čímž se zabezpečí bezpečné a plynulé cestování mezi 

sportovními areály. (viz článek 19. 11. 2013) 

Ještě se objevilo se čtyřmi pozitivními zprávami téma „Služby pro aktéry OH“ 

s podtématy „Finanční dostupnost OH“ a „Jazyková vybavenost místních 

bezpečnostních složek a dobrovolníků“. Zatímco první podtéma zahrnuje již obvyklé 

články o ceně lístků na Olympiádu za dostupnou cenu, druhé zmiňované podtéma 

                                                 
66

 Помимо наружного видеорегистратора, в салонах автобусов установлено по четыре 

видеокамеры, есть также "тревожные кнопки" у водителя 

 
67

 По легенде учений в Краснодарский край и Сочи проникло несколько десятков террористов, 

они рассеялись среди местного населения и задача силовиков - найти и задержать их. Для этого 

из сотрудников спецслужб созданы "учебные террористические группы", то есть реальные 

люди "играют" террористов. 
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obsahuje např. nové olympijské call centrum, jehož pracovníci budou schopni nabízet 

služby všem účastníkům her kromě ruštiny i v dalších šestí jazycích. „Přijímáni jsou 

výhradně pracovníci, kteří ovládají anglický, německý, francouzský, korejský, čínský 

nebo japonský jazyk.“
68

 (14. 11. 2013) 

Posledním tématem se dvěma pozitivními zprávami byly „Mezinárodní vztahy“. 

Podtéma bylo jediné, „Účast politiků/států“ První zpráva hovořila o účasti Gruzie na 

Olympiádě, kde, mimo jiné, byla uveřejněna informace, že: „Více než 80 olympijských 

výborů vyjádřilo souhlas s účastní na Olympijských hrách v Soči“
69

 (19. 11. 2013), na 

češ předseda Organizačního výboru Soči 2014 Černyšenko prohlásil, že politika je zcela 

odloučena od Olympijských her v Soči a druhá zpráva o účasti Spojených států, které 

„vyšlou celkem 200 sportovců“
70

 (24. 11. 2013)  

5.1.5. PROSINEC 2013 

V prosinci se objevilo těchto 6 témat:  

 sportovní zpráva  

o podtémata: viz předešlé měsíce + informace o olympijských 

disciplínách 

 infrastruktura 

o podtémata: kvalitní infrastruktura; kontrola politikem; budoucí využití 

objektů; energetika 

 byznys 

o podtémata: propagační materiál; pdstranění bariér“ 

 bezpečnost  

o podtémata: boj s ilegálním přenosem; zajištění bezpečnosti; 

protiteroristická opatření 

 mezinárodní vztahy  

o podtémata: účast politiků/států 

 služby pro aktéry OH 

                                                 
68

 К работе здесь допущены только сотрудники, в совершенстве владеющие английским, 

немецким, французским, корейским, китайским и японским языками.  

69
 Более 80 Национальных олимпийских комитетов уже дали свое согласие на участие в 

Олимпиаде-2014 в Сочи 

 
70

 Всего американцы планируют отправить на Игры более 200 спортсменов. 
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o podtémata: technologie pro fanoušky OH 

V prosinci bylo nejvíce sportovních zpráv (téma „Sportovní zpráva“), konkrétně 97 

neutrálních článků. Podtémata se opět opakovala a nepřinášela nic nového, přičemž 

dominovalo podtéma „Olympijský oheň“ Výjimkou se v tomto ohledu stalo nové 

podtéma „Informace o olympijských disciplínách“, kdy se postupně dozvídáme o 

rozhodnutích týkajících se olympijských disciplín, většinou technického charakteru. 

„Mezinárodní hokejová federace (IHF) oznámila jména rozhodčích, kteří budou 

rozhodovat zápasy na Olympijských hrách v Soči 2014. Na seznamu je celkem 14 

hlavních rozhodčí, včetně dvou sudí z KHL, jedná se o Rusa Konstantina Olenina a 

Fina Juriho Renna.“
71

 (3. 12. 2013) 

Z ostatních témat byla nejfrekventovanějším tématem „Infrastruktura“ zastoupená 

podtématy „Kvalitní infrastruktura“, „Kontrola politikem“, „Budoucí využití“ a 

„Energetika“. Celkový počet zpráv se vyšplhal na 19, všechny byly pozitivní. Podtéma 

„Energetika“ zahrnuje především články o nových elektrárnách, které mají zabezpečit 

dostatek energie nejen pro všechny potřebné objekty během Olympiády, ale mají také 

zvýšit kvalitu života místních občanů i po skončení tohoto svátku sportu. Zatímco 

v předchozím období převažovaly zprávy o zahájení provozu těchto elektráren, 

v prosinci převažovaly zprávy spíše o pozitivních dopadech na rozvoj a život obyvatel. 

„Podle odborníků nová elektrická stanice zlepší kvalitu a spolehlivost dodávek 

elektrické energir pro obyvatele Soči, rovněž i zabezpečí dostatečnou zásobu pro 

objekty jednotného automatického systému dopravního řízení pro automobily v Soči“
72

 

(2. 12. 2013) 

„Energetický komplex vybudovaný k Olympijským hrám v Soči zabezpečí spolehlivou 

dodávku elektřiny pro sportovní objekty, stejně tak i pro domácnosti. V pátek to 

prohlásil náměstek ministra pro energetiku Ruska Andrej Čerezov na zasedání 

Společenské rady pro přípravu Zimních Olympijských her 2014.“
73

 (20. 12. 2013) 

                                                 
71

 Международная федерация хоккея (ИИХФ) назвала имена арбитров, которые будут 

обслуживать матчи олимпийского турнира в Сочи-2014. В итоговый список вошли 14 главных 

арбитров, в том числе два судьи из КХЛ - россиянин Константин Оленин и финн Юри Ренн.  

72
 По словам специалистов, подстанция значительно улучшит качество и надежность 

электроснабжения жителей Сочи, а также обеспечит необходимую мощность для объектов 

единой автоматизированной системы управления движением автотранспорта в городе. 

73
 Созданный в Сочи во время подготовки к Олимпиаде энергетический комплекс обеспечит 

надежное электроснабжение как спортивных объектов, так и домов жителей города. В пятницу 
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S blížícím se časem byly ještě častějšími zprávy o připravenosti objektů a kontrole 

především Vladimír Putinem a Dmitrijem Medveděvem, tedy podtéma „Kontrola 

politikem“. Za všechny lze zmínit úvod z jednoho ze článků: „Většina olympijských 

objektů je připravena ke kolaudaci. Včera se o tom osobně přesvědčil premiér Dmitrij 

Medveděv.“
74

 (17. 12 2013) 

Těsně propojeno je s výše uvedeným i podtéma „Kvalitní infrastruktura“. Obecně 

tato podtémata byla nejčastější po většinu období. Pokud nevycházely články, kde 

docházelo k osobní kontrole a hodnocení nejvyšších politiků Ruské federace, tak 

alespoň vycházely články popisující úspěchy při vybudování konkrétní 

infrastruktury, zejména budov, přesněji sportovišť a hotelových komplexů, přičemž 

nikdy nechybělo zhodnocení kvality těchto objektů, která byla, dle článků, vždy na 

nejvyšší úrovni, případně tyto objekty měla různá „nej“. „V pátek v Imperatorské 

nížině v Soči byl otevřen z hlediska počtu ubytovacích kapacit největší hotelový 

komplex v Evropě, kde budou během Olympiády ubytováni akreditovaní domácí i 

zahraniční novináři.“
75

 (6. 12. 2013) 

Důležitým podtématem pak byla „Moderní silniční doprava“ a „Moderní železniční 

doprava“, kdy se můžeme, kromě dílčích zpráv o tomto druhu infrastruktury, dočíst 

následující: „Hlavní město Olympijských her 2014 se může pochlubit nejen velkolepými 

sportovními objekty, ale i dopravní infrastrukturou, která se stala jednou z nejlepších na 

světě. Odborníci jsou přesvědčeni, že XXII. Olympijské hry se zapíší do historie jako 

nejrychlejší. Přemístit se z jednoho olympijského objektu do druhého se bude možné 

během pouhých několika minut.
76

“ (19. 12. 2013) V prosinci rezonovalo i podtéma 

„Budoucí využití objektů“, kde lze zmínit např. osud komplexu pro skoky na lyžích 

                                                                                                                                               
об этом сообщил на заседании Общественного совета по подготовке зимних Игр -2014 

заместитель министра энергетики России Андрей Черезов.  

74
 Большинство олимпийских объектов в Сочи готовы к эксплуатации. Вчера в этом лично 

убедился глава правительства Дмитрий Медведев.  

75
 В пятницу в Имеретинской низменности Сочи открыли крупнейший гостиничный комплекс 

Европы по объему номерного фонда, где и разместятся на время Олимпийских игр 

аккредитованные отечественные и иностранные журналисты. 

 
76

 Столица Игр 2014 года может похвастаться не только великолепными спортивными 

объектами, но и транспортной инфраструктурой, которая стала одной из самых лучших в мире. 

Специалисты уверены, XXII зимние Олимпийские игры войдут в историю 

как самые скоростные: добраться от одного спортивного объекта до другого можно будет за 

считаные минуты. 
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v Krásné Poljaně, který jsem už jednou zmínil, kde „po Zimních olympijských hrách 

2014 bude otevřen mezinárodní tréninkový a soutěžní centrum, ačkoliv zpočátku bylo 

plánováno využití pouze pro trénink domácích sportovců“.
77

 (3. 12. 2013) 

Dalším tématem s šesti pozitivními články byl „Byznys“. Zde se objevilo jedno již 

známé podtéma „Propagační materiál“. V prosinci to byla zpráva o olympijských 

známkách. „Na poštách se objevily novoroční poštovní známky s vyobrazením všech 

maskotů nadcházejících XII. Zimních Olympijských her a XI. Zimních Paralympijských 

her 2014 v Soči. Na pozadí pohádkových zimních scenérií jsou vyobrazeni Bílý Miška, 

Zajda, Leopard a také symboly Paraolympiády Sněžinka a Cibulka“.
78

 (2. 12. 2013) 

Novým podtématem je také „Odstranění bariér“. To zahrnuje zjednodušení všech 

obchodních opatření v rámci obchodu s výrobky importovanými na území Ruska, 

včetně celních procedur, poplatků a jiných bariér finančního charakteru. „Do Soči 

v současnosti proudí velké množství zboží pro účely Olympiády. Aby došlo k  co 

nejrychlejší dopravě zboží, byly veškeré celní procedury maximálně zjednodušeny. 

Všechno „olympijské“ zboží dovážené do Ruska je osvobozeno od placení cel, 

speciálních daní, aniž by bylo současně využito netarifní regulace.“
79

 (17. 12. 2013) 

Avšak mnohem častějším se v prosinci stalo podtéma „Práva na televizní přenos“ O 

jejich prodeji a případných výdělcích z tohoto prodeje se čtenáři postupně dozvídali 

čím dál častěji. V této souvislosti bylo mnohdy popisováno i to, kdo a v jaké zemi 

bude OH vysílat. „Internetový portál Yahoo a americká televizní společnost NBS 

v pondělí informovaly o dohodě o společném vysílání Olympiády v  Soči.“
80

 (17. 12. 

2013) 

                                                 
77

 После зимних Игр-2014 здесь откроют международный летний тренировочно-соревновательный 

центр. Первоначально же планировалось использовать его только как национальную 

тренировочную базу 

78
 В почтовое обращение вышли четыре новогодние марки с изображением всех талисманов 

предстоящих XXII Олимпийских зимних игр и XI Паралимпийских зимних игр 2014 года в Сочи. 

На фоне сказочных зимних пейзажей изображены Белый Мишка, Зайка, Леопард, а также символы 

Паралимпийских игр в Сочи - Снежинка и Лучик. 

 
79

 Сейчас в Сочи идет большой поток товаров для Олимпиады. Для максимального ускорения 

таможенные процедуры в отношении "олимпийских" товаров упрощены. Ввозимые в Россию 

иностранные "олимпийские" товары помещаются под специальную таможенную процедуру без 

уплаты таможенных пошлин, налогов, без применения мер нетарифного регулирования. 

80
 Интернет-портал Yahoo и американская телекомпания NBC объявили в понедельник о 

достижении договоренности о совместном освещении Олимпиады в Сочи.  
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Následujícím tématem bylo téma „Bezpečnost“. V tomto případě lze navázat na 

předešlý článek, jelikož práva na televizní přenos se staly nejen otázkou byznysu, ale 

zasahovaly i do bezpečnostní problematiky. V této souvislosti lze uvést podtémata „Boj 

s ilegálním přenosem“, což znamená především články pojednávající o ochraně před 

obcházením olympijských licencí. U zmiňovaného podtématu lze uvést následujíc 

článek: „Ministerstvo komunikace přislíbilo tvrdý boj s pirátským přenosem 

Olympijských her v Soči. V současnosti pracuje na taktice blokování nelegálních 

internetových přenosů.“
81

 (4. 12. 2013)   

V jiném článku se dozvídáme, že příslušné ministerstvo se už zabývá konkrétním 

monitoringem tohoto rizika. „Ministerstvo komunikace zdůrazňuje, že praktiky pirátství 

ze strany jiných webů je zcela nepřípustné. Zorganizovalo již monitoring 

nelicencovaného olympijského obsahu s pomocí zvláštních číslových kódů.“
82

 (20. 12. 

2013) 

Objevilo se i podtéma „Zajištění bezpečnosti“, kde například pro zajištění bezpečnosti 

bylo využito kontroly pošty, respektive všech balíků, které přicházely do 

Krasnodarského kraje. (viz 30. 12. 2013) Menší bezpečností riziko je zároveň 

dokládáno také tvrzením, že vzájemná blízkost všech olympijských objektů a rovněž i 

k olympijské vesnici eliminuje bezpečnostní hrozby při přemisťování na delší 

vzdálenosti. „Unikátnost Soči je v tom, že olympijská vesnice se nachází přímo u 

sportovních objektů, takže sportovci se nemusí nikam přemisťovat. Není třeba zbytečně 

ztrácet energii a bude menší stres ohledně bezpečnosti.“
83

 (18. 12. 2013)  

I v tomto měsíci se objevilo podtéma „Protiteroristická opatření“, která však tentokráte 

selhala kvůli teroristickým útokům ve Volgogradě. „Včera ve Volgogradě znovu došlo 

k výbuchu. V neděli došlo k výbuchu na vlakovém nádraží, kde zahynulo 17 lidí a 45 

bylo raněno. V pondělí došlo k dalšímu výbuchu v trolejbusu u zastávky poblíž rušného 

                                                 
81

 Минкомсвязи обещает жестко бороться с пиратской трансляцией Олимпийских Игр в Сочи. 

И сейчас разрабатывает тактику блокировки нелегальных интернет-трансляций. 

82
 Минкомсвязь при этом предупреждает о недопустимости использования пиратского контента 

другими сайтами. Уже организован мониторинг нелицензионного олимпийского контента по 

специальным цифровым кодам. 

83
 Уникальность Сочи в том, что олимпийские деревни расположены рядом со спортивными 

объектами так, что спортсменам не нужно никуда ехать. Не нужно растрачивать энергию, 

будет меньше стресса с безопасностью. 
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tržiště. Podle předběžných informaci v trolejbusu zahynulo 14 lidí, včetně ročního 

dítěte. Zraněno bylo přes 28 lidí“
84

 (31. 12. 2013) 

Ačkoliv zpráva přinesla svědectví o tragédii, i tato zpráva z hlediska celkového vyznění 

dopadu na Olympijské hry musí být, dle mého závěru, hodnocena jako pozitivní, jelikož 

právě v souvislosti s hrami prezident Mezinárodního Olympijského výboru Thomas 

Bach, který vyjádřil lítost nad oběťmi útoku, však tento útok nijak nereflektoval 

v dalším jeho vyjádření, ba naopak. „Jsem přesvědčen, že Rusko udělá vše potřebné pro 

bezpečí sportovců a účastníků Olympijských her.“
85

 (31. 12. 2013) Toto vyjádření bylo 

uvozeno slovy o tom, že Thomas Bach nepochybuje o bezpečnosti her. „Prezident 

MOV nepochybuje o tom, že Rusko učiní všechna potřebná opatření pro bezpečné 

konání Zimních Olympijských her 2014.“
86

 (31. 12. 2013) Celkově tedy téma 

„Bezpečnost“ bylo zastoupeno pěti pozitivními zprávami. 

Stejným počtem téhož vyznění bylo zastoupeno téma „Mezinárodní vztahy“ 

s podtématem „Účast politiků/států“. Kromě zpráv o zastoupení různých států z řad 

sportovců proběhla médiem také zpráva o neúčasti amerického prezidenta Baracka 

Obamy. Ta však byla ihned odůvodněna tím, že se nejedná o žádný bojkot, nýbrž důvod 

je daleko prostší, a to ten, že se neúčastní žádných velkých akcí. Neúčastnil se ani 

Olympiády ve Vancouveru, kde ho nahradil viceprezident. Navíc dále následuje dlouhý 

výčet spousty amerických představitelů, kteří se Olympiády zúčastní, a tak i tato zpráva 

je nakonec pozitivního charakteru. (viz článek 18. 12. 2013)  

Neinformuje se ani o bojkotu ze strany Evropy, když další článek uvádí, že na zahájení 

her se dostaví hned 20 nejvyšších představitelů evropských států. (viz článek 31. 12. 

2013) Navíc je poukazováno na dobré vztahy se Švédskem a Finskem, kdy se 

dozvídáme, že „švédský král Karel XVI. Přijede na Olympiádu v Soči. Svůj záměr král 

                                                 
84

 Вчера в Волгограде вновь прогремел взрыв. Уже второй с промежутком меньше суток. В 

воскресенье теракт произошел на железнодорожном вокзале, и  он унес жизни 17 человек, 45 

человек получили ранения. В понедельник взрыв произошел в троллейбусе на остановке около 

оживленного рынка. По предварительным сведениям, жертвами взрыва в троллейбусе стали 14 

человек и среди них годовалый ребенок. Ранения получили более 28 человек. 

 
85

 Я уверен, что все будет сделано для того, чтобы обеспечить безопасность спортсменов и 

участников Олимпийских игр, - сказал Бах. 

86
 Глава Международного олимпийского комитета Томас Бах не сомневается, что власти России 

сделают все, что требуется, для проведения безопасных зимних Игр-2014. 
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potvrdil na jednání s předsedkyní Rady Federace Ruska Valentinou Matvienkovou.“
87

 

(5. 12. 2013) V této souvislosti se objevilo v daném článku i jednou téma Relativizace 

lidských práv, když Rusko se nakonec dohodlo, přes počáteční potíže, na smlouvě o 

zákazu adopce ruských dětí do homosexuálních rodin ve Švédsku. „Skandinávské 

turné Valentina Matvienková završila ve Finsku, kde jednala s předsedou finského 

parlamentu Eeroem Heinäluomou. Oba se shodli na tom, že vztahy obou zemí jsou 

charakterizovány dlouhotrvající vřelostí, partnerstvím a vzájemnou spoluprací.“
88

 (5. 

12. 2013) 

V rámci tématu „Služby pro aktéry OH“ se objevily celkem tři zprávy s podtématem 

„Technologie pro fanoušky OH.“.  Jednalo se o zprávu o usnadnění obdržení víza pro 

zahraniční hosty Olympiády spočívající v tom, že žadatel nemusí dopředu uvést 

konkrétní ubytování (viz článek 6. 12. 2013) a virtuálního průvodce, který má usnadnit 

plánování cesty na Olympiádu. (viz článek 12. 12. 2013) Posledním tématem pak byla 

„Sociální politika“ se stejným počtem tří pozitivních zpráv a podtématem 

„Zdravotnictví“. Příkladem může být zpráva o závěrečné zdravotní prohlídce 

olympijských sportovců, případně o spoustě testech na doping. (viz článek 27. 12. 2013)  

5.1.6. LEDEN 2014 

V lednu se vyskytovalo těchto 9 témat: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: viz předešlé měsíce  

 infrastruktura  

o podtémata: kontrola politikem RF; otevření nových objektů; moderní 

želeniční doprava; moderní letecká doprava; výsadba zeleně; budoucí 

využití; proměna Soči 

 ekologie 

o podtémata: ekologické standardy; ochrana fauny a flóry 

 služby pro aktéry OH  

                                                 
87

 Король Швеции Карл XVI Густав приедет на Олимпиаду в Сочи. Свои намерения монарх 

подтвердил в беседе с председателем Совета Федерации Валентиной Матвиенко. 

88
 Скандинавское турне Валентина Матвиенко продолжила визитом в Финляндию, где она 

провела переговоры c председателем финского парламента Ээро Хейнялуомой. Оба спикера 

отметили, что отношения двух стран-это образец подлинного добрососедства, партнерства и 

взаимовыгодного сотрудничества. 
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o podtémata: technologie pro fanoušky OH; pluralita modliteben pro 

účastníky OH 

 mezinárodní vztahy  

o podtémata: účast politiků/států; spolupráce s USA a Západem 

 bezpečnost 

o podtémata: protiteroristická opatření; spolupráce USA a NATO; 

zajištění bezpečnosti; energetická bezpečnost; omezení shromažďování 

 sociální politika 

o podtémata: zdravotnictví; školství a vzdělání; pozitivní dopad OH na 

občany; zapojení ruských občanů do Olympiády 

 byznys 

o podtémata: práva na televizní přenos; propagační materiál; prodej a 

výnos z lístků na OH; investice do OH; ekonomická spolupráce 

 Relativzace lidských práv 

o Podtémata: Právo na shromažďování; Diskriminace homosexuálů 

nehrozí 

V lednu zaznamenalo téma „Sportovní zpráva“ druhého nejvyššího počtu ve 

zkoumaném období. Objevilo se hned 229 neutrálních zpráv. Nicméně podtémata se 

neměnila ani v tomto měsíci a zprávy byly úplně stejného charakteru, jen ještě 

frekventovanější než v minulosti. Pominu-li tedy sportovní zprávy, tak nejrozšířenějším 

tématem byla, stejně jako v prosinci, „Infrastruktura“ s celkovými 40 pozitivními 

články. V nich se objevilo sedm podtémat, a to „Kontrola politikem RF“, „Otevření 

nových objektů“, „Moderní želeniční doprava“, „Moderní silniční doprava“, 

„Moderní letecká doprava“, „Výsadba zeleně“, „Budoucí využití objektů“ a 

„Proměna Soči“. Většinovým podtémtem však bylo bezkonkurečně podtéma 

„Kontrola politikem RF“. Nejčastěji se objevovalo jméno prezidenta Putina, který 

kontrolovat veškerou olympijskou infrastruktura, nejčastěji šlo v lednu o hotelové 

komplexy, případně nádraží. „Prezident a premiér navštívili několik hotelů v horském 

středisku, v nich jsou již ubytováni sportovci a budou zde ubytovány také delegace G8 

4–5 června“
89

 (3. 1. 2014)  

                                                 
89

 Президент и премьер посетили несколько гостиниц в горном кластере: в них уже живут 

спортсмены и разместятся делегации саммита "восьмерки" 4-5 июня. 
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Pokud nebyl prezident Putin v Soči osobně, což ve většině publikovaných článků, 

byl, nahradil ho v takovém případě někdo z ministrů nebo jeho asistent. „7. ledna 

asistent prezidenta RF Igor Levitin navštívil přístav v Soči, kde si prohlédl komplex 

objektů a seznámil se s připraveností všech služeb pro příjimání výletních lodí v čase 

Olympijských her.“
90

 (7. 1. 2014) Vše pak vrcholí zprávou z konce ledna, že je vše 

hotovo a přijíždějí první návštěvníci. „Krátce před začátkem Olympijských her v Soči 

Krasnaja Poljana žije plnohodnotným životem. V horách už projíždí hotové trasy a ve 

městě uklízí ulice a vítají první hosty.“
91

 (30. 1. 2014)  

V souvislosti s kontrolami se objevovaly i zprávy s podtématem „Otevření nových 

objektů“. Lze zmínit informace o otevření mediálního centra, které se opakovaly 

v rámci měsíce nesčetněkrát. (viz např. článek 14. 1. 2014 nebo 24. 1. 2014 nebo 28. 

1. 2014) Dalším podtématem byla „Moderní silniční doprava“ a „Moderní 

železniční doprava“, kde se hovořilo např. o moderní silnici postavené v rámci 

programu Příprava Soči ke konání Zimních olympijských her 2014 a která „zahrnuje 

7 tunelů, 5 dopravních uzlů a také most přes řeku Soči. Od otevření komunikace 

budou automobily jezdit po čtyřproudové silnici mezi dvěma městskými 

administrativními centry.“
92

 (6. 1. 2014) 

V rámci podtématu týkajícího se železniční dopravy pak zmíním zprávu o 

elektrovlacích Lastočka, což jsou moderní vlaky spojující přímořskou část 

olympijských sportovišť s Kavkazskými horami, kde se nachází horské středisko. 

(viz článek 8. 1. 2014) nebo zpráva o posílení vlakových spojů na trati Krasnodar–

Adler (viz článek 21. 1. 2014). Novým podtématem byla i „Moderní letecká 

doprava“, když „letiště v Soči dokáže během her odbavit až 60 letů za den. Více než 

polovina letů bude zastoupena ruskou leteckou společnostní z Moskvy. Mezi 

zahraničními společnostmi, které budou létat příými lety do Soči budou Lufthansa, 

                                                 
90

 А накануне морской порт Сочи посетил министр транспорта РФ Максим Соколов, который 

провел осмотр объектов строящейся инфраструктуры, а также провел совещание по вопросам 

уточнения сроков ввода объектов в эксплуатацию.  

91
 Накануне зимних Игр сочинская Красная Поляна живет полноценной жизнью. В горах 

обкатывают уже готовые трассы, а в поселке убирают улицы и встречают первых гостей. 

 
92

 включает 7 тоннелей и 5 транспортных развязок, а также мост через реку Сочи. С момента 

пуска транспорт будет циркулировать по новой четырехполосной дороге между двумя 

городскими административными районами 
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Air Berlin, Borajet, Mezinárodní letecká společnost Ukrajiny, Air Armenia, Turkish 

Airlines, O‘zbekiston Havo Yo’llari (Uzbekistán).“
93

 (30. 1. 2014) 

Objevilo se i podtéma „Výsadba zeleně“ „Soči se ukáže hostům Olympiády navzdory 

zimnímu období v plném rozkvětu. K počátku února bude v květinových záhonech 

města vysázeny dva miliony tulipánů, hiacintů a cyklámene.“
94

 (22. 1. 2014) 

Objevuje se také zpráva i o další výsadbě stromů, např. jedlí (viz článek 18. 1. 2014) 

Podtéma „Budoucí využití“ zahrnuje vyjádření premiéra RF Medveděva o budoucnosti 

olympijského města Soči, kdy vyjádřil přesvědčení, že Soči se stanou celoroční lázně 

světové úrovně. (viz článek 16. 1. 2014)  

Posledním podtématem, které se však poměrně často objevovalo, byla „Proměna Soči“. 

Zde byla publikována řada článků, která dokumentovala proměnu Soči se zaostalého, 

trochu opomíjeného místa bez fuknční infrastrukuty a jakýchkoliv výdobytků moderní 

doby až po moderní lázeňské sportovní středisko založené na moderních technologiích a 

vysoké kvalitě života. Dozvídáme se, že z místa, kde nebyla místy elektřina, téměř 

žádné cesty apod. je najednou úplně jiné místo, je zde stálý přístup k elektřině, k vodě, 

vybudována kanalizace, cesty–tam, kde se lidé po dešti brodili v bahně v holínkách, 

dnes mohou jet maminky s kočárkem, bylo vysázeno velké množství stromu a odvedeno 

spousta další práce. (viz článek 28. 1. 2014) Zajímavá je konkrétní zkušenost obyvatele 

z tohoto regionu, který srovnává stav Soči v minulosti se současným. „Koupat se v moři 

bylo o krk, protože tam odváděly vodu z kanalizace. V částech tzv. Velkého Soči byla 

situace ještě horší. Silnice byla napadrť. Můj dům je asi 40 km od Soči. Takže abych 

stihl večerní let, musel jsem vyjíždět brzy ráno. Dnes je to úplně něco jiného. Podívejte 

na to stejné letiště. Dříve jsem se styděl, když jsem přiletěl do Soči s přáteli, byly to 

jakési dřevěné barabizny, nic jiného. A teď? Vyrovná se těm nejvyšším evropským 

standartům. Město se stalo prosvětleným, krásným, příjemným. Když si uvědomím, kolik 
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 эропорт города Сочи во время зимних Игр-2014 будет обслуживать до 60 рейсов в сутки. 

Причем более половины рейсов сюда выполнят российские авиакомпании из Москвы. Среди 

зарубежных компаний, которые будут выполнять прямые рейсы из-за рубежа-Lufthansa, Air 

Berlin, Borajet, "Международные авиалинии Украины", Air Armenia, Turkish Airlines, Хаво 

Йуллари (Узбекистан).  

 
94

 Перед олимпийскими гостями Сочи, несмотря на зиму, предстанет цветущим городом. К началу 

февраля на городских клумбах высадят 2 миллиона саженцев тюльпанов, гиацинтов и цикламенов. 
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práce to dalo, myslím, že to jde označit za velkou investici všeho lidu do rozvoje nejen 

konkrétní oblasti, ale i celé země a do její budoucnosti.“
95

 (29. 1. 2014) 

Úzce spjato s infrastrukturou bylo i téma „Ekologie“, zejména tedy podtéma 

„Ekologické standardy“, kde v témže článku uvedeném u předešlého tématu o 

výstavbě moderní silnice se objevuje informace o vysokých ekologických standartech 

silnice (viz článek 6. 1. 2014). Dále zavedení tzv. zelených standartů při výstavbě 

olympijských objektů zapříčiňuje pozitivní trend, a to tak, že dochází k redukci 

dopadů stavby olympijské. Podstatu těchto standartů vysvětluje ministr životního 

prostředí RF Sergej Donskoj: „Je to systém dobrovolné ekologické certifikace 

vypracované ministerstvem životního prostředí. Tento nástroj umožňuje optimálně a 

erudovaně chránit ekologickou složku při projektech a stavbě olympijských objektů, 

využívat nejlepší dostupné technologie, bezpečné, nízkonákladové a nízkoenergetické. 

Byl rovněž vypracován program Soči 2014. Chtěl bych zdůraznit, že ochranu 

životního prostředí bylo využito více 10 % našich finančních prostředků“
96

 (13. 1. 

2014)  

Druhým podtémtem byla „Ochrana fauny a flóry“, kde byla řešena především 

ochrana leopardů, jejich rozmnožování, v tét souvislosti vybudování jejich 

migračních stezek, stejně jako rozšíření Sočinského Národního parku. Byla zmíněna 

například i ochrana populace ryb řeky Mzinta a ochrana rostlin a dřevin. Stejné 

ochrany se dostaně těmto subjektům ochrany i v případě plánovaného Mistroství 

světa ve fotbale. (viz článek 13. 1. 2014) Celkem byly uveřejněny 3 pozitivní zprávy.  

                                                 
95

 Мой дом находится в 40 километрах от Сочи. Так вот, чтобы успеть на вечерний рейс в 

аэропорт, выезжать нужно было рано утром. Купаться было небезопасно из-за 

канализационных стоков в море. В населенных пунктах так называемого Большого Сочи 

ситуация была еще хуже. Дороги разбиты. Сейчас другое дело: многие дороги выпрямили, 

сделали дублеры, туннели пробили. Тот же аэропорт возьмите: раньше стыдно было, 

когда прилетал в Сочи с друзьями, деревянные бараки какие-то, конюшни. А теперь он не 

уступает лучшим европейским аналогам. Город стал светлым, красивым, уютным. Учитывая 

масштабы и значимость сделанного, я считаю, что эту стройку можно расценивать как крупное 

вложение всего народа не только в развитие конкретного региона, но и всей страны, в ее 

будущее. 

 
96

 Это система добровольной экологической сертификации, разработанная под эгидой 

минприроды. Этот инструмент позволяет оптимально и грамотно обеспечить экологическое 

сопровождение проектирования и строительства олимпийских объектов, применять наилучшие 

доступные технологии, безопасные, ресурсосберегающие и энергоэффективные. Была также 

разработана Экологическая программа "Сочи 2014". Хотел бы подчеркнуть, что на 

природоохранные мероприятия израсходовано более 10 процентов средств. 
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Za tématem „Infrastruktura“ však bylo dalším nejpočetnějším jiné téma, a to „Služby 

pro aktéry OH“ s dvaceti pozitivními články. Obsahově však nedošlo k žádným 

zásadním rozdílům oproti předchozím měsícům. Hlavním podtématem byly 

„Technologie pro fanoušky OH“, kdy médii proběhly zprávy o nových 

olympijských webových stránkách, nebo třeba o zavedení nových informačních 

elektronických terminálech. „Na ulicích olympijského Soči byly instalovány první 

elektronické infromační terminály pro hosty a účastníky her. Terminály mohou 

poskytovat informace v angličtině a ruštině o dopravě, rozmístění orientačních bodů 

a hospitalizačních zařízení.“
97

 (29. 1. 2014)  

Novým podtématem bylo „Pluralita modliteben pro účastníky OH“, kdy se 

organizátoři snažili zajistit duchovní svatostánky pro přívržence všech 

hlavníchsvětovch náboženství z řad sportovců. „U pobřežní, horské a doplňující 

horské vesnici jsou k dispozici speciální modlitebny, kde duchovní budou duševně 

obohacovat sportovce účastňující se Olympiády a Paraolympiády v Soči. Modlitebny 

prošli kontrolou z řad zástupců křesťanských, muslimských, židovských i 

budhistických komunit v Rusku.“
98

 (2. 1. 2014)  

Stejně početným tématem s celkovým počtem 20 článků však bylo i téma 

„Mezinárodní vztahy“. Z toho bylo 19 zpráv pozitivních a jedna negativní. Podtémata 

byla „Účast politiků/států“ a nové podtéma „Spolupráce s USA a Západem“. U prvně 

zmiňovaného, jak už je zvykem, byly informace o tom, kdo všechno se zúčastní 

Olympijských her v Soči. Tentorkát přijal pozvání král a premiér Nizozemska (viz 

článek 10. 1. 2014), generální tajemník Čínské lidové republiky (viz článek 20. 1. 

2014), 230 sportovců ze Spojených států amerických, včetně vládní delegace USA 

v čele s bývalou ministryní národní bezpečnosti Janett Napolitano (viz článek 25. 1. 

2014), nebo jihokorejská delegace vedená jejími ministry kultury a sportu. (viz článek 

28. 1. 2014). Negativní zprávou pak byla informace, že účast KLDR na hrách v Soči 
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 На улицах олимпийской столицы установили первые электронные информационные 

терминалы для гостей и участников Игр-2014. Здесь на английском и русском языках можно 

узнать о транспорте города, расположении знаковых мест и о размещении медицинских 

учреждений Сочи. 

98
 В Прибрежной, Горной и Дополнительной Горной олимпийских деревнях готовы к приему 

верующих специальные молельные комнаты, где священнослужители всех религий будут 

духовно окормлять спортсменов-участников Олимпиады и Паралимпиады в Сочи. Их 

проинспектировали представители христианских, мусульманских, иудейских и буддистских 

общин России. 
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byla jen novinářskou kachnou. (viz článek 28. 1. 2014) Druhým podtématem byla 

„Spolupráce s USA a Západem“, což bylo téma zejména kvůli tzv. ukrajinskému 

konfliktu. Avšak čtenář si navzdory komplikované politické situaci mohl přečíst jen 

pozitivní zprávy. „Určité spory ohledně zahraničněpolitických otázek mezi Ruskem a 

Spojenými státy se nijak nepodepisují na spolupráci obou zemí v bezpečnostní oblasti 

v rámci Olympijských her v Soči. Minulou neděli sdělil toto tvrzení v interwiew pro 

CNN ruský velvyslanec Sergej Kisljak.“
99

 (27. 1. 2014)  

Nicméně např. mluvčí prezidenta Peskov byl razantnější při hodnocení vztahu se 

Západem, když tvrdí, že na Rusko se všichni vždy dívali s předsudky.  Podle jeho 

mínění „Západ, respektive některé západní země, se chovají vkutku nestydatě a 

bezohledně, přičemž usiluji o diskreditaci Olympiády v Soči. Každý den přichází s 

nějakou špínou a ruská média bohužel citují tyto hlouposti. Začíná to tím, že Olympiáda 

je osobní projekt Putina, pak že je Olympiáda v sutropech a už to jede…proč to 

dělají?“
100

 (23. 1. 2014) 

Navzdory vzájemné kritice se v této době projevovala snaha o korektní jednání mezi 

Ruskem a USA a vzájemnou podporu zejména v bezpečnostních otázkách a obecně při 

přípravě Olympijských her. Lze zmínit např. telefonický rozhovor mezi Putinem a 

Obamou. „V rozhovoru se hlavy států dotkly otázek rusko-amerických zájmů, včetně 

bezpečného konání Olympiády v Soči. V této souvislosti nabídly Spojené státy Rusku 

plnohodnotnou podporu.“
101

 (22. 1. 2014) 

Bezpečnost se tak stala pojítkem mezinárodních vztahů, avšak byla tématem i sama o 

sobě. Téma „Bezpečnost“ bylo zastoupeno 15 pozitivními zprávami. Objevil jsem zde 

pět podtémat: „Protiteroristická opatření“, „Spolupráce USA a NATO“, „Zajištění 

                                                 
99

 Определенные разногласия по внешнеполитическим вопросам между Россией и США не 

сказываются на сотрудничестве двух стран в сфере обеспечения безопасности Олимпийских 

игр в Сочи. Как заверил в минувшее воскресенье посол РФ в США Сергей Кисляк в интервью 

телеканалу CNN. 

100
 Запад, так скажем, некоторые страны ведут себя совершенно бессовестно и бесцеремонно, 

пытаясь политически дискредитировать нашу Олимпиаду в Сочи. Каждый день вот ушаты 

грязи выливаются и наши СМИ, к сожалению, цитируют различные разглагольствования по 

этому поводу. Начиная от того, что это личный проект Путина… Договорились, что вот там 

субтропики-и зачем это нужно? 

 
101

 В разговоре главы государств затронули вопросы обеспечения российско-американских 

интересов, в том числе "безопасное проведение Олимпиады в Сочи, в связи с чем США 

предложили полную поддержку.  
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bezpečnosti“, „Energetická bezpečnost“ a „Omezení shromažďování“. V rámci 

„Zajištění bezpečnosti“ lze zmínit vyjádření prezidenta RF. Hry budou dle Putina 

bezpečné, je třeba dokázat, že Rusko může udělat megaakci blízko Kavkazu, což bylo 

dříve nemyslitelné, nesmí se bát a soustředit se na demonstraci síly Ruska. (viz článek 

17. 1. 2014) Prakticky se bezpečnost má zajistit i s pomocí USA – podtéma 

„Spolupráce USA a NATO“ – které vyšlou do Ruska i své tajné agenty. „FBI vyšle do 

RF několik desítek agentů, kteří budou spolupracovat s tajnými službami Ruska při 

zajištění bezpečnosti Olympijských her v Soči v únoru tohoto roku.“
102

 (10. 1. 2014) 

Navzdory častým zprávám o spolupráci s USA na konci měsíce byla publikována 

zpráva citující ministra zahraničí RF Sergeje Lavrova že „Rusko je schopné zajistit 

bezpečnost Olympijských her v Soči samo, bez spolupráce s NATO.“
103

 (28. 1. 2014) 

S předchozím podtématem je spojeno i podtéma „Protiteroristická opatření“, kdy 

v souvislosti s teroristickou hrozbou a nedávným selháním protiteroristických opatření 

ve Volgogradu se vyjádřil předseda amerického olympijského výboru Blackman 

následovně: „Co se týká bezpečnosti a nedávných výbuchů ve Volgogradu, tam mezi 

Soči a Volgogradem je obrovská vzdálenost. Takže si nemyslíme, že by to mělo nějaký 

vliv na naše sportovce, ale samozřejmě je třeba být ostražitými. Naštěstí má náš výbor 

dobré vztahy s ruskými orgány a nijak se neznepokojujeme.“
104

 (15. 1. 2014)  

V rámci podtématu „Energetická bezpečnost“ se lze dočíst např. o tom, že prezident 

Putin zvýšil kontrolu nad energetickými zdroji, byla učiněna opatření, aby nedocházelo 

k výpadkům a v případě jakékoliv poruchy jsou k dispozii rezervní zdroje, takže i 

energetická bezpečnost v Soči je na nejvyšší úrovni. (viz článek 10. 1. 2014) U 

podtématu „Omezení shromažďování“ lze dohledat zprávu, že meetingy a demostrace 

mimo tématiku OH jen se zvláštním dovolením. Ačkoliv v našem prostředí bývají tato 

omezení líčeny negativně, v článku jsou prezentovány pozitivně, jelikož k těmto 

opatřením dochází v zájmu bezpečnosti na Olympiádě. (viz článek 7. 1. 2014)  

                                                 
102

 ФБР направит в РФ несколько десятков агентов для оказания содействия российским 

спецслужбам в обеспечении безопасности Олимпийских игр в Сочи в феврале текущего года. 

103
 Россия способна самостоятельно, без сотрудничества с НАТО, обеспечить  безопасность 

Олимпиады в Сочи. 

104
 Что касается безопасности и недавних взрывов в Волгограде, то между Сочи и этим городом 

большое расстояние. Так что мы не думаем, что это повлияет на наших спортсменов, но нужно 

быть осторожными. Мы уделим внимание вопросу безопасности. К счастью, у нашего 

государственного департамента хорошие отношения с российскими властями, и мы ни о чем не 

переживаем. 
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14 pozitvních zpráv bylo publikováno v rámci tématu „Sociální politika“. Podtématy 

byly „Zdravotnictví“, „Školství a vzdělání“, „Pozitivní dopad OH na občany“ a 

„Zapojení ruských občanů do Olympiády“. Podtéma „Zdravotnictví“ bylo obsaženo ve 

zprávě o olympijských objektech, které jsou přizpůsobeny pro občany s handicapem. Ze 

stejného důvodu je speciálně upraveno i 563 autobusů. (viz článek 23. 1. 2014) Podtéma 

„Školství a vzdělání“ zahrnovalo zprávu o tom, že řidiči autobusů byly vzděláváni. 

Během přípravy k Olympiádě se učili anglický jazyk. (viz článek 4. 1. 2014) Podtéma 

„Pozitivní dopad OH na občany“ zahrune opět až kuriozity, když např. „na matrice 

Centrálního obvodu Soči rodiče zaregistrovali na počest Zimních Olympijských her 

svou dceru pod jménem Olympiáda.“
105

 (9. 1. 2014) 

Objevila se i zpráva, že den přibytí olympijského ohně do Stavropole se bude oslavovat 

jako státní svátek. (viz článek 17. 1. 2014) „Zapojení ruských občanů do OH“ v sobě 

zahrnuje např. zveřejňování výzkumů, jak moc lidé mají zájem o Olympijské hry v 

Soči. „Ze 78 procent dotázaných 54 % bude sledovat hry v televizi a online, 22 

procent ve zprávách a 2 % bezprostředně v dějišti her.“
106

 (15. 1. 2014)  

Velmi častými byly zprávy o zapojení dobrovolníků a studentů, kteří byli vybráni, aby 

participovali na Olympijských hrách. V této souvislosti se objevovaly zprávy typu: 

„Prvních jedenáct dobrovolníků z Kostromy odjeli do olympijského Soči, aby se podíleli 

na organizaci her.“
107

 (14. 1. 2014) Nebo zpráva, že „ve středu na železniční stanici 

v Soči proběhlo slavnostní setkání velmi početných dobrovolníků, kteří budou pomáhat 

vlakvedoucím na rychlovlacích Lastočka.“
108

 (8. 1. 2014) 

Téma „Byznys“ zastoupeno třinácti pozitivními a jednou negativní zprávou mělo 

v lednu těchto pět podtémat: „Práva na televizní přenos“, „propagační materiál“, 

„Prodej a výnos z lístků na OH“, „Investice do OH“ a „Ekonomická spolupráce“. 

Podtéma „Propagační materiál“ bylo zastoupeno zprávou o zapojení ruských 

                                                 
105

 В ЗАГСе Центрального района Сочи родители в честь зимних Игр-2014 зарегистрировали 

новорожденную дочь под именем Олимпиада. 

106
 Из 78 процентов опрошенных 54 будут отслеживать Игры по телевидению и онлайн, 22 - по 

новостям и два процента собираются поддерживать сборную России непосредственно на 

стадионах.  

107
 Первые одиннадцать костромичей-волонтеров уехали в олимпийский Сочи для участия в 

организации спортивных игр. 

108
 В среду на железнодорожной станции Сочи состоялась торжественная встреча большого 

отряда волонтеров, которые будут работать в качестве помощников машинистов на скоростных 

электропоездах "Ласточка". 
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podnikatů do propagace Olympijských her v Soči. „Rjazanští podnikatelé se podíleli na 

tvorbě venkovní propagace Zimních olympijských her v roce 2014. Zejména vytvořili 

pro olympijskou vesnici unikátní značku, informovala tisková služba regionální 

vlády.“
109

 (9. 1. 2014) Negativní zpráva se objevila v rámci podtématu „Zneužití značky 

OH“ ve spojistosti s podnikáním v oblasti prodeje triček s olympijskou symbolikou bez 

potřebného zakoupení licence. (viz článek 25. 1. 2014) 

Propagace her však neměla jen místní charakter, lze vzpomenout zprávu o tom, že 

Japonsko odstartovalo prodej pamětních stříbrných a zlatých mincí s tématikou 

Olympijských her v Soči. (viz článek 16. 1. 2014) „Investice do OH“ je podtéma, které 

s blížícímu se hrami nabývalo důležitosti, čím dál častěji se objevovaly zprávy o 

financování her a tom, kdo a jak se podílel na investicích do toho světového zimního 

svátku sportu. „Celkové výdaje rozpočtového i nerozpočtové charakteru činí 214 

miliard rublů. 99 miliard z této sumy jsou peníze ze státního rozpočtu. Prohlásil 16. 

ledna vicepremiér RF Dmmitrij Kozak“
110

 (16. 1. 2014) V jiném článku se tentýž 

politický představitel vyjadřuje k problematice financování a tvrdí, že všechny uvolněné 

peníze se investovaly přesně tak, jak bylo zamýšleno. „Konečný audit provedla Účetní 

komora a Federální služba pro finanční a rozpočtový dohled. Audit potvrdil, že 

neexistují žádné skutečnosti o nevhodném a neúčinném použití prostředků.“
111

 (17. 1. 

2014) 

Podtéma „Prodej a výnos z lístků na OH“ se opakuje již delší dobu a znovu to byly 

články především informující o třetí vlně prodeje lístků. (viz např. 17. 1. 2014) Podobný 

stav je u podtématu „Práva na televizní přenos“, kde se objevují články o tom, kdo 

všechno projevil zájem zakoupit od Ruska práva na translaci Olympiády. V lednu byl 

zmíněn např. Facebook a Instagram. (viz článek 18. 1. 2014) Posledním podtématem 

byla „Ekonomická spolupráce“, kdy lze zmínit již popsany telefonát mezi prezidenty 

                                                 
109

 Рязанские предприниматели поучаствовали в создании наружной рекламы зимней 

Олимпиады-2014. В частности, соорудили уникальную вывеску для Олимпийской деревни, 

сообщили в пресс-службе областного правительства. 

 
110

 Общие бюджетные и небюджетные расходы на проведение Олимпиады в Сочи составят 214 

миллиардов рублей. 99 миллиардов из этой суммы-бюджетные средства. Об этом 16 января 

рассказал вице-премьер РФ Дмитрий Козак. 

111
 "Проведены итоговые проверки и Счетной палатой, и Росфиннадзором, которые 

подтвердили, что фактов нецелевого и неэффективного использования нет."  
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Putinem a Obamou, kde, mimo jiné, jednali o ekonomické spolupráci obou zemí. (viz 

článek 22. 1. 2014) 

Závěrem uvedu poslední téma, které se v měsíci lednu s pěti pozitivními zprávami 

objevilo, a to „Relativzace lidských práv“ s dvěma podtématy: „Právo na 

shromažďování“ a „Diskriminace homosexuálů nehrozí“. Podtéma „Právo na 

shromažďování“ relativizuje kritiku na omezování shromažďovacího práva během 

Olympijských her v Soči. Byla publikována prohlášení prezidenta Putina, že se bude 

moci během Olympijských her v Soči protestovat vůči tématům netýkajících se této 

akce. (viz článek 4. 1. 2014) Mluvčí prezidenta informaci přiblížil a sdělil, že pro 

demostranty budou vyčleněna speciální místa, kde budou moci svobodně projevovat 

názory. (tamtéž)  

V jiných prohlášeních prezident Putin odmítá kritiku ve spojitosti s utlačováním 

homosexuálních jedinců (podtéma „Diskriminace homosexuálů nehrozí“). 

Argumentuje v tom smyslu, že stát nezakazuje homosexualitu, pouze propagaci 

homosexuality a pedofilie u mladistvých, což jsou podle Putina dvě naprosto odlišné 

věci. Své tvrzení o ochraně mladistvých dokládá tím, že některé evropské země, 

respektive jejich politické strany v parlamentech Evropy, chtějí legalizovat pedofilii, 

nechtěl však říci kde. (viz článek 17. 1. 2014) 

 

5.1.7. ÚNOR  2014 

V únoru se objevilo 8 témat: 

 sportovní zpráva 

o Podtémata: viz předešlé měsíce + příjezd sportovců; sportovní výsledky 

 mezinárodní vztahy 

o Podtémata: účast politiků/států 

 infrastruktura 

o Podtémata: kvalitní infrastruktura; budoucí využití objektů 

 byznys 

o podtémata: prodej a výnos z lístků na OH; ekonomické dopady 

Olympiády 
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 společnost, sociální politika 

o podtémata: zdravotnictví; mediální oblast; zapojení ruských občanů do 

OH 

 bezpečnost  

o podtémata: zajištění bezpečnosti; boj s ilegálním dopingem 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: kulturní a vzdělávací vyžití pro fanoušky; zapojení 

dobrovolníků 

 ekologie 

o podtémata: znečištění ovzduší; znečištění vody 

 

V únoru z podstaty toho, že konečně byly zahájeny tak dlouho očekávané Zimní 

Olympijské hry v Soči, dominovalo bezpochyby téma „Sportovní zpráva“. Kromě 

podtémat, která se opakují již několik měsíců, např. „Vyjádření Putina“, „Ruské 

osobnosti sportu“, „Olympijský oheň“, „Kulturní vystoupení na OH“, se objevilo 

podtéma „Příjezd sportovců“ a přirozeně i podtéma „Sportovní výsledky“. V rámci 

podtématu „Kulturní vystoupení na OH“ hrál prim samozřejmě úvodní a závěrečný 

slavnostní ceremoniál. „Příjezd sportovců“ pak znamenal, jak lze odvodit z názvu, 

v praxi informace, kteří sportovci a z jakých zemí již dorazili na Olympiádu. 

V podtématu „Ruské osobnosti sportu“ pak dominovaly informace o stavu Jevgenije 

Pljuščenka, který se při jednom z vystoupení zranil, a nakonec byl nucen ukončit i 

kariéru (viz článek 13. 2. 2014). Pozornost si vysloužil také jamajský bob, který byl 

pronásledován řadou nepříjemností. Bobisté z Jamajky ztratili zavazadla a přijeli tím 

pádem i bez dílů k bobům, a tak nemohli jít na první trénink. (viz článek 5. 2. 2014) 

Později se dozvídáme, že Jamajčani našli ztracené věci, ale součástku na bod byli už 

ochotni půjčit soupeři. Samotní bobisti z Jamajky si museli v prvopočátku půjčit peníze, 

aby mohli vůbec na Olympiádu odletět, díky sbírce na internetu a vlastním penězům se 

jim to přes zmíněné komplikace nakonec povedlo. (viz článek 6. 2. 2014) „Sportovní 

výsledky“ pak samozřejmě reflektovaly všechny disciplíny, nejvíce však v Rusku 

populární sporty, zejména krasobruslení a hokej. Toto podtéma bylo nejčastějším. 

Celkem v únoru byl publikován rekordní počet článků, a to 869 neutrálních zpráv.  

S velkým odstupem nejpočetnějším tématem v únoru se stalo téma „Mezinárodní 

vztahy“, respektive podtéma „Účast politiků/států“. V této souvislosti se objevuje 
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jedna pozitivní zpráva za druhou, konečným číslem je pak 34. V průběhu celého měsíce 

se tak čtenář dozvídá, že se Olympiády zúčastní, případně se setká přímo s prezidentem 

Putinem, např. generální tajemník OSN Pan Ki Mun, předseda MOV Thomas Bach, 

prezident Kyrgyzstánu, Gruzie, Ukrajiny (přes protesty a zhoršené vztahy Západu a 

Východu se až do konce února držel u moci Viktor Janukovič), prezident Řecka, 

Arménie, Finska, Islandu, Lotyšska, Litvy, Mongolska, Černé hory, Srbska, 

Tádžikistánu, premiér Bulharska, Livanu, Maroka, nebo bývalí čelní představitelé 

Japonska a SRN Josiro Mori a Gerhard Schröder, či premiéři Turecka a Nizozemska a 

spousta dalších státníků. Ve spojitosti se setkáním s Putinem každý článek neopomněl 

zmínit pozitivní vztahy s těmito zeměmi, buď prostřednictvím komentáře, nebo přímo 

z úst prezidenta Putina. Samozřejmostí byla i chvála Olympijských her ze všech úhlů 

pohledu od politických hostů. „V sobotu prezident pokračoval v setkáních s čelními 

představiteli států a vlád, do jeho rezidence v Soči se nejprve dostavil japonský premiér 

Sindzo Abe a poté kyrgyzský prezident Almazbek Atambajev. Na oba lídry zemí 

brilantně zapůsobil úvodní ceremoniál.“
112

 (10. 2. 2014) 

Pokud se některý ze státníků nedostavil, nebyla o tom žádná přímá informace, ba 

naopak většinou byla zveřejněna alespoň nějaká forma kontaktu, která byla pozitivně 

vylíčena. Lze zmínit např. telefonát prezidenta Putina s premiérem Velké Británie 

Jamesem Cameronem, který popřál Rusku úspěšné Olympijské hry. (viz článek 3. 2. 

2014) Kromě představitelů světského života se dostavil i člení představitel ruské 

pravoslavné církve patriarcha Cyril, který mimo jiné, nezapomněl pochválit 

olympijskou infrastrukturu (viz článek 5. 2. 2014) 

Na tuto chválu lze navázat dalším tématem s 21 pozitivními zprávami, tedy tématem 

„Infrastruktura“. Podtémata byla de facto jen dvě „Kvalitní infrastruktura“ a 

„Budoucí využití objektů“ (chvála) Ve většině případů šlo o první podtéma. Pokud byla 

infrastruktura v minulých měsících hodnocena jako kvalitní a hrnula se na ni chvála ze 

všech stran, únor, kdy Olympiáda již začala, toto ještě více zintenzivnil. Chválilo se 

zázemí pro novináře (viz článek 5. 2. 2014) Prezident Putin hodnotil infrastrukturu 

nejčastěji a pronesl např. tato slova: „Je mi velice příjemné, že mohu říci, že na konání 

                                                 
112

 В субботу президент продолжил встречи с главами государств и правительств: в его сочинскую 

резиденцию прибыли сначала японский премьер Синдзо Абэ, а затем киргизский президент 

Алмазбек Атамбаев. Оба лидера были под сильным впечатлением от церемонии открытия. 
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Olympijských her byl v Rusku naprostý konsensus. Vznikl tak obrovský průmyslový 

stavební projekt, je to největší stavba světa.“
113

 (6. 2. 2014)  

V souvislosti s budoucím využitím této, podle slov prezidenta Putina, kolosálního 

projektu, vyjádřil přesvědčení o světlé budoucnosti této infrastruktury. Putin je 

přesvědčen, že všechna infrastruktura bude sloužit obyvatelům dokonce století i více. 

„Počítám s tím, že lidé budou využívat všechny tyto objekty sto i více let.“
114

 (8. 2. 

2014) Mluvčí prezidenta Peskov pak odmítá jakékoliv nápady ohledně toho, že by se 

ze Soči mohlo stát zábavní centrem. „Udělat ze Soči zábavní zónu je jistě přitažlivá 

myšlenka, nicméně není v souladu se vzorem a duchem lázní.“
115

 (5. 2. 2014) To 

následně odmítl i Putin osobně s důrazem na to, že ze Soči mají být rodinné lázně. 

(viz článek 13. 2. 2014)  

Následovalo, co do počtu v měsíci únoru, téma „Byznys“ se 17 pozitivními články. U 

něj lze najít dvě podtémata: „Prodej a výnos z lístků na OH“ a „Ekonomické dopady 

Olympiády“. „Prodej a výnos z lístků na OH“ je podtématem, které se nijak zvlášť 

nevyvíjí, znovu se objevovaly články informující o spuštění prodeje lístků např. na 

zpřístupněný trénink short-tracku a krasobruslení v Ledovém dvorci Ajsberg, stejně 

jako lístků do Olympijského parku. (viz článek 2. 2. 2014) Lístky „jdou na dračku“, což 

dokazuje i to, že dokonce akreditovaní novináři mají problém dostat se na 

krasobruslení. (viz článek 6. 2. 2014)  

„Ekonomické dopady Olympiády“ byly v únoru novým podtématem, avšak o to 

frekventovanějším. Nejvyšší představitelé Ruska hodnotili návratnost půjček, 

přičemž má být zřízená speciální komise, která na toto bude dohlížet. (viz článek 3. 

2. 2014) Charakteristické pro tyto články je pozitivní očekávání co do rozvoje 

turistiky v nadcházející sezoně, potažmo letech. Dozvídáme se, že díky snížení cen za 

pobyt v lázních, dostupné ceny letecké a železniční dopravy dojde v  příští sezoně 

k nárůstu turistů o více než 30 % (viz článek 4. 2. 2014) Ještě pozitivnější hodnocení 

zveřejnil vicepreimíér RF Kozak, když řekl na tiskové konferenci, „že nejmodernější 

                                                 
113

 Для меня особенно приятно отметить, что у нас был полный национальный консенсус по 

поводу проведения этих Игр. Это стало крупным промышленным строительным проектом, это 

самая большая стройка в мире. 

114
 Я очень рассчитываю на то, что люди будут пользоваться всеми этими объектами сто и 

более лет.  

115
 Сделать в Сочи игорную зону - привлекательная идея, но она не 

совсем соответствует образу и духу курорта 
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olympijské město v historii bylo zdárně postaveno. Modernizace Soči byla úspěšně 

završena. Zájem o Olympiádu je obrovský. Tři miliardy lidí uvidí v  televizi 

zahajovací ceremoniál. Soči za poslední dobu navštívilo již 3 800 000 lidí, přičemž 

zájem o město, podle předpokladů, se po ukončení her zdvojnásobí.“
116

 (6. 2. 2014) 

Nadšení z Olympijských her mělo, podle zpráv, vést k posílení finančního trhu 

Ruska, přičemž pozitivní vliv měla také konjunktura trhu s nerostnmi surovinami. 

Posílil mírně také rubl. (viz článek 10. 2. 2014)  

S třinácti pozitivními a jednou negativní zprávou se objevilo i téma „Společnost, 

sociální politika“. Podtémata „Zdravotnictví“, „Mediální oblast“, a „Zapojení 

ruských občanů do OH“. Podtéma „Zdravotnictví“ bylo považováno za důležité, a i 

v této oblasti chtěli Rusové předvést tu nejvyyší kvalitu, svědčí o tom vyjádření 

vrcholových politiků, včetně ministryně zdravotnictví. „Zdravotnická péče na 

Olympijských hrách musí mít tu nejvyšší úroveň, osobně na to dohlédne ministryně 

zdravotnictví RF,“
117

 zaznělo v jednom ze článků. (13. 2. 2014) Mezi konkrétné 

způsoby komfortní zdravotnické péče se jistě řadí např. speciální medicínský terénní 

autobus, který překoná každý terén a má i prostředky pro prevenci rakoviny prsu. 

„Tento mamografický komplex na kolech dokáže s předstihem zcela přesně 

diagnostikovat desítky tisíc žen. Je schopen definovat a objevit rakovinotvorný 

proces, aby tak mohlo dojít ihned k léčbě.“
118

 (7. 2. 2014) 

Ruské zdravotnictví na Olympijských hrách v Soči zaznamenalo i konkrétní úspěchy, 

když se objevil např. článek o tom, že ruští lékaři už v Olympijské vesnici vyléčili 

sportovce z 11 zemí. (viz článek 23. 2. 2014) Avšak v této souvislosti zazněla i jedna 

negativní zpráva, potažmo neúspěch. Šlo o kritiku z vlastních řad, konkrétně z úst 

předsedy ruských Liberálů Vladimíra Žirinovského, který osočil lékaře, že zanedbali 

pomoc ruskému krasobruslaři Pluščenkovi a on tak kvůli zádům ukončil kariéru. (viz 

článek 14. 2. 2014) Podtéma „Mediální oblast“ se objevilo pouze v souvislosti 

                                                 
116

 что самый современный город в олимпийской истории построен. Модернизация Сочи 

успешна завершена. Интерес к Играм огромный. Три миллиарда людей увидят церемонию 

открытия по телевизору. Сочи на последнее время уже посетило три миллиона 800 тысяч 

человек, а интрес, как ожидается, после окончания Олимпиады удвоится.  

117
 Медицинское обеспечение Олимпийских игр должно пройти на самом высоком уровне. 

Министр здравоохранения России Вероника Скворцова следит за этим лично.  

118
 Маммографический комплекс на колесах сможет заранее с точностью продиагностировать 

десятки тысяч женщин. Определить, обнаружить раковое заболевание, чтобы тотчас 

приступить к лечению. 
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s nečekanou osoboní gratulací k narozeninám od Putina řediteli Prvního kanálu Ruské 

televize. (viz článek 7. 2. 2014) Posledním podtématem bylo „Zapojení ruských 

občanů do Olympiády“ Tady lze uvést znovu jméno ruského prezidenta, když Putin 

dodržel slib, který dal v předolympijském období v Soči dobrovolníkovi a ten s ním 

mohl strávit dva pracovní dny. (viz článek 7. 2. 2014) Olympiáda zasáhla všechny části 

Ruska, když např. v Nižním Novgorodu uspořádali soutěž ve stavení olympijského 

sněhuláka. (viz článek 6. 2. 2014) Jméno Putin zaznělo i v dalším článku, ve kterém 

sám prezident prozradil, že místo konání her vybral sám a že Rusko nakonec 

v konkurenci jiných uchazečů zvítězilo díky nadšení Mezinárodního olympijského 

výboru (v textu také „MOV“) pro modernizaci Ruska, ale také díky podpoře ruské 

společnosti, která se tak zapojila do Olympijských her ještě před rozhodnutím, že se 

v Rusku budou konat. (viz článek 2. 2. 2014) 

Se sedmi pozitivními zprávami má zastoupení i téma „Bezpečnost“, konkrétně 

s dvěma podtématy „Zajištění bezpečnosti“ a „Boj s ilegálním dopingem“. U prvně 

zmíněného lze zmínit prohlášení mluvčího ruského prezidenta Peskova, že 

bezpečnost v Soči je zajištěna na sto procent. (viz článek 5. 2. 2014) Zbytek zpráv se 

již týkal druhého podtématu „Boj s ilegálním dopingem“. Boj s dopingem byl 

ruskými médii vyzvyhován, především jeho přísná pravidla. „Od zkoušek ze Soči se 

budou vzorky chránit po deset let. Je tomu tak, aby to zastrašilo případné 

pachatele.“
119

 (5. 2. 2014) Boj s dopingem ocenil i prezident Mezinárodní 

antidopingové agentury, víceprezident MOV Craig Reedie řekl, že „Rusko udělalo za 

poslední roky veliký pokrok v boji pro dopingu, přičemž ruská antidopingová 

laboratoř je z hlediska technologií jedna z nejlepších na světě“
120

 (14. 2. 2014) 

Šest pozitivních zpráv mělo téma „Služby pro aktéry OH“ s dvěma podtématy 

„Kulturní a vzdělávací vyžití pro fanoušky“ a „Zapojení dobrovolníků“. U prvně 

zmíněného podtématu lze zmínit vybavení pro fanoušky pro udržení dobré nálady, kdy 

má být otevřen „Dům pro fanoušky, rezidence Dědy Mráze, expozice ruských regionů a 

                                                 
119

 Начиная с проб, взятых в Сочи, образцы будут храниться в течении десяти лет. Это делается 

для того, чтобы "еще больше устрашить возможных лжецов. 

120
 что Россия совершила огромный скачок в борьбе с допингом в последние годы, а 

"российская антидопинговая лаборатория - одна из лучших в мире по техническому 

оснащению. 
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speciální místa pro hudební vystoupení.“
121

 (2. 2. 2014) V rámci druhého podtéma 

zmíním např. obrovský počet dobrovolníků, 12, 5 tisíce, kteří se začali starat o 

olympijské fanoušky. (viz článek 5. 2. 2014) 

Posledním únorovým tématem byla „Ekologie“. Zde se objevily dvě zprávy spadající 

do dvou podtémat. V rámci podtématu „Znečištění ovzduší“ se čtenář dozvídá 

pozitivní zprávu o tom, že čistota vzduchu se zlepšila oproti prosinci 2007 ke 30. 

lednu 2014 hned 2–3krát. Podobně i čistota vody v řekách a moři (viz článek 3. 2. 

2014), což je již podtéma „Znečištění vody“. V této souvislosti se dozvídáme i 

druhou pozitivní zprávu, a to, že kromě zlepšení vzduchu došlo i ke tlepšení kvality a 

čistoty vody, došlo ke zrušení a rekultivace skládek, které již zcela vymizely, a 

dokonce poprvé po mnoha letech se u pobřeží Soči objevili delfíni. (viz článek 25. 2. 

2014) 

 

 

 

 

 

 

5.1.8. BŘEZEN 2014  

V březnu se objevilo těhto 6 témat: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: vyjádření sportovců o OH 

 byznys 

o podtémata: práva na televizní přenos; ekonomické dopady Olympiády; 

investice do OH 

 infrastruktura 

o podtémata: kvalitní infrastruktura; pozitivní dědictví OH 

                                                 
121

 Дом болельщика, резиденция Деда Мороза, экспозиция регионов России, площадки для 

проведения музыкальных шоу. 
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 ekologie 

o podtémata: ekologické standardy 

 služby pro aktéry oh 

o podtémata: technologie pro fanoušky OH 

 bezpečnost 

o podtémata: kyberhrozby 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: ocenění organizátorů OH 

V březnu, tedy prvním měsíci po slavnostním ukončení Olympijských her v Soči, již 

obecně radikálně klesl počet článků týkajících se této problematiky. Nejpočetnějším 

tématem bylo tradičně téma „Sportovní zpráva“, ačkoliv v březnu pouze s celokými 

osmi neutrálními zprávami. Podtématem bylo „Vyjádření sportovců o OH“, kde ruští 

sportovci hodnotili proběhlé Olympijské hry.  

O polovinu méně, tedy čtyři zprávy, všechny pozitivní, mělo téma „Byznys“. Podtéma 

„Práva na televizní přenos“ se zde objevilo v souvislosti s výdělkem na základě těchto 

práv. Ruské televizní stanice díky těmto právům vydělaly okolo dvou miliard rublů. (viz 

článek 3. 3. 2014) Podtéma „Ekonomické dopady Olympiády“ zahrnovalo opětovnou 

zprávu o tom, že dle odhadů se turistický ruch zvedne v Soči o polovinu. Podtéma 

„Investice do OH“ je reprezentováno zprávou o tom, že Olympiáda v Soči zaznamenala 

největší investice z řad sponzorů v historii všech Zimních Olympijských her. (viz článek 

19. 3. 2014)  

Pak následovala témata zastoupena pouze dvěma články. „Infrastruktura“ 

s podtématem „Kvalitní infrastruktura“, kde opět je zmiňováno, jak je moderní a 

efektivní. Druhým podtématem je „Pozitivní dědictví OH“, kdy tato nová infrastruktura 

má zabezpečit rozvoj Soči na mnohá léta, už nevypadává pořád elektřina, jsou zde nové 

cesty, nádraží, mořská infrastruktura a mnoho dalšího. (viz článek 28. 4. 2014) 

Druhým tématem s dvěma pozitivními zprávami bylo téma „Ekologie“. Podtéma 

„Ekologické standardy“ zmiňuje jejich neuvěřitelnou vysokou kvalitu a moderní 

ekologické technologie. „Zde se technologie pro životní prostředí a úsporu energie 

staly hitem: "inteligentní skla objektů", u nichž se mění jejich průhlednost v závislosti 

na množství slunečního světla, asfalt z použitých pneumatik, antibakteriální barvy, 

větrání s topením. Podíl ruských dodavatelů činil nejméně 15 %, a to ve srovnání se 



100 

 

strukturou předchozích velkých technologických projektů je pro Rusko velkým 

úspěchem.“
122

 (11. 3. 2014)  

Téma „Služby pro aktéry OH“ s podtématem „Technologie pro fanoušky OH“ 

zahrnovalo výčet služeb pro fanoušky na Olympiádě, včetně jediného systému a jediné 

kartě pro účastníky her, díky níž bylo možné se dostat na veškerá sportoviště a získat 

všechny informace o oh a městě. (viz článek 11. 3. 2014)  

Posledními tématy po jedné pozitivní zprávě byla „Bezpečnost“ s podtématem 

„Kyberhrozby“, které se nakonec povedlo eliminovat. (viz článek 11. 3. 2014) Druhým 

tématem byla „Společnost, sociální politika“ s podtématem „Ocenění organizátorů 

OH“, kdy prezident Putin dal ocenění organizátorům Olympijských her a členům 

Olympijského výboru. (viz článek 24. 3. 2014) 

5.1.9. DUBEN 2014 

Zastoupeno v dubnu bylo celkem 5 těchto témat: 

 byznys 

o podtémata: ekonomické dopady OH 

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: OH jako motor zlepšení budoucích vztahů 

 společnost, sociální politika 

o podtéma: pozitivní dopad OH na občany 

 bezpečnost 

o podtémata: zajištění bezepčnosti 

 infrastruktura 

o podtémata: kvalitní infrastruktura; budoucí využití 

V dubnu se už objevuje jen velmi málo zpráv o tématech spojených z Olympijskýcmi 

hrami. Duben je navíc prvním měsícem, kde nebyla ani jedna sportovní zpráva. Nejvíce 

zpráv bylo s tématem „Byznys“, jednalo se o tři pozitivní zprávy. Podtématem byly 

„Ekonomické dopady OH“. Kromě rekordu ve sledovanosti her, které OH v Soči 

                                                 
122

 Здесь хитом стали экологические и энергосберегающие технологии: "умные стекла", 

меняющие свою прозрачность в зависимости от количества солнечного света, асфальт из 

отработанных автопокрышек, антибактериальная краска, вентиляция с подогревом. Доля 

российских подрядчиков составила не менее 15%, и это по сравнению со структурой прежних 

крупных, технологических проектов более чем серьезный успех для России.  
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zaznamenaly, se dozvídáme, že příjem z her byl okolo 5 miliard rublů. (viz článek 7. 4. 

2014) Díky navázání vztahů s Jižní Koreou, která měla pořádat příští Zimní Olympijské 

hry, se podařilo také dohodnout plán na postavení plynovodu do Jižní Korei. (viz článek 

3. 4. 2014) 

Ve spojitosti s tím se tedy objevilo i téma „Mezinárodní vztahy“ s podtématem „OH 

jako motor zlepšení budoucích vztahů“, protože kromě ekonomické spolupráce Korea 

usiluje o sdílení zkušeností z organizace her. (tamtéž)  

Téma „Společnost, sociální politika“ bylo zastoupeno dvěma zprávami s podtématem 

„Pozitivní dopad OH na občany“, když článek tvrdí, že Olympijské hry v Soči měly 

pozitivní efekt na zlepšení mezilidských vztahů. Příčina má být v organizaci těchto 

Olympijských her, kde „uvnitř olympijského města nebyly žádné konvence, všichni 

komunikovali za stejných podmínek jako rovní: olympijští šampioni a dobrovolníci, 

organizátoři a fanoušci, novináři a místní obyvatelé. Akreditační karta, na níž bylo 

napsánojméno jeho majitele, umožnilo rovnou oslovovat osobu jménem, a to vyvolávalo 

u lidí dojem, že se navzájem znají snad celý život. Pravděpodobně proto se lidé stále na 

sebe smáli, když se potkávali na ulici.“
123

 (11. 4. 2014) Olympijské hry v Soči zvýšily 

také hrdost Rusů na to, že je jejich země dokázala tak skvělě zorganizovat. Podle 

průzkumu až 93 % Rusů je hrdých na organizaci této akce. (viz článek 7. 4. 2014) 

Jedna zpráva byla i s témem „Bezpečnost“ s podtématem „Zajištění bezepčnosti“, 

kdy se čtenář dozvídá, že se během Olympijských her v Soči nic vážného nestalo a 

bezpečnost tak byla zajištěna přesně tak, jak Rusko slibovalo. (viz článek 7. 4. 2014)  

Posledním tématem v dubnu byla ještě „Infrastruktura“ s podtématem „Kvalitní 

infrastruktura“ a „Budoucí využití“. U prvně zmíněného lze uvést popis toho, že 

během her nebyl žádný problém s elektřinou a obecně infrastruktura byla kvalitní a 

splnila očekávání. (viz článek 14. 4. 2014) Druhá zpráva reflektuje již první 

postoolympijské využití Adler Arény, kde se uskutečnil mezinárodní zápas v  tenisu 

mezi Ruskem a Argentinou. (viz článek 1. 4. 2014) 

                                                 
123

 Внутри олимпийского города не существовало никаких условностей, все общались на 

равных: олимпийские чемпионы и волонтеры, организаторы и болельщики, журналисты и 

местные жители. Аккредитационная карточка, на которой было написано, как зовут ее 

обладателя, давала возможность сразу называть человека по имени, и это создавало ощущение, 

что вы знакомы уже тысячу лет. Наверно, поэтому при встрече на улице люди улыбались друг 

другу. 
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5.1.10. KVĚTEN 2014 

V květnu nebyla publikována žádná zpráva týkající se Olympijských her v Soči. 

 

5.1.11. ČERVEN 2014 

V červnu se vyskytovala tato 2 témata: 

 byznys 

o podtémata: propagační materiál; ekonomické dopady OH 

 infrastruktura 

o podtémata: kvalitní infrastruktura 

V červnu byly uveřejněny dvě zprávy s tématem „Byznys“ s podtématy „Propagační 

materiál“, kdy firma Audi vydala fotoalbum s tématikou OH v Soči, které půjde na 

prodej v Rusku. (viz článek 19. 6. 2014) a „Ekonomické dopady OH“, když se Soči 

dostalo dle průzkumu do desítky nejlákavějších destinací světa. (viz článek 17. 6. 2014) 

V souvislosti se v této publikované zprávě objevuje téma „Infrastruktura“ s 

podtématem „Kvalitní infrastruktura“, kde se píše o kvalitě objektů, Soči se popisuje 

jako lázně světové úrovně s výbornou infrastrukturou. (tamtéž) 

 

5.1.12. ČERVENEC 2014 

V červeni bylo zastoupeno pouze 1 téma: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: sportovci na OH 

V červenci se objevily 3 zprávy, všechny neutrální z oblasti sportu, tedy téma 

„Sportovní zpráva“ s podtématem „Sportovci na OH“. Objevila se zpráva o 

darovaném kostýmu od jihokorejského závodníka ve shortracku Viktora Ana 

sočinskému muzeu. (viz článek 4. 7. 2014), zfalšovanému povolení vystoupit na 

Olympijských hrách v Soči u houslistky Vynessy Mae. (viz článek 11. 7. 2014) nebo 

zpráva o průběhu léčby a rehabilitaci ruské freestylistky Marie Kommisarovové, která 

po pádu ochrnula. (viz článek 18. 7. 2014)  
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5.1.13. SRPEN 2014 

V srpnu již nebyla publikována žádná zpráva týkající se Olympijských her v Soči.  

 

 

Souhrnou ananalýzu, která s touto částí výzkumu dále pracuje a dokládá, jak se měnily 

trendy v čase, která témata převažovovala, zda převažovaly pozitivní/negativní/neutrální 

články apod., lze najít v kapitole 6.  

 

 

 

 

 

 

 

 

5.2. IDNES 

V této části přistupuji k analýze článků druhého serveru, a to českého iDNES. Zde tedy 

již pracuji s českými články ve stejném zkoumaném období mezi sprnem 2013 a sprnem 

2014. Stejně jako v předchozím případě jsem pro lepší orientaci v textu využil 

grafických prvků, kdy vždy na začátku každého měsíce je v odrážkách soupis témat a 

podtémat, která se v daném měsíci objevila. Dále v textu jsou pak témata vytučněna a 

podtémata vytučněna a zároveň pro odlišení od témat proložena kurzívou. 

 

5.2.1. SRPEN 2013 

V srpnu byly publikovány články v rámci těchto 6 témat: 

 lidská práva 

o podtémata: utlačování homosexuálů 

 sportovní zpráva 
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o podtémata: příprava sportovců na OH 

 bezpečnost 

o podtémata: hrozba terorismu; nebezpečí pro homosexuály 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: český zástupce v MOV 

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: účast politiků/států na OH 

 byznys 

o podtémata: ekonomické dopady OH 

V prvním zkoumaném měsíci, srpnu, se stalo nejpočetnějším tématem „Lidská práva“ 

s podtématem „Utlačování homosexuálů“. Bylo publikováno celkem osm zpráv z této 

oblasti, z toho hned pět negativních, dvě pozitivní a jedna zpráva vyhodnocená jako 

neutrální kvůli oběma rovnocenně zastoupeným pohledům, pozitivnímu i negativnímu. 

Jednalo se vždy o kontroverzní zákon o zákazu propagace homosexuality na veřejnosti. 

Pokud se v této souvislosti objevila kladná zpráva, byla to vyjádření, která citovala 

ruské významné osobnosti z oblasti politiky nebo sportu, byť ne nutně zimního. Jednou 

z těchto osobností byla skokanka o tyči Jelena Isinbajevová, která v souvislosti s tímto 

zákazem, který byl spojován jako neslučitelný s konáním Olympijských her v Soči, se 

vyjádřila následovně: „Pokud bychom jim ustoupili a nechali je provádět všechny ty 

věci na ulici, tak bych se o náš národ začala bát.“ (15. 8. 2013) Nicméně většina zpráv 

se nese v duchu kritiky, např. i ze Spojených států Amerických, když prezident Obama 

„(…) si nicméně klade otázku, kam prezident Vladimir Putin a Rusko směřují. Stav 

lidských práv v Rusku a kauza Edwarda Snowdena přiměly Washington učinit pauzu v 

rozvoji vztahů s Ruskem a zamyslet se nad jejich stavem.“ (9. 8. 2013)  

 

Reakce však zaznívaly ještě daleko tvrdší z úst jiných politiků a známých osobností. 

„Sociálně demokratický poslanec Johannes Kahrs se domnívá, že Olympijské hry by se 

místo v Soči měly konat v kanadském Vancouveru, který zimní olympijské hry hostil v 

roce 2010. Kahrs soudí, že ruští sportovci by z her měli být vyloučeni.“ (11. 8. 2013) 

Ostré reakce přicházely i od Mezinárodního olympijského výboru, jehož člen na adresu 

Ruské federace prohlásil: „Hlásí se k olympijské chartě, takže ji buď budou respektovat, 

nebo se s nimi rozloučíme,“ řekl norský činovník MOV Gerhard Heiberg. MOV nesmí 

podle něj zasahovat do ruské vnitřní politiky, ale zásady her musí hájit. „Nemůžeme 
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ustoupit. Buď (Rusové) tyto zásady přijmou, nebo půjdeme jinam. Nemyslím ale, že to 

zajde tak daleko,“ řekl Heiberg. (tamtéž) Stejně tak se objevovala i symbolická gesta 

v rámci kritiky tohoto zákona a podpory homosexuálů. „I vicemistr světa v běhu na 800 

metrů Nick Symmonds se přidal k protestům proti nedávno přijatému ruskému zákonu o 

zákazu propagace homosexuality mezi mládeží. Americký atlet věnoval svou stříbrnou 

medaili z šampionátu v Moskvě svým přátelům z řad gayů a lesbiček.“ (14. 8. 2013) 

Neutrální zprávou byla ta, kde zazněla kritika od kanadských hokejistů v čele se 

Sydneym, ale byl zde prostor i pro hájení ruského postoje, a to přímo ruským 

hokejistou, Iljou Kovalčukem. (viz článek 27. 8. 2013)  

 

Druhým nejpočetnějším tématem bylo téma „Sportovní zpráva“ s šesti neutrálními 

články. Podtématem byla „Příprava sportovců na OH“. Všechny tyto zprávy se týkaly 

zimního sportu, který je v České republice nejpopulárnější, a tím je hokej. Články 

publikovaly vyjádření jednotlivých hráčů, dokumentovaly jejich přípravu a zkoumaly 

jejich cíle pro Olympiádu. Reprezentativním je vyjádření tehdejšího trenéra české 

hokejové reprezentace Aloise Hadamczika. „Ambiciózní trenér hokejové reprezentace 

Alois Hadamczik má před sebou olympijskou sezonu. Úspěch na turnaji v Soči je pro 

něj jednoznačně hlavním úkolem, kterému chce podřídit všechno. A to samé očekává i 

od hráčů.“ (16. 8. 2013)  

 

Čtyři zprávy spadaly pod téma „Bezpečnost“ Podtématem byla „Hrozba terorismu“ a 

„Nebezpečí pro homosexuály“. Druhé jmenované podtéma je úzce spojeno s tématem 

„Lidská práva“ popisovaném výše. Zde se objevil článek, kde Mezinárodní 

olympijský výbor vyjadřuje obavy o bezpečnost homosexuálů na Olympijských hrách 

v Soči. „MOV vyjádřil znepokojení nad možným ohrožením bezpečnosti hostů a 

účastníků her v Soči, Mezinárodní fotbalová federace zase kvůli mistrovství světa, jenž 

bude Rusko hostit v roce 2018, požádal o podrobné vysvětlení.“ (15. 8. 2013) Podtéma 

„Hrozba terorismu“ je vázána na geografické umístění města, kde se mají konat 

Olympijské hry. „Ačkoli Soči jako takové je poměrně klidné město, kritikům se nelíbí 

rozhodnutí pořádat olympiádu v takové blízkosti turbulentní oblasti Severního Kavkazu, 

kde jsou sebevražedné atentáty a přestřelky mezi rebely a ruskými pořádkovými 

složkami na denním pořádku. Proto ruská strana sáhla po opatřeních, která se snaží 

omezit situace, kdy by se shromažďovalo velké množství neznámých lidí v okolí místa 

konání her a omezila také pohyb cizích automobilů.“ (23. 8. 2013) „Vladimir Putin 
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podepsal výnos, který činí z oblasti kolem města Soči "zapovězenou zónu“. V místě, kde 

se budou v lednu a únoru 2014 konat zimní olympijské hry, tak ruský prezident zakázal 

jakékoli shromažďování či vjezd vozidel z jiných regionů. Ruské autority pomocí těchto 

bezpečnostních opatření chtějí zabránit možným hrozbám ze strany povstalců, kteří v 

nedalekých severokavkazských republikách prosazují svoji nezávislost. K útokům proti 

zimní olympiádě již před nedávnem vyzval vůdce kavkazských povstalců Doku Umarov, 

kterého Kreml považuje za úhlavního nepřítele“ (tamtéž)  

 

V srpnu byla zastoupena také dvě témata se dvěma články. Bylo to téma „Společnost, 

sociální politika“ s podtématem „Český zástupce v MOV“, kdy byly publikovány 

články ohledně volby české zástupkyně Mezinárodního Olympijského výboru, která má 

šanci být do tohoto orgánu zvolena. (viz 16. 8. 2013) „Osm skvělých sportovců, ale jen 

dvě volná místa v Mezinárodním olympijském výboru. Boj, na který není zvyklá, čeká na 

lyžařku Šárku Strachovou (za svobodna Záhrobskou) při její kandidatuře do komise 

sportovců MOV.“ (23. 8. 2013) Obě zprávy tak byly pozitivní  

 

Druhým tématem se dvěma články byly „Mezinárodní vztahy“ s podtématem „Účast 

politiků/států na OH“. Pozitivní zpráva je spojena se slovy Baracka Obamy, který 

navzdory kritice lidských práv (viz výše) odmítá bojkot Olympijských her v Soči. 

„Olympiádu v ruském Soči však Obama bojkotovat nechce. Nezasloužili by si to podle 

něj sportovci, kteří se na olympijské soutěže odpovědně připravovali. Bylo by příjemné, 

kdyby některý gay získal v Soči medaili, řekl prezident.“ (9. 8. 2013) Výzvy k bojkotu 

her a omezení vztahů s Ruskem zaznívaly v souvislosti s udělením azylu bývalému 

tajnému agentovi FBI ze strany Ruské federace. „Snowdenova kauza v USA posílila 

hlasy těch, kdo volají po rázném omezení vztahů s Ruskem. Někteří poslanci Kongresu 

žádají, aby Moskvě bylo odebráno právo být hostitelem zářijového zasedání skupiny 

G20, jiní volají po bojkotu zimní olympiády v ruském Soči.“ (7. 8. 2013) I když se tedy 

prezident USA snažil být diplomatický, objevovaly se četné hlasy kritiky na stranu 

Ruska.  

V srpnu byla publikována ještě jedna pozitivní zpráva s tématem „Byznys“ 

s podtématem „Ekonomické dopady OH“. V tomto článku se píše, že ruská vláda se 

zavázala k rozvoji díky Olympiádě a slibuje příjmy z turistiky pro obyvatele Krásné 

Poljany. (viz 20. 8. 2013) 
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5.2.2. ZÁŘÍ 2013 

V měsíci září se objevila tato 3 témata: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: olympijský oheň; příprava sportovců na OH 

 lidská práva 

o podtémata: utlačování homosexuálů 

 byznys 

o podtémata: televizní přenos 

Nejpočetnějším tématem v září byla tentokrát „Sportovní zpráva“, ačkoliv pouze s pěti 

neutrálními zprávami. Jedna zpráva spadala do podtématu „Olympijský oheň“, když 

informovala o zapálení olympijského ohně. „Olympijský oheň pro zimní hry v Soči byl 

131 dní před zahájením dnes zapálen ve starověké Olympii. Štafeta s pochodní urazí 65 

tisíc kilometrů a bude nejdelší v historii zimních olympijských her. Soči bude XXII. 

zimní hry hostit od 7. do 23. února příštího roku.“ (29. 9. 2013) Zbylé články spadaly 

k podtématu „Příprava sportovců na OH“ a informovaly o českých osobnostech a 

jejich přípravě k Olympiádě, především u těch, kde se čekala medailová naděje, ale 

objevila se i zpráva o teprve patnáctileté české dívce s ruskými kořeny, která se 

probojovala na Olympiádu. „Česká krasobruslařka Elizaveta Ukolová si tradiční 

Nebelhorn Trophy v Oberstdorfu vybojovala účast na olympijských hrách v Soči. 

Teprve patnáctiletá rodačka z ruského Kirova skončila v redukovaném pořadí na pátém 

místě, přičemž volných míst bylo šest. Celkově byla desátá.“ (27. 9. 2013)  

Poté se objevily už jen dvě zprávy. První spadala pod téma „Lidská práva“, podtéma 

„Utlačování homosexuálů“. Tento článek reflektuje výše uvedený výrok ruské 

tyčkařky Isinbajevové, která hájila Západem kritizovaný zákon omezující práva 

homosexuálů. „Předseda Mezinárodního olympijského výboru (MOV) Jacques Rogge 

hodlá iniciovat diskusi o tom, zda nepřipravit ruskou tyčkařku Jelenu Isinbajevovou o 

roli olympijské ambasadorky. Vadí mu její nedávné vyjádření o homosexuálech“ (5. 9. 

2013) Nicméně navzdory úvodní kritice je zde uvedena obhajoba ruské sportovkyně a 

také ambasadorky mládežnické olympiády, kdy se uvádí možnost, že byla špatně 

pochopena. „Tento zákon pod trestem vysoké pokuty, vězení a v případě cizinců i 

vyhoštění zakazuje propagaci "netradiční sexuální orientace" mezi nezletilci. Později 

ale tyčkařka svá prohlášení zmírnila s vysvětlením, že byla v angličtině špatně 
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pochopena.“ (tamtéž) Proto celkově je článek vyhodnocen jako vyvážený, a tedy 

neutrální.  

A poslední zpráva byla s tématem „Byznys“ a podtématem „Televizní přenos“, kdy 

Český olympijský výbor podepsal smlouvu s Českou televizí, která se stala jeho 

generálním partnerem. (viz článek 26. 9. 2013)  

 

5.2.3. ŘÍJEN 2013 

V říjnu se objevilo těchto 9 témat: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: příprava sportovců na OH 

 lidská práva 

o podtémata: utlačování homosexuálů 

 byznys 

o podtémata: prodej lístků na OH 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: OH v ČR 

 infrastruktura 

o podtémata: kvalitní infrastruktura 

 bezpečnost 

o podtémata: zajištění bezpečnosti 

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: účast politiků/států na OH 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: zapojení společnosti do OH 

 ekologie 

o podtémata: znečištění životního prostředí 

Také v říjnu bylo nejpočetnějším tématem „Sportovní zpráva“ s šesti neutrálními 

články a podtématem „Příprava sportovců na OH“. Jednalo se především o sporty jako 

biatlon, krasobruslení nebo sjezd na lyžích. Charakter zpráv je identický jako 

v předchozích měsících.  
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Druhým nejpočetnějším se stalo téma „Lidská práva“ s podtématem „Utlačování 

homosexuálů“, dvěma pozitivními a třemi negativními zprávami. Zde lze začít od 

zdánlivě sportovní zprávy. Negativní zprávou byl článek o „ostudě v přímém přenosu“, 

kdy při štafetě s olympijským ohněm hned za branami Kremlu se pochodeň dostala do 

rukou Shavarshe Karapetyana, bývalého sovětského plavce, který zůstal v naprostém 

šoku, protože mu plamen zhasl. Byť se tato zpráva na první pohled nezdá propojena s 

lidskými právy, tak v článku je toto dokresleno následujícím hodnocením: „Jako by 

nestačilo, že Rusko čelí kritice za svoji homofobní politiku a od světových sportovců 

kvůli ní zaznívají výzvy k bojkotu zimních her v černomořském středisku. Olympijský 

duch teď dostal další nepříjemný zásah. A to hned za branami Kremlu. (7. 10. 2013) 

Kritika zaznívala opět z úst sportovců, nejvýraznější zřejmě od amerického lyžaře 

Bodyho Millera. „Legendární americký lyžař se pustil do ostré kritiky kontroverzního 

ruského zákona, který omezuje práva homosexuálů, a hostitele únorových ZOH označil 

za netolerantní ignoranty. "Je absolutně trapné, že existují takové země a lidé“ (1. 10. 

2013)  

Nicméně objevily se i články, které zmírňovali kritiku lidských práv, respektive jejich 

následky a jsou tak hodnoceny pozitivně. „(…) Starosti organizátorům dělá skandál 

kolem kontroverzního ruského zákona o zákazu propagace homosexuality mezi mládeží. 

Právní norma vyvolala v zahraničí silný odpor, gayové a lesby v několika západních 

zemích vyzvali k olympijskému bojkotu. Žádný stát ale zatím jejich výzvy nevyslyšel“. 

(11. 10 2013) Situaci dokonce komentoval i prezident Putin, který ubezpečil sportovce i 

MOV, že k žádné diskriminaci nedojde. „Ruský prezident Vladimir Putin slíbil, že na 

zimních olympijských hrách v Soči budou vítáni všichni sportovci i diváci bez ohledu na 

sexuální orientaci. Chce tak uklidnit vlnu nevole, kterou mezi sportovci před časem 

vyvolal homofobní zákon.“ (29. 10. 2013)  

Téma zastoupené třemi články, byl „Byznys“. Jednalo se o dvě pozitivní zprávy. Jeden 

článek informoval o zahájení prodeje lístků na Olympijské hry v Soči (podtéma „Prodej 

lístků na OH“). (viz článek 1. 10. 2013) Druhý pak informoval o tom, že Olympijské 

hry 2014 se „přesunou“ i do Česka, kde v Praze na Letné vyroste olympijský park pro 

veřejnost. Předseda Českého olympijského výboru v této souvislosti zdůraznil, že „v 

nejbližších letech se olympiáda nebude konat v Evropě. V místě her se proto zaměříme 

na podporu exportu a aktivity pro fanoušky přesuneme hlavně do Česka." Jestliže v 

Londýně se každý mohl s českými sportovci potkat naživo, tentokrát úspěšné české 
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reprezentanty domů přenesou telefonní linky. (podtéma „Český export“)“ (30. 10. 

2013) Dojde tak k rozvoji ekonomických vztahů přímo v dějiště her. Poslední novinkou 

bylo, že televize Nova chce z úsporných důvodů prodat práva na přenos hokeje z OH 

v Soči a zřejmě ji nabídne České televizi. Tato zpráva měla neutrální charakter. (viz 

článek 24. 10. 2013) Ve spojitosti s výše uvedenou zprávou o vybudování olympijského 

parku na Letné se tedy objevilo jednou i téma „Služby pro aktéry OH“, respektive 

v tomto případě české fanoušky Zimní Olympiády v Soči s podtématem „OH v ČR“. 

Těmto fanouškům bude k dispozici areál se sportovním vyžitím. „Může být dva tisíce 

kilometrů daleko, a přece bude tak blízko. Zimní olympiáda v Soči. Byť Český 

olympijský výbor vybojoval pro fanoušky osm tisíc vstupenek, což je rekordní číslo, ne 

na všechny se dostane. V únoru se proto bude olympijský duch exportovat z Ruska 

přímo do Prahy–na Letné vyroste olympijský park. Sedmnáct dnů bude Praha žít 

olympiádou.“ (30. 10. 2013)  

Jedenkrát se objevilo i téma „Infrastruktura“ s podtématem „Kvalitní infrastruktura“ 

pozitivního vyznění. „Únor 2014 se má pro Soči, ale i pro celé Rusko stát bezmála 

zlomovým datem. Kreml do budování olympijských objektů a infrastruktury investoval 

1,5 bilionu rublů (875 miliard korun) a netají se úmyslem uspořádat nejnákladnější a 

nejokázalejší hry v dějinách.“ (11. 10. 2013) V témže článku je zmíněno i téma 

„Bezpečnost“ s podtématem „Zajištění bezpečnosti“ opět pozitivního ladění, když 

hned následující souvětí pokračuje následovně: „Navzdory blízkosti neklidného 

Kavkazu, kde prakticky denně dochází k útokům islámských extremistů, má prý Moskva 

pevně v rukou i bezpečnostní situaci.“ (tamtéž) Ačkoliv tato zpráva byla v tomto 

případě spíše pozitivní, na jiná bezpečnostní opatření už bylo nahlíženo mnohem 

kritičtěji, jednalo se např. o kontrolu všech mobilních a počítačových dat účastníků her, 

kterou mělo zajišťovat ruská tajná služba FSB nasazením instalovaných 

odposlouchávacích zařízení, která jsou schopna zachytit ať už telefonický hovor, nebo 

datové přenosy. „Při organizaci zimních olympijských her nenechá ruská vláda nic 

náhodě. Na hrách v Soči, které začnou už v únoru, bude bedlivě sledovat atlety i diváky 

a veškerá jejich odchozí data. Podle ruských novinářů se jedná o dosud 

nejsystematičtější špehování v historii olympijských her.“ (7. 10. 2013) 

Dalším tématem byly „Mezinárodní vztahy” s podtématem „Účast politiků/států na 

OH”, kde se nejprve dozvídáme v jednom z článků, že nehrozí žádný bojkot 

Olympijských her v Soči. „Bojkot zimních olympijských her v Soči nehrozí, ujišťoval ve 
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slyšení v dolní komoře ruského parlamentu ministr sportu Vitalij Mutko. Žádný stát se 

podle něj před únorovým sportovním svátkem k tak extrémnímu kroku nechystá, 

navzdory všeobecnému pohoršení, které vyvolal sporný ruský zákon o zákazu propagace 

homosexuality.“ (11. 10. 2013) Na druhou stranu však v jiném článku se lze dočíst, že 

některý státy bojkotem vyhrožují. Bezprostředně s tímto tématem je propojeno i téma 

„Lidská práva“ blíže popsané výše. V tomtéž článku lze najít i třetí téma „Společnost, 

sociální politika“ s podtématem „Zapojení společnosti do OH“, v rámci kterého čtenář 

obdrží informaci o zapojení společnosti do štafety s olympijským ohněm, nicméně 

v této souvislosti je vyzdvihován obrovský nezdar. Na tento nezdar je upozorňováno 

hned dvakrát, proto zde figurují hned dvě negativní zprávy.  (viz článek 14. 10. a 16. 10. 

2013)  

 

Posledním tématem v říjnu byla „Ekologie“ s podtématem „Znečištění životního 

prostředí“. Zde lze uvést negativní článek o možné kontaminaci vod v dějišti her. 

„Moskva ještě nedávno slibovala, že uspořádá olympijské hry, které budou šetrné k 

přírodě. Ekologové ovšem zjistili, že slibovaných "nula odpadu" tamním úřadům 

nevychází. Kolem Soči vznikají velké nelegální skládky a hrozí dlouholetá kontaminace 

místních vod, upozornila agentura AP“ (31. 10. 2013) Druhá zpráva v rámci byla již 

pozitivní, přičemž už nebyla z ruského, ale z českého prostředí. Jednalo o ekologickou 

výrobu dresů české hokejové reprezentace. „Každý dres je vyrobený ze 17 PET lahví. 

Vzniká speciálním procesem, šetrným k životnímu prostředí. Podívejte se ve fotogalerii 

na detaily dresů.“ (27. 10. 2013)  

 

5.2.4. LISTOPAD 2013 

V listopadu se objevila tato 3 témata:  

 sportovní zpráva 

o podtémata: příprava sportovců na OH 

 bezpečnost 

o podtémata: hrozba terorismu 

 lidská práva 

o podtémata: utlačování homosexuálů 

V listopadu nebylo olympijské tématiky příliš. Nejpočetnější byly sportovní zprávy, 

konkrétně osm neutrálních článků s tématem „Sportovní zpráva“. Podtématem bylo 
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„Příprava sportovců na OH“. Kromě sportovní přípravy a výsledků zazněla např. 

zpráva i o módní přípravě olympioniků. „Zimní olympijské hry nás čekají až za pár 

měsíců, ale v oblečení sportovců máme již zcela jasno. Kolekce pro olympijské výpravy 

jednotlivých zemí odhalují světoznámí módní návrháři i slavné sportovní značky.“ (24. 

11. 2013)  

Poté jsem zaznamenal už jen dvě zprávy. První byla s tématem „Bezpečnost“ a 

podtématem „Hrozba terorismu“ negativního charakteru, když článek upozorňuje jak 

na časté teroristické hrozby v regionu, kde se mají konat Olympijské hry, tak na reálný 

útok, který se stal v říjnu daného roku, stejně jako i na ruské občany, kteří válčí po boku 

teroristů v Sýrii a posléze se vracejí zpět do své země. „Rusko se léta potýká s 

povstáním na severním Kavkaze, kde boj vedou zejména islámští radikálové, kteří čas 

od času udeří i v hloubi Ruska. Naposledy minulý měsíc při sebevražedném atentátu ve 

volgogradském autobusu zahynulo sedm lidí. (…) Ruská tajná služba odhaduje, že v 

syrské občanské válce válčí tři až čtyři stovky ruských občanů. Ti po návratu do vlasti 

mohou podle expertů představovat značné nebezpečí, a to mimo jiné pro únorovou 

zimní olympiádu v Soči na jihu Ruska.“ (4. 11. 2013)  

Druhá zpráva zastoupená rovněž jedním negativně zamřeným článkem byla tentokráte 

z tématu „Lidská práva“ s podtématem „Utlačování homosexuálů“. Znovu je 

rozebírán zákon o zákazu propagace homosexuality mezi mladistvými, zdůrazňována 

kritika z řad slavných osobností a je také poukazováno na to, že obecně pozice 

homosexuálů v ruské společnosti je nepříznivá. „V Rusku jsou předsudky i 

nesnášenlivost vůči homosexuálům velice rozšířené. Za zločin se homosexualita 

považovala až do roku 1993, za psychickou nemoc až do roku 1999.“ (12. 11. 2013) 

V témže článku se zmiňuje, že ruská menšina chce „na protest“ bezprostředně po 

klasických Olympijských hrách v Soči uspořádat Homosexuální olympijské hry. Tato 

aktivita, navzdory odlišnému názoru této sexuální menšiny, však může narazit právě na 

onen kritizovaný zákon.   

5.2.5. PROSINEC 2013 

V prosinci byly publikovány články s 6 následujícími tématy:  

 sportovní zpráva 

o podtémata: příprava sportovců na OH 

 mezinárodní vztahy 
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o podtémata: účast politiků/států na OH; hodnocení pořadatelské země 

 bezpečnost 

o podtémata: zajištění bezpečnosti; hrozba terorismu 

 byznys 

o podtémata: prodej lístků na OH; český export 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: OH v ČR 

 infrastruktura 

o podtémata: připravenost olympijských objektů 

 

I v tomto měsíci bylo nejvíce článku s tématem „Sportovní zpráva“, konkrétně 23 

neutrálních zpráv s podtématem „Příprava sportovců na OH“. Obsah článků byl stále 

stejný, jako tomu bylo v minulých měsících. Druhým nejpočetnějším prosincovým 

tématem byly „Mezinárodní vztahy“ s podtématem „Účast politiků/států na OH“ a 

„Hodnocení pořadatelské země“. Byla publikována jedna pozitivní zpráva a tři 

negativní. Pozitivní zpráva byla v rámci podtématu „Hodnocení pořadatelské země“, 

když předseda Českého olympijského výboru Jiří Kejval se vymezil vůči politizaci her a 

varoval před jejich posuzováním optikou západního pohledu i předčasnou kritikou. 

„Jako oponenturu negativům, která přibývají na konto Soči, zdůrazňuje Kejval 

myšlenku ředitele olympijských her MOV Gilberta Felliho: Na olympiádě je krásné, že 

každá je jiná a má náboj města a země, v níž se odehrává. Přeloženo: Ponechte 

pořadateli právo na jeho přístup. Budou to jiné hry. Některé věci se nám na nich nemusí 

líbit, ale musíme respektovat, že se odehrávají v jiné zemi. Jsem ve velkém očekávání, co 

přinesou.“ (9. 12. 2013)  

Objevovaly se zprávy o četných zraněních ruských hokejistů. Ačkoliv se na první 

pohled zdá, že se jedná pouze o sportovní zprávu, interpretace této situace nabrala zcela 

jiného směru. Rozhodčí však žádného hráče za tyto brutální fauly nepotrestaly, včetně 

disciplinární komise, a tak Rusové v tomto počínání vidí záměr a tichou podporu toho, 

aby byli takto eliminováni i další hráči ruského týmu, a tak se toto téma začalo 

politizovat. „Napětí v hokejovém Rusku s těmito zprávami roste a plodí i paranoidní 

reakce. Zejména v podobě hlasů, které tvrdí, že v případě Dacjuka a Varlamova jde o 

komplot zámoří s cílem oslabit sbornou na olympiádě. (…) Další gólman Semjon 

Varlamov čelí v Coloradu obvinění z únosu a domácího násilí a hrozí mu vězení. (…) V 
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případě gólmana Varlamova jde prý dokonce o záměrně vykonstruované obvinění 

sloužící k tomu, aby měla sborná ztíženou situaci na pozici brankáře. Tvrdí to dokonce i 

šéf výboru státní Dumy pro sport a výchovu mládeže Igor Ananskich.“ (5. 12. 2013) 

Tuto zprávu lze hodnotit tedy už jako negativní. 

V rámci podtématu „Účast politiků/států na OH“ zaznívají už výhradně jen zprávy 

negativního vyznění. Byly to články, kde vždy byla uvedena osobnost daného státu, 

která se rozhodla bojkotovat Olympijské hry v Soči. Nutno dodat, že tyto zprávy se 

prolínaly s tématem „Lidská práva“ s podtématem „Utlačování homosexuálů“. Jednalo 

se např. o německého prezidenta Joachima Gaucka. „Německý prezident Joachim 

Gauck nepojede na zimní olympijské hry v jihoruském Soči. Informoval o tom magazín 

Der Spiegel, podle kterého je to reakce na porušování lidských práv v Rusku. Rusko se 

diví, že mu nevadí zabíjení žen a dětí v Afghánistánu.“ (8. 12. 2013) Stejně tak se 

hovořilo i o dalších významných politicích. „Francouzský prezident Franois Hollande 

je dalším světovým lídrem, který odřekl účast na olympijských hrách v ruské Soči. 

Horské středisko, kde se zimní olympiáda příští rok bude konat, nenavštíví ani německá 

hlava státu Joachim Gauck a eurokomisařka Viviane Redingová. Důvodem může být 

porušování lidských práv v Rusku.“ (15. 12. 2013)  

Další zprávou byla neúčast prezidenta Obamy, kterého má zastoupit lesbička Kingová 

„Je to jasný signál ruským politikům: homofobní jednání neschvalujeme. Američané 

poprvé v novém tisíciletí nevyšlou s olympijskou delegací žádného čelného představitele 

státu. Místo toho bude ve výpravě Billie Jean Kingová. Vítězka slavné tenisové Bitvy 

pohlaví, lesbička a bojovnice za ženská práva.“ Stejná zpráv informuje i o absenci 

polského premiéra Tuska. (18. 12. 2013) Zato Miloš Zeman, český prezident, neměl 

v plánu účast rušit, za což byl kritizován, i když slíbil, že téma homosexuality zmíní. 

(viz článek 21. 12. 2013) Celkově tak v rámci tématu „Mezinárodní vztahy“ byla jen 

jedna pozitivní zpráva a šest negativních. U tématu „Lidská práva“ pak jedna pozitivní a 

tři negativní. 

Dalším tématem zastoupeným třemi zprávami, dvěma pozitivními a jednou negativní, 

byla „Bezpečnost“ s podtématy „Zajištění bezpečnosti“ a „Hrozba terorismu“. 

Pozitivní zprávou u prvně zmíněného podtématu byla opětovně část rozhovoru s 

předsedou Českého olympijského výboru a Českého veslařského svazu, který odmítl 

kritiku příliš striktních bezpečnostních opatření. „Diváci budou potřebovat ke vstupu do 

regionu "povolenky". Dějiště olympiády a jeho okolí je už nyní přísně střeženo coby 
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zapovězená zóna. "Dostat věci do Soči je logisticky náročné. Ale respektujeme to.“ (9. 

12. 2013) Centrálním tématem byla diskuse o tom, zda opravdu, navzdory přísným 

opatřením, nedojde k žádným útokům teroristů, podobně jako v nedávné době ve 

Volgogradu. „Bezpečnostní opatření připomínají manévry. Olympioniky i návštěvníky 

bude chránit bezpečnostní zóna, desetitisíce vojáků a policistů i bezpilotní letouny. 

Útoky ve Volgogradě však vzbuzují pochybnosti o tom, zda jsou tato opatření 

dostatečná a zda se olympiáda nestane místem tragédie.“ (30. 12. 2013) Avšak obavy 

uklidňovaly čelní představitelé Mezinárodního olympijského výboru, především jeho 

předseda, který hrozbu terorismu v době Olympijských her zpochybňoval. „Předseda 

olympijského výboru (MOV) Thomas Bach navzdory teroristickým útokům ve 

Volgogradu věří, že ruské úřady zajistí bezpečný průběh únorových zimních her v Soči. 

Šéf olympijského hnutí to uvedl poté, co napsal soustrastný dopis ruskému prezidentovi 

Vladimiru Putinovi.“ (31. 12. 2013)  

Tématem se třemi zprávami, všemi pozitivními, byl i „Byznys“. Podtématem byl 

„Prodej lístků na OH“, když byla zveřejněna pozitivní zpráva o tom, že do České 

republiky dorazily lístky na Olympiádu. „Originály olympijských vstupenek pro hry v 

Soči 2014 už jsou v Praze. Na Český olympijský výbor dorazilo z Ruska celkem 8 tisíc 

vstupenek, které dostal přidělené pro české fanoušky.“ (9. 12. 2013) Druhé podtéma 

„Český export“ bylo zastoupeno zprávami o smlouvě s ruskými pořadateli na 

automobily Škoda, které tak budou představovat zhruba čtvrtinu všech vozů na 

Olympijských hrách v Soči. „Už deset let vozí nejlepší světové cyklisty na Tour de 

France. Teď mohou automobily Škoda svézt i hokejistu Crosbyho nebo třeba lyžaře 

Northuga. Poprvé v historii se totiž Škoda Auto stala dodavatelem automobilů pro 

organizátory olympijských her.“ (11. 12. 2013) Podobným pozitivem byla i dodávka 

Libereckých strojíren, které dodaly do Soči linku na ruské preclíky–sušky a také tzv. 

batony a gorbulky. „Každý ruský voják dostane při zimní olympiádě v Soči přes půl 

kilogramu chleba na den. O bezpečnost ve městě se postarají desítky tisíc ozbrojenců. 

Největší pekárna v Soči by je nenasytila bez českých strojů. Stejně jako sportovce, 

fanoušky a další účastníky her.“ (30. 12. 2013)   

Tématem s jednou pozitivní a jednou negativní zprávou byly i „Služby pro aktéry 

OH“. Pozitivní zpráva se objevila v souvislosti s podtématem „OH v ČR“ informující 

opětovně o možnosti prožít Zimní olympijské hry v roce 2014 přímo v České republice, 

konkrétně v Praze na Letné. „Pro fanoušky, kteří nevyrazí až do Ruska, chystá Český 
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olympijský výbor v průběhu her unikátní Olympijský park v Praze na Letné, kde si 

kromě sledování soutěží na obřích videostěnách budou moci i sami zasportovat.“ (9. 12. 

2013) Navíc vstupné má být jen symbolické a pro děti dokonce úplně zdarma. 

Negativní zpráva je spojena s podtématem „Jazyková vybavenost“ a již informuje o 

ruském prostředí, když v jednom ze článků zaznívá konstatování, že pracovníci na místě 

Olympiády neumí pořádně anglicky. (viz článek 21. 12. 2013)  

Zde lze plynule navázat na další prosincové téma, a to „Infrastruktura“ s podtématem 

„Připravenost olympijských objektů“. V tomtéž článku totiž, navzdory zdání, že bude 

článek pozitivní a bude poukazovat na krásnou a zajímavou budovu pro hokejový turnaj 

z úst ruského hokejisty Kovalčuka, tak se nakonec objevuje negativní popis stavu 

sočinské infrastruktury. Kritika poukazuje na úseky, které připomínají staveniště, časté 

jsou zbytečné objížďky a doprava kolabuje. Stav dokládá popis osobní zkušenosti 

jednoho ze zaměstnanců českého sportovního portálu eSports.cz. „Akreditační středisko 

je úplně jinde, půl hodiny taxíkem od haly, ale taxík se nedá zavolat. Čekali jsme na něj 

42 minut, ač jsme obvolali několik taxislužeb. Úřednice se nám pak jenom omlouvaly.“ 

(21. 12. 2013) Na druhou stranu bylo možné dočíst se i pozitivní ohlasy od českého 

hokejisty Noska, který naopak o dobré infrastruktuře, především o hokejovém stadionu. 

(viz článek 11. 12. 2013)  

5.2.6. LEDEN 2014 

V lednu se objevovalo těchto 7 témat:  

 sportovní zpráva  

o podtémata: příprava sportovců na OH 

 bezpečnost 

o podtémata: hrozba terorismu 

 lidská práva 

o podtémata: omezení základních svobod; utlačování homosexuálů 

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: účast politiků/států na OH; hodnocení pořadatelské země 

 byznys 

o podtémata: prodej lístků na OH; český export 

 služby pro aktéry OH 

o podtémata: OH v ČR; jazyková vybavenost 
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 infrastruktura 

o podtémata: připravenost olympijských objektů 

Nejvíce bylo opět tématu „Sportovní zpráva“, avšak pouze s opakujícím se 

podtématem „Příprava sportovců na OH“, přičemž většina zpráv dokumentovala 

znovu český reprezentační tým, který se připravoval na Olympiádu, včetně nominace 

českých hráčů. Celkem bylo v lednu zveřejněno 49 zpráv v rámci daného tématu. 

Druhým nejpočetnějším tématem se v lednu stalo téma „Bezpečnost“ tentokrát pouze 

s podtématem „Hrozba terorismu“. Celkově bylo zveřejněno sedm zpráv, z toho však 

hned pět negativních. Pozitivem byla zpráva o úmrtí vůdce kavkazské teroristické 

skupiny, která by teoreticky mohla ohrožovat Olympijské hry v Soči, byť tato informace 

nebyla stoprocentně potvrzena. Mělo se jednat o úspěch ruské protiteroristické operace. 

„Čečenský prezident Ramzan Kadyrov oznámil, že při jedné z protiteroristických 

operací v minulých dnech zemřel Doku Umarov. Předáka severokavkazských teroristů 

údajně "na 99 procent" zabili ruští agenti. Informaci přinesla agentura Interfax, tajné 

služby nicméně Umarovovu smrt zatím nepotvrdily.“ (17. 1. 2014)  

Přesto se objevovaly články negativní, které upozorňovaly na to, že nebezpečí ze strany 

tohoto teroristického uskupení je stále reálné, opíraje se již po několikáté na konkrétní 

nedávnou zkušenost s útokem ve Volgogradu. „K odpovědnosti za dvojici 

sebevražedných útoků v jihoruském Volgogradu se na internetu přihlásili islamisté ze 

severního Kavkazu. Radikálové usilující o vytvoření muslimského státu varovali také 

před nadcházející olympiádou v Soči.“ (20. 1. 2014) Obavy podpořil např. také email, 

který dorazil nejen českému olympijskému výboru. „Český olympijský výbor dostal 

před olympiádou v ruském Soči e-mail s teroristickou výhrůžkou. Již dříve podobná 

varování dostaly olympijské výbory Maďarska, Slovinska, Itálie, Německa a Slovenska. 

Hrozbou se zabývá policie.“ (23. 1. 2014) 

Následujícím tématem bylo téma „Lidská práva“ s podtématem „Omezení základních 

svobod“ a „Utlačování homosexuálů“. Zde se opět odkazovalo na video Člověka 

v tísni, Charakteristickým pro tento negativní pohled byl u nadpis článku „Ruské 

disciplíny? Umlčování davu a bití, ukazuje klip Člověka v tísni“ (27. 1. 2014) Člověk 

v tísni upozorňoval na zákony, které podepsal prezident Putin.  „V červnu loňského 

roku podepsal zákon, který zakazuje obhajobu "netradičních sexuálních vztahů" před 

mladistvými. Aktivistům hrozí pokuty v přepočtu ve výši až 120 tisíc korun. Kontroverzní 
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je také zákon, který slibuje nekompromisně trestat urážku věřících a náboženských 

organizací. Vznikl zřejmě v reakci na protestní vystoupení punkové skupiny Pussy Riot“ 

(tamtéž)  

Člověk v tísni dále upozorňuje i na omezování svobody slova a shromažďování, kdy 

zpochybňuje vůli Ruska, které prohlašovalo, že tyto svobody budou zaručeny. „O tom, 

jak se k lidským právům Kreml staví, svědčí i to, že Putin v Soči vymezil speciální 

protestní zónu. Ta se ovšem nachází sedmnáct kilometrů od Soči a dvanáct kilometrů od 

nejbližšího sportoviště.“ (tamtéž) Vůči politizaci her se však vymezil český prezident 

Miloš Zeman a spojitost lidských práv s Olympijskými hrami v Soči tak odmítl, proto je 

tato zpráva hodnocena jako pozitivní z pohledu ruských Zimních olympijských her v 

Soči. „Nedělejme z olympiády politickou záležitost. Snažme se, aby se výhrady vůči 

porušování lidských práv říkaly při politických jednáních a aby se těmito výhradami 

nerušila sportovní soutěž, která by měla být, pokud možno, apolitická,“ uvedl prezident. 

(14. 1. 2014)  

V této souvislosti lze zmínit i téma „Mezinárodní vztahy“ s podtématy „Účast 

politiků/států na OH“ a „Hodnocení pořadatelské země“. Prvně zmiňované podtéma 

lze navázat na předchozí článek o českém prezidentovi, který potvrdil, že do Soči 

pojede. „Já jedu do Soči na pozvání Českého olympijského výboru. Jedu tam proto, 

abych podpořil naše sportovce“, odvětil Miloš Zeman a doplnil, že „v Soči jej čeká 

ještě další program a sice setkání s bývalými olympioniky, kteří tam jsou čestnými 

hosty.“ (tamtéž) V souvislosti s účastí významných politiků se opakovaly informace o 

absenci politických činitelů na Zimních olympijských krách v Soči, které byly 

uveřejňovány už v minulém období, a tedy se touto formou připomínaly. „Putinův 

olympijský sen však v poslední době dostává výrazné trhliny. Svou účast na hrách 

odřekl americký prezident Barack Obama, premiér Velké Británie David 

Cameron nebo německý prezident Joachim Gauck.“ (4. 1. 2014)  

 

V rámci podtématu „Účast politiků/států na OH“ i „Hodnocení pořadatelské země“ 

byl citován také bývalý český prezident Václav Klaus, který odmítl tento čistě 

negativistický pohled na pořadatelskou zemi. V tomto případě se jedná také o prolínání 

s tématem „Lidská práva“, podtématem „Utlačování homosexuálů“. Václav Klaus 

nejprve relativizoval vážnost toho, že někteří politici se rozhodli Olympijské hry v Soči 

bojkotovat. „Exprezident Václav Klaus nepřikládá velký význam případné neúčasti 
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čelných zahraničních politiků na únorové zimní olympiádě v Soči“ (27. 1. 2014) 

Vyjádřil však současně obavu „že olympiáda se již stala součástí politických her, což 

není správné.“ (tamtéž) Tato slova sdělil při rozhovoru s ruským listem Kommersant. 

Navíc zkritizoval přílišnou diskusi ohledně problematiky homosexuálů. „Rozlišuji ale 

homosexualismus a homosexualitu. Jedno je ideologie, druhé normální věc. Jsem proti 

ideologii homosexualismu, kterou považuji za jeden z -ismů. A ideologie jsouv 

současném světě nebezpečné.“ (tamtéž) Proto i tento článek, podobně jako článek 

s vyjádřením prezidenta Zemana, je označen, oproti zbytku, jako pozitivní. 

 

V lednu bylo zastoupeno i téma „Byznys“ s podtématy „Prodej lístků na OH“ a 

„Český export“. První podtéma zahrnovalo negativní zprávu o tom, že lístky na OH 

v Soči není takový zájem, jako u předešlých olympijských her. „Zájem je velký, avšak 

ne takový jako na poslední letní olympiádu v Londýně, který byl velmi dobře dostupný a 

samozřejmě turisticky velmi zajímavý. O olympiádu v Soči projevují velký zájem 

zejména skalní sportovní nadšenci“ (21. 1. 2014) V rámci druhého podtématu byly 

zprávy pozitivního charakteru, ačkoliv se jednalo o český úspěch a pozitiva spojená 

s Olympijskými hrami v Soči. „Mobilní operátor T-Mobile je oficiální partner Českého 

olympijského týmu a pro zákazníky připravil několik sportovních lákadel včetně soutěže 

o celkem 425 mobilních telefonů. Oficiálně hovoří také o slevách mobilů až o 20 

procent, v reálu však zlevňuje jen dva modely a z toho pouze jediný o výše uvedenou 

hodnotu.“ Nebo zpráva o tom, že „Servismani v Soči budou mazat lyže v kontejnerech 

z Jesenicka“ (16. 1. 2014)  

Jedno pozitivum se však přeci jen týkalo i samotného Ruska, které díky svým 

investicím vybudovali nádherný areál s potenciálem pro zisk. „Olympiáda na břehu 

Černého moře je Putinovým vysněným projektem, šéf Kremlu si slibuje, že se stane 

výkladní skříní ruských úspěchů. Rusové na ni už vynaložili v přepočtu více než bilion 

korun, čímž se zimní radovánky v Soči stanou nejdražší olympiádou v historii.“ (14. 1. 

2014) Následně v rámci podtématu „Český export“ se čtenář dozvídá nejprve pozitivní 

zprávu o tom, že se s českými puky bude hrát hokej na OH, i když Rusové obešli 

českou firmu, ale firma bude mít reklamu, bude na nich napsáno Czech Republic. (viz 

článek 7. 1. 2014) Dále se však publikuje negativní zpráva, že od obchodu se ustoupilo. 

„Tradiční výrobce puků, firma Gufex z Kateřinic na Vsetínsku, která je běžně dodává 
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pro mistrovství světa, letos černé kotouče pro hry v Soči nedodá. S organizátory z 

olympijského výboru se totiž nedohodla na podmínkách.“ (8. 1. 2014)  

Tématem se třemi zprávami, dvěma pozitivními, jednou negativní, bylo téma „Služby 

pro aktéry OH“ s podtématy „OH v ČR“ a „Jazyková vybavenost“. U prvně 

zmiňovaného podtématu se objevil článek o to, že v místě Zimních olympijských her 

v Soči se otevře dočasný konzulát pro české občany. Stejně tak v místě her bude otevřen 

Český dům, kde se bude návštěvníkům prodávat české pivo. (viz článek 21. 1. 2014) 

Znovu se objevila i zpráva o Olympijském parku na Letné, kde si mohou Češi zkusit 

olympijské sporty jako curling, případně využít střelnici nebo si zabruslit. (viz článek 

27. 1. 2014) Negativní zpráva byla z ruského prostředí, když ve spojitosti se 

zajišťováním bezpečnosti projevila neduha v podobě jazykových bariér policistů, kteří 

by, mimo jiné, měli účastníkům her v angličtině poskytovat informace. „Třeba dva 

novináři francouzské agentury AFP vyprávěli, že za tři dny zažili "několik tuctů kontrol" 

kvůli videozařízením. Po jednom z nich policista požadoval speciální povolení na 

profesionální fotoaparát. To žurnalistům garantuje pouhá akreditace, jenže došlo na 

situaci jako z Gogola. Policista, jenž povolení vyžadoval, neuměl anglicky. Novinář, 

který se logicky hájil, zase nemluvil rusky. Situaci vyřešil až jazykově vybavenější 

strážce pořádku, který se následně omluvil: "Starší kolega bohužel nerozuměl, kdo jste." 

“ (30. 1. 2014)  

Posledním lednovým tématem zastoupeným pouze jednou pozitivní zprávou byla 

„Infrastruktura“ s podtématem „Připravenost olympijských objektů“, když se 

otevřela osm dní před zahájením her Olympijská vesnice v Soči, kde sportovce vítala 

místní starostka Isimbajevová. Objekt se podle předsedy Českého olympijského výboru 

zdál být poměrně dobře připraven. „V Krasné Poljaně jsou olympijské vesnice pro 3 

000 a 1 000 lidí, přímo v Soči bude bydlet 2 000 sportovců a členů doprovodu. Štáb 

ČOV pod vedením Martina Doktora převzal příslušné budovy ve vesnicích už na 

počátku týdne. "Pokoje jsou stroze vybaveny, ale jsou čisté a prostorné. Vše voní 

novotou," podotkl šéfmise Doktor na webu olympic.cz.“ (30. 1. 2014)  

 

5.2.7. ÚNOR 2014 

V února se objevilo těchto 8 témat:  

 sportovní zpráva 
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o podtémata: viz předešlé měsíce + sportovní výsledky 

 bezpečnost 

o podtémata: hrozba terorismu; zajištění bezpečnosti 

 infrastruktura 

o podtémata: kritika infrastruktury; kvalitní infrastruktura; budoucí 

využití; připravenost olympijských objektů 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: negativní dopad OH na občany; zapojení občanů do OH; 

zdravotnictví 

 byznys 

o podtémata: televizní přenos; český export; ekonomické dopady OH 

 mezinárodní vztahy 

o podtémata: účast politiků/států na OH; hodnocení pořadatelské země; 

ukrajinský konflikt 

 lidská práva 

o podtéma: utlačování homosexuálů 

 služby pro aktéry OH  

o podtémata: OH v ČR 

V únoru zcela logicky převažovalo téma „Sportovní zpráva“, když bylo celkem 

publikováno 461 neutrálních článků. Podtémata byla shodná s předešlými měsíci, 

novým byly pouze „Sportovní výsledky“, které dokumentovaly především počínání 

českých reprezentantů, zejména hokejistů. Se značným odstupem byla následně 

nejpočetnějším tématem „Bezpečnost“. Podtématy byly „Hrozba terorismu“ a 

„Zajištění bezpečnosti“. Zvláště v tomto měsíci začaly negativní články přibývat na 

úkor těch pozitivních. Celkem bylo publikováno 14 článků, přičemž hned 11 z nich bylo 

negativních. „Zajištění bezpečnosti“ v sobě zahrnuje hned několik druhů zpráv. 

Negativně je pohlíženo na různá omezení. Mezi ně patří např. povinnost mít nabité 

mobily, notebooky, foťáky a před ostrahou je být schopen vždy zapnout. Elektronická 

zařízení by totiž teoreticky mohla posloužit teroristům jako rozbuška při atentátech. (viz 

článek 2. 2. 2014)  

V témže článku se IDNES dokonce odkazuje na druhý mnou zkoumaný server, 

Rossisjaka Gazeta. „A další vládní usnesení zaměřené na zkrocení chuligánů obsahuje 

sérii bizarních příkazů a zákazů,“ předchází tomuto odkazu negativní hodnocení a dále 
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se uvádí: „Deník Rossijskaja gazeta píše: Na sportoviště se nesmí s palnými zbraněmi, 

výbušninami, ne víc než jedním balíčkem léků, nápojovými lahvemi s objemem větším 

než půl litru, maskou, co by zakrývala obličej, a už vůbec se nesmí troubit vuvuzelou, 

slavným "nástrojem" z fotbalového mistrovství světa 2010. A kdo bude chtít povzbuzovat 

megafonem nebo bubnem s průměrem větším než 60 centimetrů, bude muset dva dny 

předem požádat o svolení úřady.“ (tamtéž) „Jedním z bodů je i povinnost vyhnout se 

provokativním nápisům na vlajkách a transparentech, stejně tak komerčním, politickým 

a náboženským heslům, která odporují zákonům nebo slušným mravům. Transparenty 

navíc nesmějí přesahovat rozměr 2 na 1,5 metru a žerď vlajky nesmí být delší než 1,5 

metru.“ (tamtéž).  „A pro cizince, tedy i Čechy, zvlášť důležitá podmínka! Pokud vyrazí 

do hlediště s vlajkou s heslem psaným v rodném jazyce, musí si opatřit jeho notářsky 

ověřený překlad. Nápisy typu "Češi, do toho!" nebudou úřady v Soči akceptovat. Jedině, 

když fanoušci donesou glejt uvádějící vedle české varianty i tu ruskou: Чеши впepëд. A 

u něj razítko notáře.“ (tamtéž)  

Druhým typem článků byla bezpečnostní opatření, která se vymykají z těch 

konvenčních. Jednalo se o dlouhodobě obrovské počty toulavých psů, kteří pobíhají po 

ulicích Soči. Ruské úřady se k tomu postavily poměrně kontroverzně, a proto i články 

toto hodnotily negativně. „Ulicemi Soči pobíhají tisíce toulavých psů. Ruské úřady 

proto najali specializovanou firmu, aby se během olympiády o bezprizorní zvířata 

"postarala". Ochráncům zvířat se drastický postup radnice pochopitelně nelíbí.“ (3. 2. 

2014) Negativní reakce byly podloženy i názory sportovců, např. jednoho z českých 

biatlonistů. „Byl rozhořčený, proto se už v závěru minulého týdne vypsal na své webové 

stránky. Biatlonista Michal Šlesingr ostře zkritizoval způsob, jakým mají být v Soči 

vybíjeni toulaví psi a kočky.“ (5. 2. 2014)  

Kritika v souvislosti s nehumánním zabíjením byla v tomto případě značně vyostřená, 

přičemž nebyla kritizována jen samotná podstata, ale i způsob úmrtí. „Rozhodli se je 

totiž v Soči otrávit, takže tato zvířata umírají dlouhou dobu a velmi krutým způsobem," 

psal mimo jiné Šlesingr. "Když jsem viděl několik videí trpících psů na internetu, jen mě 

napadla otázka, jakou cenu má Soči 2014? Desetimiliardy eur? Čert je vem. Ale proč 

musí hry stát také tisíce životů?" Podle agentury AP jsou psi vybíjeni pomocí 

speciálních pastí a smrtelných jedů. Ač organizátoři původně slíbili, že k ničemu 

takovému nedojde, objednali si údajně služby firmy Basja, která má tyto zákroky 
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provádět. Její ředitel Alexej Sorokin dokonce řekl: "Tito psi jsou biologickým 

odpadem.“ (tamtéž)  

V návaznosti na tuto zprávu se objevil i článek, který opět odkazuje na tuto 

problematiku, ale přitom rozvádí další problém a nebojí se negativní exprese, když 

zpochybňuje nezávadnost vody. „V hotelech jsou toulaví psi a voda je jedovatá. V 

hotelech se potulují divocí psi, z kohoutků neteče voda, a když už teče, tak spíše 

připomíná ranní moč.“ (10. 2. 2014) V rámci podtématu „Hrozba terorismu“ se 

opakovala zpráva o tom, že v zubních pastách se mohou pašovat látky pro výrobu 

výbušnin, které se následně mohou využít při teroristickém útoku na Olympijských 

hrách v Soči. „Spojené státy varovaly letiště a letecké společnosti, že u letů na 

nadcházející olympijské hry v Rusku by tuby na zubní pastu mohly obsahovat látky k 

výrobě bomby na palubě letounu.“ (6. 2. 2014) Za pozitivní zprávu lze považovat snad 

jen informaci o tom, že pachatel teroristického útoku ve Volgogradu byl na území 

Dagestánu zastřelen ruskými bezpečnostními složkami (viz článek 5. 2. 2014) Ohrožení 

teroristickým útokem bylo obsaženo i ve zprávě o únosu letadla, když jej jeden 

ukrajinský cestující na cestě do Istanbulu a požadoval, aby letělo do Soči, jinak odpálí 

na palubě bombu. Nakonec však bylo letadlo donuceno přistát v Turecku a dotyčný byl 

zadržen. (viz článek 7. 2. 2014)  

Na tuto negativní zprávu však navázala druhá již pozitivní, když bylo nakonec 

vyvraceno eventuální ohrožení Olympijských her v Soči. „"Myslíme si, že jde o 

individuální čin," řekl podle agentury AP turecký ministr dopravy Lütfi Elvan 

novinářům v reakci na otázky, zda šlo o akt terorismu. A dodal, že chování 

pětačtyřicetiletého Arťoma Kozlova může souviset se situací v jeho zemi a že pachatel 

nemá žádné vazby na teroristickou organizaci.“ (8. 2. 2014) Kritizována byla i 

olympijská sjezdovka z ústa amerického sjezdaře Millera, který už v minulých měsících 

kritizoval Rusko za přístup k homosexuálům. V únoru se objevil článek, jehož název 

hovoří o podstatě jeho sdělení: „Je smrtelně nebezpečná, řekl o olympijské sjezdovce 

Američan Miller“ (9. 2. 2014)  

Po dvanácti zprávách byla zastoupena témata „Infrastruktura“ a „Byznys“. Téma 

„Infrastruktura“ bylo zastoupeno dvanáctkrát, z toho osmkrát negativně. Podtématy u 

něj byly „Kritika infrastruktury“, „Kvalitní infrastruktura“ a „Budoucí využití“. 

Nejčastějším podtématem byla „Kritika infrastruktury“, jež bylo úzce propojeno 

s podtématem „Připravenost olympijských objektů“. Lze zmínit článek, který upozornil 



124 

 

na špatně změřenou trať pro biatlon. Tato chyba byla ještě podtržena expresivní citací 

českého trenéra biatlonu. „Na chybu přišli Norové a jejich GPS zařízení. Když se tu 

zprávu dopoledne dozvěděl kouč české reprezentace Ondřej Rybář, netajil překvapení: 

"Cože? To snad nemyslíte vážně."“ (7. 2. 2014)  

Další článek zase informoval, že nově postavená silnice má negativní vliv na místní 

obyvatele, hotely jsou nedostavené, a dokonce nevyrostla ani tráva a místo ní se v Soči 

tyčí nabarvená hlína nazeleno. Negativní vliv na obyvatele se projevil následovně. 

„Rusové se dmou pýchou při pohledu na olympijský park v Soči, kde v pátek začne 

sportovní událost roku. Ti, kteří žijí v bezprostřední blízkosti obřích sportovišť, však 

mají na megaakci poněkud jiný názor. Olympiáda nám zničila život, stěžují si obyvatelé 

vesnice Achtyr. Tu totiž stavitelé odřízli od světa. (…) Nejen, že Achtyr nemá k dálnici 

přístup, nová komunikace navíc vesničany zcela odřízla od staré cesty, kterou dosud 

využívali. Z patnáctiminutové cesty na autobus, kterým se dostávají do práce, se stala 

dvouhodinová túra. Starou lávku, po které dříve přecházeli řeku, střeží armáda, která je 

nepustí. (6. 2. 2014)  

V tomto případě se článek překrývá s tématem „Společnost, sociální politika“, 

podtématem „Negativní dopad OH na občany“. V tomto článku se znovu opakuje i 

předešlá kritika. Dále se kritizuje zařízení pro sportovce, nevybavené pokoje pro 

sportovce, poloprázdné budovy, které již dokončeny byly, nedokončené práce na zbylé 

infrastruktuře, po dešti zablácené cesty, výpadky proudu na denní pořádku a v rámci 

podtématu „Budoucí využití“ zde zazněla kritika také toho, že neteče voda v částech 

hotelových komplexů, z kterých budou po skončení her byty. „Část konstrukcí stále 

hotova není, nákladní auta i stroje jsou v permanenci. Silnice jsou po deštích zanesené 

blátem, i čerstvě vysázené malé palmy působí poněkud zplihlým dojmem. Bez proudu se 

minulý týden ocitla oblast Mirnyj, sousedící s Olympijským parkem. Běžný to jev od 

chvíle, kdy se Soči začalo měnit v kilowatty polykající veledílo. Zatímco horské centrum 

Rosa Chutor se chlubí podnikatelským barokem a připomíná míšence Miami a 

Karlových Varů, mnohé rezidenční zóny u pobřeží zůstaly nedostavěné.“ (3. 2. 2014) 

Kritice neuniklo ani rozvržení infrastruktury, když jeden článek poukazoval na to, že 

v Soči byl postaven k příležitosti Zimních olympijských her 2014 kostel, ke kterému je 

však téměř nemožné se dostat. „Dostat se ke kostelu není vůbec snadné. Buď k němu 

dojdete po metr úzkém chodníku nového mostu, můžete přeskákat koleje olympijského 

nádraží, nebo dorazíte z druhé strany, ale musíte riskovat přechod přes dálnici a 80 
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centimetrů vysoké zábradlí.“ (11. 2. 2014) Pozitivní zprávy se objevily, byť ojediněle, 

v rámci podtémat „Kvalitní infrastruktura“ a „Budoucí využití“. Patří zde pozitivní 

hodnocení curlingové olympijské haly. „Olympijská zařízení v Soči používají moderní 

technologie i materiály. Bývají nezbytné pro dodržení podmínek, jež daný sport 

potřebuje. Patří k nim i curlingové centrum Ice Cube, jemuž dali architekti podobu 

curlingového kamene.“ (20. 2. 2014) nebo moderní lunapark. „Hned vedle 

monstrózních stadionů narazíte v Soči na rozsáhlý zábavní park. Je plný atrakcí, které 

si zamilují všechny děti. Organizátoři zimních her tak chtějí přilákat do města 

návštěvníky i po skončení zimní olympiády.“ (21. 2. 2014)  

Jak jsem již uvedl, stejně početným tématem, jako bylo téma „Infrastruktura“, bylo 

v únoru také téma „Byznys“. Podtématy zde jsou „Televizní přenos“, „Český export“ a 

„Ekonomické dopady OH“. Zde bylo zveřejněno devět pozitivních a tři negativní 

zprávy. Negativní článek se objevil např. u podtématu „Televizní přenos“, kde dochází 

ke kritice komentátorů České televize, kteří prý při komentování Olympijských her v 

Soči byli neprofesionální a projevovaly naprosto falešné emoce při komentování 

výkonu české biatlonistky Gabriely Soukalové. (viz článek 13. 2. 2014) „Ekonomické 

dopady OH“ byly doprovázeny jednak pozitivními články, že je zájem o Olympijský 

park na Letné. „Jen několik desítek minut stačilo, aby zmizela většina z nabízených míst 

v rezervačním systému sportovišť v Olympijském parku na Letné. Rozebrány už jsou 

časy na curlingové dráze, obrovský zájem byl také o rezervace hokejového kluziště či 

kurzů bruslení pro děti.“ (5. 2. 2014)  

Tyto informace byly doprovázeny tím, jak úspěšné bylo financování Olympijského 

parku, kde se objevovaly protichůdné články. Nejprve lze najít hodnocení, že finanční 

náklady na výstavbu Olympijského parku jsou mnohem menší, než bylo původně 

plánováno. „Předpokládané náklady na projekt Olympijského parku Soči–Letná jsou 

téměř o dvacet procent nižší, než byly první odhady. Rozpočet je v současnosti na 66 

milionech korun, necelé tři čtvrtiny pocházejí ze soukromých zdrojů.“ (5. 2. 2014) Den 

nato vychází článek o protestech, kde při otvírání Olympijského parku na Letné se 

objevila také skupinka několika desítek protestujících, kterým se nelíbily vysoké 

náklady na jeho stavbu a také provoz. Tito lidé protestovali v kostýmech klaunů a 

upozorňovaly, že taková velká částka by se mohla investovat do potřebnějších věcí. „Je 

to zkrátka mrhání prostředky na akci, která potrvá jen několik dní. Kdyby to tu 

fungovalo alespoň celou zimu.“ (6. 2. 2014) „Ekonomické dopady OH“ pak tvoří 
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článek o tom, že Češi prosázeli obrovské množství peněz do tipů na výsledky 

olympijských sportovních disciplín. „Češi jsou hravý národ. Při velkých sportovních 

akcích tradičně s chutí tipují výsledky, olympijské hry v Soči dokonce překonaly 

historický rekord. Sázkové kanceláře přijaly tikety za skoro miliardu korun.“ (26. 2. 

2014) Z pohledu byznysu lze tyto zprávy označit za pozitivní, ovšem z oblasti sociální 

už by bylo toto označení diskutabilní a spíše negativní.  

Tím se dostávám k tématu „Společnost, sociální politika“ s podtématy „Negativní 

dopad OH na občany“, „Zapojení občanů do OH“ a „Zdravotnictví“. První podtéma 

navazuje na téma „Infrastruktura,“ kde jsem již popisoval negativní stav vesnice 

Achtyr u Soči kvůli Olympijským hrám 2014, jejichž obyvatelé jsou odříznutí od světa 

a nemají vodu. (viz článek 6. 2. 2014)  

Největší demonstrací, v rámci podtématu „Zapojení občanů do OH“, byla zapříčiněná 

nevolí ruských fanoušků, kteří kritizovali neuznaný gól Rusů v hokeji proti Spojeným 

státům. Tu podpořil i prezident Putin, který se vyjádřil, že gól neměl platit. „Americký 

rozhodčí a loutková mezinárodní federace nás připravili o zasloužené vítězství, napsala 

Komsomolskaja pravda. V ruské televizi komentátoři nemohli překousnout fakt, že to byl 

právě Američan, kdo odepřel ruským hokejistům možná vítězný gól proti USA.“ (17. 2. 

2014) Započala tak bouře a negativní reakce v ruské společnosti, proto je článek 

popisující tento negativní jev hodnocen jako negativní. Jiná demonstrace, tedy 

aktivizace občanů, však již nebyla zdaleka tak pokojná. „Policisté a příslušníci 

dobrovolnické kozácké hlídky v Soči násilně rozehnali happening punkové skupiny 

Pussy Riot. Na Twitteru to oznámil mluvčí skupiny Pjotr Verzilov. Při zásahu bylo podle 

jeho informací několik lidí převezeno k ošetření do nemocnice. (…) Ruské úřady 

využívají kozáckých hlídek k zajištění bezpečnosti v okolí dějiště olympijských her. "S 

největší pravděpodobností šlo o nějakou lacinou provokaci," okomentoval incident 

jeden z místních kozáckých velitelů Konstantin Perenižko.“ (19. 2. 2014)  

Pozitivní zpráva tohoto podtématu byla z českého prostředí. Jednalo se o článek, kde 

bylo popisováno zapojení českých studentů do pomoci neslyšícím při sledování 

Zimních olympijských her v Soči. „Osmdesát hodin sportovních přenosů ze zimní 

olympiády v Soči titulkovali studenti Západočeské univerzity. Vědci z Fakulty 

aplikovaných věd vyvinuli systém, který tvorbu skrytých titulků pro neslyšící umožňuje“ 

(17. 2. 2014) Posledním podtématem bylo „Zdravotnictví“, kdy se objevil nejprve 

negativní článek o dopingu ruských sportovců. „Německá televizní stanice WDR tvrdí, 
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že za úspěchy ruských sportovců na olympijských hrách v Soči stojí nejen vydatná 

příprava, ale také inhalace xenonu.“ (25. 2. 2014) Posléze však bylo toto tvrzení 

vyvraceno pozitivním článkem. „Není to zakázané, nic jsme neporušili. To je reakce 

šéfa ruské biologicko-lékařské agentury (FMBA) Vladimira Ujby na informace, že ruští 

sportovci mohli v minulých letech využívat dosud neznámou metodu inhalace xenonu.“ 

(26. 2. 2014) Z této oblasti byla publikována ještě jedna negativní zpráva, a to o 

zdravotním stavu ruské sportovkyně. „Skikrosařka Maria Komissarovová se svěřila se 

svým zdravotním stavem. A její zprávy nebyly dobré. Třiadvacetiletá ruská lyžařka je po 

pádu při tréninku na olympijských hrách v Soči od pasů dolů ochrnutá.“ (22. 2. 2014) 

Celkem tak byly publikovány dvě pozitivní a čtyři negativní zprávy.  

Nicméně téma „Společnost, sociální politika“ patřilo spíše k těm méně zastoupeným. 

Celkově vyšlo 8 článků, polovina pozitivních a polovina negativních. Častějším 

tématem bylo např. téma „Mezinárodní vztahy“ s podtématem „Účast politiků/států 

na OH“, „Hodnocení pořadatelské země“ a „Ukrajinský konflikt“. V rámci podtématu 

„Účast politiků/států na OH“ převažovaly negativní články o tom, že západní politici 

nemají v plánu jezdit na Zimní olympijské hry v Soči a že přijedou pouze „druhořadí“ 

zástupci z východních zemí. „Přehlídka předních světových státníků to rozhodně 

nebude. Na olympijský ceremoniál v Soči nepřijede ani Barack Obama, ani Angela 

Merkelová. Dorazí ale například prezident separatistické Jižní Osetie nebo běloruský 

vůdce Alexandr Lukašenko. Chybět nebude ani Miloš Zeman.“ (6. 2. 2014)  

Dalším podtématem byl „Ukrajinský konflikt“, když spousta ukrajinských sportovců 

kvůli násilnostem při protestech na Majdanu opustilo Olympijské hry v Soči. „Někteří 

ukrajinští sportovci se rozhodli předčasně opustit olympijskou vesnici v Soči a vrátit se 

domů, kde při vyhrocených protivládních demonstracích umírali lidé. Oznámili to 

zástupci Mezinárodního olympijského výboru. Jako první odjela lyžařka Bogdana 

Macocká, která na svém facebooku napsala, že se vzdává startu ve slalomu.“ (20. 2. 

2014) Projevy vůči konfliktu na Ukrajině se objevily i od sportovců, kteří zůstali na 

hrách. Lze zmínit gesto vítězné ukrajinské biatlonové štafety na tiskové konferenci. 

Ještě dříve, než se novináři začali dotazovat, promluvila jedna z biatlonistek Pidhrušná. 

„Kvůli tomu, co se děje na Ukrajině, bych vás chtěla požádat o minutu ticha k uctění 

památky lidí, kteří tam v posledních dnech zemřeli.“ (21. 2. 2014)  

 

Jestli u těchto dvou zmiňovaných podtémat převažovaly negativní zprávy, tak u 
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posledního podtématu „Hodnocení pořadatelské země“, spíše pozitivní. V rámci 

hodnocení her přispěl svým názorem např. český předseda senátu Milan Štěch, když se 

vyjádřil, že politici by do sportu měli zasahovat jen pokud ho chtějí podpořit a odmítl 

tak politizaci her v Soči. (viz článek 17. 2. 2014) Stejně tak lze tento článek přiřadit 

k předchozími podtématu „Účast politiků/států na OH“, když Milan Štěch označil 

bojkot Zimních olympijských her v Soči ze strany západních státníků za nešťastný. 

Tento článek je tedy hodnocen jako pozitivní. Pozitivní hodnocení zaznívalo v rámci 

ukončení her. „Největší a nejdražší zimní olympijské hry v historii skončily. Byly 

úspěšné pro pořadatelské Rusko i pro Českou republiku, která si odvezla rekordních 

osm medailí. V barevném závěrečném ceremoniálu sfoukl posvátný oheň maskot obou 

ruských olympiád medvěd Miša. Soči poté předalo štafetu jihokorejskému 

Pchjongčchangu.“ (23. 2. 2014) Pozitivní hodnocení také zaznělo opět z úst předsedy 

MOV Thomase Bacha, který vyzdvihl především pozitivní roli ruského prezidenta 

Putina. „Role prezidenta Vladimira Putina při přípravě olympiády v Soči je 

nezpochybnitelná. Prohlásil to na závěr zimních her šéf Mezinárodního olympijského 

výboru Thomas Bach. Podle něj to může posílit jeho mocenské postavení v Rusku. Jak 

však Bach dodává, úspěšná olympiáda pomůže každému politikovi, který se na její 

organizaci podílí.“ (23. 2. 2014)      

 

Dalším zastoupeným tématem, bylo s šesti zprávy (z toho pouze jednou pozitivní) téma 

„Lidská práva“ s podtématem „Utlačování homosexuálů“. V rámci kritiky utlačování 

homosexuálů projevila nesouhlas s touto situací např. švédská nezisková organizace. 

„Švédská organizace bojující za práva homosexuálů Live And Let Love natočila dva 

tisíce lidí, jak zpívají ruskou hymnu, avšak s duhovou vlajkou homosexuálů. Právě 

Rusko, kde za pár dní začínají olympijské hry, je za přístup k homosexuálům často 

terčem kritiky.“ (4. 2. 2014) Na tento jev poukázala i společnost Google, 

nejnavštěvovanější stránka internetu. „Že Google vydá k příležitosti zahájení 

olympijských her speciální logo, takzvaný doodle, se předpokládalo. Překvapením je, že 

je duhové a citací z Olympijské charty jemně naráží na ruské homofobní zákony. Pod 

vyhledávací řádkou se tak dočtete: Provozování sportu je lidským právem. Každý 

jednotlivec musí mít možnost provozovat sport bez jakékoli diskriminace a v 

olympijském duchu, jenž vyžaduje vzájemné porozumění v duchu přátelství, solidarity a 

fair-play.“ (7. 2. 2014)  
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Objevil se i příklad konkrétního incidentu, kdy byl porušen tolik kritizovaný zákon o 

propagaci homosexuality na veřejnosti. „V Soči byla dvakrát během jednoho dne 

zadržena kvůli podpoře osob s menšinovou sexuální orientací bývalá poslankyně 

italského parlamentu a v Itálii známá obhájkyně práv transgender osob Vladimir 

Luxuria. Italští poslanci proto žádají, aby se do záležitosti vložil prezident Napolitano. 

Aktivistka v duhovém oblečení dvě hodiny chodila okolo olympijského parku a anglicky 

a rusky vykřikovala "Být gay je ok!". Dříve uvedla, že ji policisté při prvém výslechu 

varovali, aby se na veřejnosti nepředvádělas hesly na podporu homosexuálů.“ (17. 2. 

2014) Na toto téma a podtéma se objevila jen jedna pozitivní zpráva, která přináší 

opačný pohled na tuto problematiku z řad místních občan v Soči, kteří kritizují 

neúměrně velký zájem o diskriminaci gayů, které podle nich vůbec nedochází, ba 

naopak jediný nátlak na tuto menšiny je právě ze strany novinářů, kteří neustále 

zásobují místní obyvatele stejnými zcestnými dotazy. „Jediní lidé, kteří obtěžují gaye v 

dějišti zimní olympiády, jihoruském městě Soči, jsou prý zahraniční novináři. Alespoň 

podle názoru spolumajitele místního homosexuálního klubu, kabaretu Majak, 

citovaného v americkém časopise The New Republic.“ (11. 2. 2014)  

 

S šesti články se objevilo ještě jedno téma, a to „Služby pro aktéry OH“ s podtématem 

„OH v ČR“. Čtyři zprávy byly pozitivní, dvě negativní. Negativní zpráva obsahovala 

např. článek o problémech internetového přenosu Olympiády na stránkách České 

televize. Ta však vinu popírala. „Pokud jste nemohli v poslední době spustit internetové 

přenosy České televize ze ZOH 2014, možná vás napadla otázka, kdo za to může. 

Společnost Visual Unity, kterou si Česká televize najala na provoz internetového 

vysílání, tvrdí, že na vině jsou koncoví provideři. Ti prý slibují vyšší propustnost, než 

mohou ve špičce nabídnout.“ (20. 2. 2014)  

Pak byly publikovány pozitivní články o Olympijském parku na Letné. „Olympijští 

vítězové hokejový brankář Dominik Hašek, akrobatický lyžař Aleš Valenta a běžkyně na 

lyžích Kateřina Neumannová na pražské Letenské pláni slavnostně otevřeli olympijský 

park. Vybudoval ho za 66 milionů korun Český olympijský výbor, čtvrtinu z této částky 

zaplatil stát.“ (6. 2. 2014) V České republice se také dostalo pomoci fanouškům 

plánujícím cestu do Soči s povinnými překlady hesel na transparentech. „Úředně 

ověřený ruský překlad sportovních hesel nabízí ke stažení na svém webu Plzeňský 
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Prazdroj. Vychází tak vstříc českým fanouškům, kteří s transparenty či vlajkami vyrazí 

na olympiádu do Soči. Právě tam totiž budou muset tyto překlady předložit kvůli 

přísným bezpečnostním opatřením.“ (6. 2. 2014)  

5.2.8. BŘEZEN 2014 

V březnu jsem našel tato 3 témata: 

 sportovní zpráva 

o podtémata: ohlasy sportovců 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: zakázané sportovní jednání 

 byznys 

o podtémata: propagační materiál 

V březnu bylo publikování sedm neutrálních článků z tématu „Sportovní zpráva“ 

s podtématem „Ohlasy sportovců“, kdy se jednalo o hodnocení uplynulých Zimních 

olympijských her v Soči, pocity a plány do budoucna z úst zejména českých sportovců, 

případně osobní medailonky, kde se blíže články zaměřovaly na dané osobnosti českého 

sportu. „Kdekdo v Česku už ví, že Eva Samková si na závody maluje pod nos fixou 

knírek a na olympiádě v Soči s ním vyhrála zlato ve snowboardkrosu. Ale jaká je 

dvacetiletá usměvavá holka z Vrchlabí, když se zrovna neřítí na prkně z kopce rychlostí 

60 kilometrů za hodinu“ (3. 3. 2014) 

 

Pak se objevila už jen dvě témata s pouhým jedním článkem. Téma „Společnost, 

sociální politika“ s podtématem „Zakázané sportovní jednání“, kdy byl publikován 

negativní článek o tom, že německý bobista Manuel Machata provinil tím, že zapůjčil 

část vybavení svých bobů protivníkovi. „Německý bobista Manuel Machata vyfasoval 

roční zákaz startu za to, že na olympijské hry v Soči půjčil své nože ruskému pilotovi 

Alexandru Zubkovovi. Národní federace mu navíc udělila pokutu 5000 eur (136 tisíc 

korun). Mistr světa ze čtyřbobu z roku 2011 Machata se nedostal do nominace do Soči a 

po hrách připustil, že své vybavení poskytl Zubkovovi. Ten i díky tomu na domácích 

hrách oslavil zlatý "double", zatímco Němci vyšli po padesáti letech v soutěžích bobistů 

medailově naprázdno.“ (3. 3. 2014) Druhým tématem byl „Byznys“ s podtématem 

„Propagační materiál“, kdy byly vyraženy pamětní mince s podobiznami českých 

olympioniček Martiny Sáblikové a Evy Samkové, které získali na Olympiádě v Soči 
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nejcennější kovy. „Mince se Sáblíkovou a Samkovou vyjdou v trojím provedení. 

Nejdostupnější stříbrné desetigramové budou k dostání v nákladu 2 014 kusů za 590 

korun. Hodnotnější šestnáctigramové stříbrné mají náklad stanovený na 500 kusů a k 

dostání budou za 1 250 korun. Nejvzácnějších zlatých čtvrtuncových vyjde jen 200 kusů 

a mincovna je nabídne za 9 950 korun.“ (3. 3. 2014) 

 

5.2.9. DUBEN 2014 

V dubnu jsem vydělil tato dvě témata:  

 sportovní zpráva 

o podtémata: ohlasy sportovců 

 společnost, sociální politika 

o podtémata: státní ocenění 

V dubnu byly publikovány už jen tři zprávy s olympijskou tématikou, z toho dvě 

s tématem „Sportovní zpráva“, šlo o neutrální zprávy stejného podtématu jako 

v březnu (tj. „Ohlasy sportovců“). Jedinou zprávou mimo sportovní téma byla zpráva 

s tématem „Společnost, sociální politika“ s podtématem „Státní ocenění“, když 

článek informoval o audienci úspěšných českých olympioniků u prezidenta České 

republiky Miloše Zemana. „Prezident Miloš Zeman přijal ve španělském sále 

Pražského hradu členy úspěšné olympijské výpravy ze zimních her v Soči. Na pódiu se 

vedle hlavy státu postavily mimo jiné zlaté medailistky rychlobruslařka Martina 

Sáblíková a snowboardistka Eva Samková a stříbrná medailistka ze smíšené biatlonové 

štafety Veronika Vítková.“ (18. 4. 2014) 

 

5.2.10. KVĚTĚN 2014 

Nebyly již publikovány články spadající do výzkumu. 

 

5.2.11. ČERVEN 2014 

Nebyly již publikovány články spadající do výzkumu. 
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5.2.12. ČERVENEC 2014 

Nebyly již publikovány články spadající do výzkumu. 

 

5.2.13. SRPEN 2014  

Nebyly již publikovány články spadající do výzkumu. 

 

Tuto část analýzy, stejně jako část analýzy serveru Rossijskaja Gazeta, zohledňuji 

v nadcházející 6. kapitole. 
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6. SHRNUTÍ ANALÝZY 

V této části komparuji výsledky analyzovaných médií, popisuji témata, jejich vývoj a 

frekvenci, vyznění článků apod. Snažím se tedy shrnout nejpodstatnější výsledky celé 

analýzy. V první podkapitole jsou uvedeny tabulky, které jsem vytvořil v rámci mé 

analytické práce, shrnující jednotlivá témata, jejich zastoupení v jednotlivých měsících a 

počet článků s pozitivním/negativním/neutrálním vyznění v jednotlivých měsících. Je 

zde uvedena také poslední souhrnná tabulka za celé zkoumané období. Tyto tabulky 

následně doprovází již písemná analýza reflektující data z tabulek, dále komparace, 

shrnutí jednotlivých témat, jejich zastoupení, jejich vyznění, definování podobností či 

rozdílností mezi zkoumanými servery apod. Podkapitola 6.2. zkoumá, do jaké míry se 

výsledky analýzy shodují s teoretickými očekáváními a údajemi z teoretické části této 

práce. Podkapitola 6.3 komparuje výsledky analýzy s prohlášeními oslovených zástupců 

zkoumaných serverů iDNES a Rossijskaja Gazeta. 

6.1 ANALÝZA ČLÁNKŮ 

 

    TÉMA „MEZINÁRODNÍ VZTAHY“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 1 0 0 1 1 0 

Září 2013 1 0 0 0 0 0 

Říjen 2013 1 0 0 1 1 0 

Listopad 2013 2 0 0 0 0 0 

Prosinec 2013 5 0 0 1 6 0 

Leden 2014 19 1 0 2 1 0 

Únor 2014 34 0 0 4 4 0 

Březen 2014 0 0 0 0 0 0 

Duben 2014 1 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 64 1 0 9 13 0 
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TÉMA „SPOLEČNOST, SOCIÁLNÍ POLITIKA“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 5 0 0 2 0 0 

Září 2013 7 0 0 0 0 0 

Říjen 2013 7 1 0 0 2 0 

Listopad 2013 8 0 0 0 0 0 

Prosinec 2013 3 0 0 0 0 0 

Leden 2014 14 0 0 0 0 0 

Únor 2014 13 1 0 2 4 0 

Březen 2014 1 0 0 0 1 0 

Duben 2014 2 0 0 1 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 60 2 0 5 7 0 
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   TÉMA „SLUŽBY PRO AKTÉRY OH“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 2 0 0 0 0 0 

Září 2013 2 0 0 0 0 0 

Říjen 2013 10 1 0 1 0 0 

Listopad 2013 4 0 0 0 0 0 

Prosinec 2013 3 0 0 1 1 0 

Leden 2014 20 0 0 2   1 0 

Únor 2014 6 0 0 4 2 0 

Březen 2014 2 0 0 0 0 0 

Duben 2014 0 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 49 1 0 8 4 0 
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     TÉMA „BYZNYS“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 0 0 0 1 0 0 

Září 2013 1 0 0 1 0 0 

Říjen 2013 7 0 0 2 1 0 

Listopad 2013 9 0 0 0 0 0 

Prosinec 2013 6 0 0 3 0 0 

Leden 2014 13 1 0 3 1 0 

Únor 2014 17 0 0 9 3 0 

Březen 2014 4 0 0 1 0 0 

Duben 2014 3 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 2 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 62 1 0 20 5 0 
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  TÉMA „RELATIVIZACE LIDSKÝCH PRÁV/LIDSKÁ PRÁVA“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 4 0 0 2 5 1 

Září 2013 0 0 0 0 0 1 

Říjen 2013 0 0 0 2 3 0 

Listopad 2013 0 0 0 0 1 0 

Prosinec 2013 1 0 0 1 3 0 

Leden 2014 5 0 0 1 3 0 

Únor 2014 0 0 0 1 5 0 

Březen 2014 0 0 0 0 0 0 

Duben 2014 0 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 10 0 0 7 20 2 
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     TÉMA „BEZPEČNOST“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 2 0 0 1 3 0 

Září 2013 1 0 0 0 0 0 

Říjen 2013 6 0 0 1 1 0 

Listopad 2013 5 1 0 0 1 0 

Prosinec 2013 5 0 0 2 1 0 

Leden 2014 15 0 0 2 5 0 

Únor 2014 7 0 0 3 11 0 

Březen 2014 1 0 0 0 0 0 

Duben 2014 1 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 44 1 0 9 22 0 
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     TÉMA „EKOLOGIE“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 1 0 0 0 0 0 

Září 2013 1 0 0 0 0 0 

Říjen 2013 2 0 0 1 1 0 

Listopad 2013 0 0 0 0 0 0 

Prosinec 2013 0 0 0 0 0 0 

Leden 2014 3 0 0 0 0 0 

Únor 2014 2 0 0 0 0 0 

Březen 2014 2 0 0 0 0 0 

Duben 2014 0 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 11 0 0 1 1 0 
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    TÉMA „INFRASTRUKTURA“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 10 0 0 0 0 0 

Září 2013 22 0 0 0 0 0 

Říjen 2013 6 0 0 1 0 0 

Listopad 2013 15 0 0 0 0 0 

Prosinec 2013 19 0 0 1 1 0 

Leden 2014 40 0 0 1 0 0 

Únor 2014 21 0 0 4 8 0 

Březen 2014 2 0 0 0 0 0 

Duben 2014 2 0 0 0 0 0 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 1 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 0 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 138 0 0 8 9 0 
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    TÉMA „SPORTOVNÍ ZPRÁVA“ 

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 0 0 6 0 0 6 

Září 2013 0 0 22 0 0 5 

Říjen 2013 0 0 143 0 0 6 

Listopad 2013 0 0 80 0 0 8 

Prosinec 2013 0 0 97 0 0 23 

Leden 2014 0 0 229 0 0 49 

Únor 2014 0 0 871 0 0 461 

Březen 2014 0 0 8 0 0 7 

Duben 2014 0 0 0 0 0 2 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 3 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 0 0 1459 0 0 567 
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     VŠECHNA TÉMATA  

 Rossijskaja Gazeta iDNES 

 pozitivní negativní neutrální pozitivní negativní neutrální 

Srpen 2013 25 0 6 7 9 7 

Září 2013 35 0 22 1 0 6 

Říjen 2013 39 2 143 9 9 6 

Listopad 2013 43 1 80 0 2 8 

Prosinec 2013 42 0 97 9 12 23 

Leden 2014 128 2 229 11 11 49 

Únor 2014 100 1 871 27 37 461 

Březen 2014 12 0 8 1 1 7 

Duben 2014 9 0 0 1 0 2 

Květen 2014 0 0 0 0 0 0 

Červen 2014 3 0 0 0 0 0 

Červenec 2014 0 0 3 0 0 0 

Srpen 2014 0 0 0 0 0 0 

Celkem 436 6 1459 66 81 569 

 

 

Server iDNES a Rossijskaja Gazeta informovaly o stejných tématech, nicméně v jiné 

intenzitě, a především v jiném vyznění, či obsahu. Obecně daleko větší pozornost 

Zimním olympijským hrám v Soči věnoval ruský server. Zatímco Rossijskaja Gazeta 

publikovala ve zkoumaném období 1901 článků, server iDNES za téže období 716. 

V obou případech naprosto převládaly sportovní zprávy, u iDNES 567 článků, což je 

přibližně 79, 2 % všech publikovaných článků za toto období, u serveru Rossijskaja 

Gazeta byl tento podíl srovnatelný, byť o něco nižší, přibližně 76, 6 %.  

Pomineme-li téma „Sportovní zpráva“, tak nejpočetnějším tématem u českého serveru 

byla „Bezpečnost“ s 31 články následována tématem „Lidská práva“ s 29 články. U 

ruského serveru to byla „Infrastruktura“ se 138 články, následovaná s velkým 

odstupem tématem „Mezinárodní vztahy“ s 65 články, nicméně početně 

srovnatelnými tématy byly i „Byznys“ s 63 zprávami a „Společnost, sociální politika“ 

s 62. Zajímavostí je, že téma „Lidská práva“, které bylo u českého serveru jedno 
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z nejpočetnějších, bylo v ruském případě na samém chvostu témat s pouhými 10 články. 

Druhým nejméně zastoupeným tématem byla u ruského serveru „Ekologie“ s 11 

články. Toto téma nijak nerezonovalo ani v českém případě, když bylo s pouhými 

dvěma zprávami nejméně zastoupeným tématem.  

Co se týče poměru negativních/pozitivních zpráv, zde je mezi zkoumanými servery 

výrazný rozdíl. Zatímco Rossijskaja Gazeta publikovala jen 6 článků, které mělo 

kritický ráz a bylo mnou zařazeno do skupiny negativních zpráv (přibližně 0, 32 %), tak 

iDNES publikoval 81 negativních zpráv (přibližně 11, 3 %). Pokud bychom nepočítali 

neutrální zprávy a započítávali bychom pouze jednoznačně pozitivní a negativní články, 

tak by u iDNES převažovaly články s negativním vyzněním (přibližně 54, 4 %), 

přičemž u serveru Rossijskaja Gazeta by i tak kritické zprávy nepřesahovaly jeden a půl 

procenta (přibližně 1, 4 %). Pokud byly články u iDNES hodnoceny negativně, ve 

většině případů šlo o problematiku přímo spojenou s Olympijskými hrami v Rusku. 

Naopak pozitivní zprávy se týkaly většinou problematiky v České republice 

(Olympijský park na Letné, příjmy českých firem díky OH apod.) V obou případech 

byla zmíněna dopravní omezení, která jsou nutná pro zabezpečení her, i když v českém 

případě byla často popisována jako nadbytečná a zbytečně složitá. 

V tématech tedy mezi oběma servery rozdíl nebyl, nicméně výrazným rozdílem byl 

obsah sdělení, respektive negativní/pozitivní pohled na tytéž záležitosti. Např. u tématu 

„Infrastruktura“ se čtenář dočítá na ruském serveru, že budovaná infrastruktura je 

nejvyšší kvality, splňuje mezinárodní standardy a obsahuje ty nejmodernější prvky. Pro 

ubytování jsou k dispozici ty nejlepší světové hotely, jednotlivá sportoviště spojují 

vysoce kvalitní komunikace bez jakýchkoliv problémů a veškeré olympijské objekty 

jsou bez chyby. Všude je navíc vysázená krásná zeleň, postaveno spoustu elektrických 

stanic, které předcházejí jakýmkoliv výpadkům elektřiny a obecně všechna 

infrastruktura je pravidelně kontrolovaná nejvyššími politiky Ruské federace, zejména 

prezidentem Putinem. Tito nejvyšší politice dohlížejí na průběh výstavby a informují po 

celou dobu veřejnost, že veškerá výstavba jde podle plánu.  

Na druhé straně český server informuje, že olympijská infrastruktura v Soči není 

hotova, všude je ještě pár dní před zahájením Olympijských her 2014 staveniště, neteče 

voda (pokud ano, tak nekvalitní až závadná). Ty, objekty, které jsou již postaveny, mají 

problémy s dostupností či problémy jiného druhu (např. chrám pro hosty OH 

nedostupný kvůli umístění mezi dálnicemi). Zeleň nestihla vyrůst, a tak je zde pouze 



144 

 

hlína obarvená nazeleno. A pokud už nějaká moderní dopravní síť je postavena, 

způsobuje problémy místním obyvatelům, kteří se stávají odříznutými od světa. 

Připomínají se také časté výpadky proudu a další neduhy. V ruském případě se 

probíralo i budoucí využití objektů, které bylo viděno často pozitivně, naopak český 

server se tomuto tématu příliš nevěnoval, případně ho viděl negativně. 

Téma „Lidská práva“ rezonovalo velmi hlasitě u českého serveru, který na tuto 

problematiku upozorňoval velmi často a nezřídka publikoval velmi kritické postoje vůči 

zákonu omezujícímu propagaci homosexuality na veřejnosti. Bylo poukazováno, že 

spousta politiků nesouhlasí s postojem Ruska a v rámci úzce propojeného tématu 

„Mezinárodní vztahy“ a především podtématu „Účast politiků/států na OH“ 

bojkotuje OH v Soči.  Ruský server naopak buď relativizoval problematiku lidských 

práv, když vybíral téměř výhradně výroky těch představitelů, kteří odmítali propojování 

politiky se sportem, nebo tuto otázku nerozváděl vůbec. V případě neúčasti západních 

státníků na OH pak uváděl příklady západních politiků, kteří do Soči dorazí, případně 

vysvětloval absenci některých západních politiků tím, že nemají nic společného 

s bojkotem her v Rusku, anebo se této problematice nevěnoval vůbec, o čemž svědčí 

výše uvedený počet zpráv tohoto rázu. A tak v konečném důsledku ruský server 

vyjmenovával spoustu, především asijských zemí, které budou mít zastoupení v Soči, 

včetně státníků, kteří budou jednat přímo s Putinem, zatímco český server zastoupení 

politiků na hrách v Soči komentoval jako velmi malé, případně ho definoval jako 

zastoupení z bezvýznamných nezápadních zemí.   

U tématu „Společnost, sociální politika“ a úzce propojeného „Služby pro aktéry 

OH“ se v ruském případě často publikovaly články o tom, že je zapojená celá ruská 

společnost a všichni aktéři, dobrovolníci, policisté a další ruští zástupci, kteří mají 

poskytovat následně služby fanouškům, prochází školeními a jazykovými kurzy, aby 

nebyl žádný problém s komunikací a mohli tak pomoci všem účastníkům her nezávisle 

na zemi původu. Zdůrazňovala se také vysoká úroveň zdravotnictví. Na druhé straně, u 

českého serveru, se však objevovaly, které hovořily o nedostatečné jazykové 

vybavenosti personálu, dobrovolníků a policistů, přičemž byly uveřejňovány konkrétní 

příklady.  

Rozporuplným bylo i téma „Bezpečnost“, když ruský server v drtivé většině případu na 

základě různých argumentů a dokumentací bezpečnostních opatření tvrdil, že nehrozí 

žádná bezpečnostní rizika, včetně teroristických útoků. Bezpečnostní opatření měla být 
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téměř neviditelná, avšak o tom více efektivní. Oproti tomu český server bezpečnost na 

hrách v Soči systematicky zpochybňoval, zejména pak upozorňoval na příklad 

z nedávné praxe, když došlo krátce před Olympijskými hrami v Soči k teroristickému 

útoku ve Volgogradu. Ruský server však v této souvislost citoval zejména prohlášení 

předsedy MOV Thomase Bacha, který takovou provázanost zpochybňoval. Český 

server také často publikoval kritiku příliš přísných bezpečnostních opatření, která 

v konečném důsledku jen omezují účastníky her, ruský server však takovou interpretaci 

vůbec nevyužil, a naopak považoval daná opatření za pozitivní. V této souvislosti byla 

českým serverem kritizována situace ohledně toulavých psů, což bylo interpretováno 

jako velký problém a především skandál, jelikož tito psi, případně kočky, byly 

systematicky ruskými úřady před hrami likvidováni, a to velmi nehumánním způsobem, 

konkrétně otrávením jídlem, což mělo z následek dlouhé a trýznivé umírání. Tato 

problematika v případě ruského serveru nebyla zmíněna vůbec.  

Téma „Byznys“ se vyznačovalo u obou serverů články o prodeji lístků na Olympijské 

hry a také informacemi o televizním přenosu her. V případě ruského serveru se značná 

část článků zabývala zneužíváním licencí na olympijské zboží, případně zisky z prodeje 

televizních zpráv, nebo dobrým financováním. Český server se hodně zaměřil na české 

prostředí, kde dokumentoval český export do Soči a olympijské atrakce přímo na území 

ČR.  U tématu „Ekologie“, které bylo spíše okrajovým, docházelo také k odlišné 

interpretaci. Ruský server informoval o zlepšení situace vodních toků a moře, ochraně 

živočichů a rostlin a čistějších ovzduší, mezitím co český server informoval de facto o 

zcela opačném stavu.  

Lze tedy říci, že ačkoliv se určité infromace u obou serverů shodovaly,  interpretace 

některých konkrétních záležitostí a témat se u zkoumaných serverů lišila, a byly tak 

podávány čtenářům informace buď opačného charakteru, nebo selektivně vybírány jen 

určité informace, které druhý server nereflektoval, čímž docházelo k odlišnému 

informování o Zimních olympijských hrách v Soči 2014.  

6.2 KOMPARACE VÝSLEDKŮ ANALÝZY S TEORETICKOU ČÁSTÍ  

Především v ruských článcích byly Olympijské hry vnímány skutečně jako stimul 

krátkodobého a dlouhodobého ekonomického růstu, prostředek ke zvýšení domácích i 

zahraničních investic, podobně jako možnost rozvoje infrastruktury apod. Ekonomický 

růst byl v článcích vázán na zvyšování atraktivnosti Soči a následný příliv turistů, 

jejichž počet rostl už ve zkoumaném období. Důraz byl u ruského serveru kladen 
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především na rozvoj infrastruktury, která ze Soči udělala moderní město a měla by 

zabezpečit rozvoj minimálně na další století. Český server však poukazoval na výrazné 

nedostatky infrastruktury a zpochybňoval jejich účelnost, případně upozorňoval na 

negativní následky pro místní obyvatele, kterým výstavba dálnic nedostupných 

k napojení pro obyvatele zhoršila a zkomplikovala dopravní dostupnost do centra. (viz 

Sobotová, 2016) Ruské články zpochybnily možná negativa budoucího nevyužití 

olympijských objekt konkrétními příklady, když uveřejňovaly informace o tom, že 

z hotelů se stane bydlení pro místní obyvatele nebo jeden z olympijských stadionů bude 

sloužit místního hokejovému týmu. Český server této problematice příliš místa 

nevyčlenil, případně poukazoval na nekvalitní práci na těchto objektech, což by mohlo 

jejich budoucí využití zkomplikovat.  

 

Dalším z teoretických předpokladů byly případné bezpečnostní obavy, které mohou 

ovlivnit reputaci hostitelské země a mít naopak negativní dopad na místní turistický 

ruch. (viz Colliers International, 2018) Tyto obavy se v praxi skutečně projevily, avšak 

pouze u českého serveru, který na bezpečnostní riziko upozorňoval kvůli geografické 

poloze blízko Kavkazu známého častými teroristickými útoky a také kvůli skutečnému 

teroristickému útoku ve Volgogradu. Zpochybňoval tak schopnost Ruska, jakožto 

hostitelské země, bezpečnost zabezpečit. Ruský server se naopak reputaci Ruska 

v bezpečnostní otázce snažil zvýšit tím, že zveřejňoval výroky vysokých domácích i 

zahraničních politických a sportovních funkcionářů, že v Soči není třeba obávat se 

vlastní bezpečnosti.  

 

Stejně tak byl v teoretické části zmiňován faktor v podobě podpory konání megaakce 

v řadách místních obyvatel s tvrzením, že právě závislost na této ne/podpoře může mít 

vliv na pozitivní či negativní efekt samotných her. (viz Colliers International, 2018) 

V tomto duchu ruský server velmi často upozorňoval ve svých článcích, že byla 

zapojená celá ruská společnost, ať už tím, že se lidé stávali dobrovolníky, nebo tím, že 

se účastnili různých aktivit spojených s Olympijskými hrami (např. dřepování v metru 

z lístek zdarma), nebo přímo prohlášením prezidenta Putina, že díky ruským 

obyvatelům a jejich podpoře se Rusku podařilo hry zorganizovat. Případně se 

objevovaly články o tom, že drtivá většina Rusů bude sledovat Olympijské hry buď 

přímo nebo prostřednictvím televize a jiných prostředků. Stejně tak se dokumentovalo 

zaujetí hrami zprávami o pojmenování dítěte Olympiáda či obrovským zvýšením svateb 
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v místě konání Olympijských her. Český server tuto aktivizaci příliš nereflektoval, 

případně poukazoval na to, co jsem popisoval v souvislosti omezení místních obyvatel 

výše, a tedy, že zdaleka ne všichni Rusové jsou nadšení z Olympijských her. 

 

Dalším teoretický předpoklad vycházel z toho, že pořádání her přináší, byť většinou 

dočasnou, zaměstnanost. Velký význam pro zaměstnanost mají v podnikatelském 

sektoru především spotřeba obyvatelstva v oblasti sportovního oblečení a vybavení, 

výroba a obchod se sportovním zbožím, cestovní ruch iniciovaný sportem, stavebnictví 

a média. (viz Hobza, Dohnal, 2008). V této souvislosti je nutné říci, že tématu 

zaměstnanost server iDNES prakticky nevěnoval žádný ze svých článků. Naopak server 

Rossijska Gazeta zveřejňoval bezpočet článků o počtu pracovních pozic a obecně o 

zvýšení zaměstnanosti v regionu, ať už díky dočasným pozicím, nebo i pozicím stálých, 

avšak v obou případech šlo o pracovní pozice vzniknuvší díky pořádání Olympijských 

her. Prodej zboží s olympijskou tématikou jako zdroj příjmu se objevoval v obou 

případech, byť se objevovaly také články, které upozorňovaly na ušlé zisky kvůli 

neoprávněnému prodeji olympijského zboží některými soukromými osobami. Ruský 

server také často informoval o médiích, respektive o ziscích z prodeje vysílacích práv. 

Český server reflektoval domácí situaci, kdy docházelo k odprodeji těchto práv od 

televize nova české televizi. 

 

Zmiňováno bylo i financování, které příliš dopodrobna zmiňováno v článcích nebylo. 

V obou případech se hovořilo o tom, že se jedná o nejdražší Zimní olympijské hry 

v historii, v ruském případě se vyzdvihovala role státu při finanční podpoře her, 

případně se informovalo o speciální komisi, která dohlíží na finanční toky a návratnost 

všech investic, a tak se finanční náklady neinterpretovaly jako negativní faktor. U 

českého serveru se články zaměřovaly spíše na financování českých objektů 

postavených kvůli Olympijským hrám v Soči, kde se na jednu stranu uváděla pozitiva, 

že např. Olympijský park na Letné se postavil za menší částku, než se původně 

plánovalo, na straně druhé se objevovaly názory, které zpochybňovaly takto rozsáhlé 

investice do areálu, který má být pouze dočasným centrem zábavy v době konání 

Olympijských her.  

 

Poměrně často byl v teoriích zmiňován sociální rozměr a případné tenze ve společnosti, 

které mohou být velkým negativem, jelikož, každé město je směsicí různých skupin 



148 

 

obyvatel, které mají odlišné zájmy i potřeby. Zde lze uvést minoritní skupinu 

homosexuálů, kteří se stali ústředním tématem českého serveru v souvislosti se 

zákonem omezujícím propagaci homosexuality na veřejnosti. iDNES tak poukazoval na 

snižování již zmíněné reputace Ruska, které se dle článků v očích západních 

představitelů stávalo jakýmsi utlačovatelem. Ruský server naopak reputaci Ruska nijak 

nesnižoval a omezování homosexuálů svými články relativizoval jako a hodnotil jej 

jako zbytečné okrajové téma, které vůbec není aktuální, jelikož nedochází k žádné 

diskriminace menšinových skupin obyvatel.  Navíc Rossijska Gazeta publikovala 

v postolympijské fázi např. článek o tom, že Olympijské hry měly pozitivní efekt na 

vzájemné zlepšení vztahů mezi lidmi, nebo že 93 % Rusů je hrdo na to, jak Rusko 

zorganizovalo OH.   

 

Další provázanost konání Olympijských her byla dle teorie s životním prostředním a 

obecně s tématem ekologie, kdy hrozí narušení fauny a flory. (viz Pollert, Doležal, 

2004) Toto téma skutečně reflektovaly i články u obou serverů, nicméně velmi 

okrajově. Zatímco u ruského serveru jsou publikovány články o tom, že je při výstavbě 

infrastruktury dbáno na vysoké ekologické standardy a zároveň se dává důraz na 

ochranu místní přírody, případně se zlepšuje stav životního prostředí v dané lokalitě, 

český server upozorňuje na zhoršení kvality vod i ovzduší a ohrožení některých druhů 

živočichů a rostlin kvůli výstavbě olympijské infrastruktury.  

 

V teoretické kapitole je poměrně široce popisován význam cestovního ruchu 

motivovaného sportem jakožto inovačního produktu. Tento směr cestovního ruchu má 

umožňovat regionům snížit extrémní sezónní výkyvy návštěvnosti a rovněž podchytit 

klientelu s mimořádnou kupní silou, což do hostitelského regionu opět přinese potřebný 

kapitál. (viz Hobza, Dohnal, 2008) Zatímco český server tyto záležitosti nereflektoval, 

ruský server tomuto věnoval značnou pozornost, např. články o tom, že se díky 

Olympijským hrám Soči stane celoroční lázeňské a také zimní sportovní středisko, čímž 

přiláká jak majetné turisty, tak i díky přijatelně nízkým cenám rodiny s dětmi po celý 

rok.  Naopak potlačení domácích sportů na lokální úrovni (viz Colliers International, 

2018) se nijak v článcích neprojevilo, v českém případě nebyla žádná zmínka tohoto 

typu, v ruském spíše pozitivní např. v případě stadionu Šajba, který poslouží domácímu 

hokejovému týmu, nebo bobová dráha, která bude sloužit nejen místním, ale i 
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zahraničním sportovcům pro tréningy. Navíc Rusko je známo svým zaměřením právě 

na velkou škálu zimních sportů, takže toto riziko se nezdá být aktuálním.   

 

Z hlediska rozdělení etap Olympijských her, které jsem nastínil především díky dělení 

Nureeva a Markina v teoretické části, se analýza článků pohybovala zejména v druhé 

olympijské etapě, která je charakteristická výdaji na organizaci Olympijských her. Jak 

jsem již uváděl v teoretické části, jedná se například o zabezpečení funkčnosti dopravy, 

poskytování stravy sportovcům, výdaje na komunální služby, platby za pronájem, 

výdaje na bezpečnost a organizace kulturních akcí. Tato etapa je nejkratší ze všech, 

avšak bývá považována za nejdůležitější, protože právě na ni se soustřeďovaly státy, 

byznys a mezinárodní olympijské hnutí v předešlé dlouhé předolympijské etapě.  

 

Články ruského serveru v tomto období skutečně reflektovaly zejména zabezpečení 

funkčnosti dopravy, když články popisovaly novou moderní železniční, silniční i vodní 

a leteckou dopravu, rozšiřování kapacity letiště v Soči pro odbavení více cestujících, 

výpomoci řidičů MHD z jiných regionů apod. V rámci komunálních služeb byly 

zmíněny výdaje na zabezpečení elektřiny pro konání Olympijských her, ale i místních 

domácností. Výdaje na bezpečnost, podobně jako u většiny jiných výdajů, nebyly 

přesně vyčísleny, ale bylo o nich informováno. Ruský server informoval o aktivizaci 

ruských tajných služeb, přesunu policistů z jiných regionů a jejich školení, dále o 

rozsáhlých bezpečnostních opatřeních a omezení, případně i společné kooperaci se 

Spojenými státy v oblasti zajištění bezpečnosti. Český server v tomto kontextu většinou 

upozorňoval na neduhy, ať už šlo o nekvalitní či nepraktickou dopravní síť, výpadky 

elektřiny, nebo příliš striktní opatření, nebo naopak nezajištění dostatečné bezpečnosti 

kvůli teroristickému útoku ve Volgogradě.  

 

Částečně je v mé analýze zastoupena i třetí postolympijská etapa, která je velmi důležitá 

pro pořadatelskou zemi s ohledem na zhodnocení vynaložených nákladů a také 

v souvislosti s omezením nebo předcházením ekonomické krize po ukončení her. Žádné 

články, které by dokumentovaly finanční problémy, nebo náznak ekonomické krize 

však nevyšly. Ba naopak Rossijskaja Gazeta např. vydala článek o tom, že Rusko se 

umístilo v první desítce nejlákavějších destinací světa. Kromě informací týkajících se o 

zvýšeném turistickém ruchu se objevil i článek, v němž předseda ruského 

Organizačního výboru Soči 2014 Dmitrij Černyšenko uvedl, že odhadovaný provozní 
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zisk organizace činil zhruba 5 miliard rublů, přičemž tyto prostředky budou využívány k 

rozvoji masových sportů v naší zemi. Český server už v postolympijské fázi publikoval 

minimum článku, a pokud nějaké vyšly, většinou se týkaly sportovních zpráv a zejména 

českého prostředí.  

 

V teoretické části dokumentuji také reálné informace o rozvoji v Soči. Ty se při analýze 

článků do značné míry potvrdily. Informaci o zvýšení počtu bankomatů, a tedy zlepšení 

služeb pro místní obyvatele, uveřejnila Rossijkaja Gazeta. Stejný server informoval také 

novém moderním, letištním terminálu v Soči, který měl usnadnit přepravu cestujících. 

Rovněž byly zmíněny i některé z nových silnic uváděné v teoretické části. Stejně tak 

Rossijskaja Gazeta publikovala články, které odpovídají teoretické části, kde jsem 

uváděl, že Olympijské hry z města Soči, které bylo známé jako letní lázně, udělaly 

celoroční lázně světové úrovně, zvýšily tak životní úroveň občanů a zvýšily potenciál 

odpočinku u černomořského pobřeží v Krasnodarském kraji. V neposlední řadě zlepšily 

image města, regionu i celého Ruska. Rossijskaja Gazeta toto dokládá především 

prohlášeními prezidenta Putina a jiných představitelů Ruské federace. Český server 

iDNES toto téma nijak nerozvíjel. Ten však např. informoval o prodlužování lhůt při 

výstavbě olympijské infrastruktury, přičemž takové informace se zase neobjevily u 

serveru Rossijskaja Gazeta.  

 

 

6.3. KOMPARACE PROHLÁŠENÍ NOVINÁŘŮ ZE ZKOUMANÝCH 

SERVERŮ S VÝSLEDKY ANALÝZY  

 

Zástupce serveru iDNES uvedl, že za „období 1.1.2014 do 31.3.2014 v rubrice OH jsme 

na iDNES publikovali: leden 15 článků, únor 608 článků, březen 15 článků. Nejvíc jsme 

pak psali o biatlonu, hokeji, rychlobruslení a snowboardingu.“ V mé analýze, kde jsem 

analyzoval všechny rubriky a vyhodnocoval články na základě toho, zda se skutečné 

týkají Zimních olympijských her v Soči, jsem došel k jiným počtům. Ve zmíněném 

období (1.1.2014 do 31.3.2014) bylo dle mých kritérií publikováno celkem 605 článků, 

v lednu 71, únoru 525 článků a v březnu 9.  Rozdíl mezi daty poskytnutými zástupcem 

serveru a mou analýzou tedy činí: v celkovém počtu článků o 33 méně oproti datům 

iDNES, v lednu o 56 více, v únoru o 83 méně a v březnu o 6 méně. K těmto někdy 

výrazným odchylkám mohlo dojít z toho důvodu, že např. zpráva o srovnání cen 
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benzínu v Rusku a ČR vydávaná v iDNES v rámci tématu Olympijských her však ve 

skutečnosti žádnou spojitost s olympijskou tématikou neměla, proto jsem ji nezařadil do 

analýzy. To je vysvětlení pro ty údaje, které jsou nižší, než uvádí iDNES. U vyššího 

počtu lze najít příčinu v tom, že některé zprávy např. o lidských právech, bezpečnosti a 

jiných oblastech nebyly řazeny mezi články s olympijskou tématikou, nicméně 

Olympijských her v Soči se bezprostředně týkaly, a proto jsem je naopak zařadil do mé 

analýzy. Vzhledem k tomu, že nejpočetnějšími byly sportovní zprávy, lze souhlasit, že 

nejvíce článků psalo o uvedených sportovních disciplínách, a to o biatlonu, hokeji, 

rychlobruslení a snowboardingu, které byly nejvíce sledovanými v českém prostředí.  

 

Dále zástupce iDNES sdělil, že informovali i o jiných tématech jako odmítnutí 

některých státníků účastnit se olympijských her, případně odjezd a působení českého 

prezidenta Miloše Zemana na místě konání, který jako jeden z mála evropských politiků 

se na Olympijské hry vypravil. Dále podle jeho slov zaznívala tématika porušování 

lidských práv, okrajově Pussy Riot, ale také témata poměrně prostá jako srovnání cen 

benzínů, toulání psů po ulicích a v neposlední řadě také financování a využitelnost 

objektů po skončení OH.  

 

S tímto výrokem o zastoupení témat lze skutečně souhlasit, pominu-li téma cena 

benzínu, které jsem již uváděl jako příklad těch článků, které nebyly zařazeny do 

analýzy. Neúčast státníků byla zahrnuta do tématu Mezinárodní vztahy, kde se téměř 

výlučně hovořilo o této problematice a byli vyjmenovávaní západní státníci, kteří se 

nezúčastní her, zatímco přijedou pouze státníci „druhé kategorie“ ze zemí jako je 

Bělorusko či Kazachstán. Celkově jsem v analýze zaznamenal 9 pozitivních a 13 

negativních článků v rámci tohoto tématu. Mezi nimi byl dokumentován i zmíněný 

názor Miloše Zemana, který byl buď kritizován za svou účast, nebo byl prostor pro 

uveřejnění jeho názoru, že politikaření do sportu nepatří, a tak šlo o články naopak 

pozitivní. Negativní hodnocení však v tomto tématu převažovalo.    

 

Téma Pussy Riot se rovněž objevilo i v analýze, byť, jak uváděl zástupce iDNES, jen 

okrajově. Šlo především o kritizovaný nepřiměřený zásah kozácké hlídky při 

demonstraci tohoto uskupení v dějišti her v Soči. Budoucí využití objektů sice bylo 

zmiňováno, ale stejně tak spíše okrajově, na rozdíl od ruského serveru, který tomuto 

tématu věnoval značný prostor, přičemž převažovaly pozitivní zprávy. Několikrát se 
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opakovaly články o toulavých psech, přesně jak uvedl zástupce iDNES, přičemž byl 

kritizován nehumánní přístup ruských pořadatelů při likvidaci těchto zvířat. 

 

Zástupce serveru Rossijskaja Gazeta uváděl, že o Olympijské hry byl nejen v Rusku 

obrovský zájem, a tak jejich práce vypadala jinak než obvykle, a totiž, že se danou 

problematikou zabývala významná část redakce, daleko větší část, než tomu bývá 

obyčejně. To je rozdíl od prohlášení zástupců iDNES, že jejich práce se nijak nelišila. 

Tento výrok lze na základě analýzy potvrdit dvěma tvrzeními. Prvním je velký počet 

článků, které server Rossijskaja Gazeta publikoval, celkově šlo o 1901 článků oproti 

716 článkům na českém serveru, což je celkově  přibližně o 37,7 % více článků oproti 

českému serveru.  O skutečném zájmu Rusů a také zahraničních fanoušků pak 

především svědčí články v rámci tématu „Společnost, sociální politika“, kde se hovoří o 

nadšení ruské společnosti, zájmu sledovat Olympijské hry, obrovský zájem o lístky na 

Olympijské hry apod. Stejně tak Rossijskaja Gazeta uveřejňuje obrovská čísla 

v miliardách, o nichž tvrdí, že se jedná o počet diváků po celém světě, kteří budou 

Olympijské hry v Soči sledovat. Toto částečně relativizuje iDNES, který uveřejnil 

články např. o tom, že čeští fanoušci nemají takový zájem o Olympijské hry jako u 

předchozích v Londýně, který pro něj byl atraktivnější destinací.  

 

Na otázku, která témata se ve zpravodajství objevovala nejčastěji, odpověděl 

šéfredaktor serveru Rossijskaja Gazeta tak, že převažovaly články jako příprava 

sportovních objektů na olympijské hry, putování olympijského ohně, množství 

participujících lidí v ruských regionech apod. Co se týče samotných sportovních 

disciplín, uvedl, že pozornost se věnovala zejména sportům jako je hokej, krasobruslení 

a biatlon, což jsou sporty, které se v Rusku těší největší popularitě. Články s touto 

problematikou se opravdu v mé analýze vyskytovaly. Příprava sportovních objektů byla 

velmi často zmiňována. Zařadil jsem ji do podtématu „Infrastruktura“, kde společné se 

stavebními přípravami dopravních sítí byla hojně diskutovaná, a to v pozitivním světle, 

přičemž na její přípravu dohlíželi především ruský prezident s ruským premiérem. 

Tento výrok potvrzuje i to, že téma „Infrastruktura“ byla v ruském případě po tématu 

„Sportovní zpráva“ nejčetnějším tématem vůbec. Český server však o připravenosti 

objektů informoval více negativně, o čemž svědčí, mimo jiné, i celkový poměr osmi 

pozitivních článků k devíti negativním.  
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Putování olympijského ohně se objevovalo v mé analýze jako podtéma „Olympijský 

oheň“, přičemž jeho frekvence byla velmi vysoká. Čtenář byl informován prakticky o 

jakémkoliv pohybu tohoto ohně, dokonce i o pobytu ohně ve Vesmíru, přičemž 

zasahoval i do tématu „Společnost, sociální politika“, když v některých městech se 

jejich zástupci rozhodli, že příchod olympijské pochodně do daného regionu bude 

státním svátkem. Český server o tomto příliš neinformoval, a pokud ano, zmínil jen 

incident, kdy pochodeň zhasla. I poslední tvrzení šéfredaktora serveru Rossijskaja 

Gazeta mohu konfrontovat s mou analýzou a dospět tak k závěru, že i zde se výrok 

potvrdil. Rossiskaja Gazeta publikovala spoustu článků o tom, kolik dobrovolníků, 

policistů, studentů, lékařů, řidičů veřejné dopravy a dalších částí ruské společnosti bude 

participovat na Olympijských hrách v Soči. Většinou byly tyto články řazeny do tématu 

„Společnost, sociální politika“, popřípadě „Bezpečnost“. 
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ZÁVĚR  

V analýze se objevila následující témata: „Sportovní zpráva“, „Infrastruktura“, 

„Ekologie“, „Bezpečnost“, „Relativizace lidských práv/Lidská práva“, „Byznys“, 

„Služby pro aktéry OH“, „Společnost, sociální politika“ a „Mezinárodní vztahy“. 

Tato témata byla shodná u obou serverů, nicméně se odlišoval jejich význam z pohledu 

počtu zastoupení a také poměr pozitivních a negativních článků. Daleko větší pozornost 

Zimní olympiádě v Soči co do absolutního počtu zpráv věnoval ruský server. Zatímco 

Rossijskaja Gazeta publikovala ve zkoumaném období 1901 článků, server iDNES za 

téže období 716 článků. V obou případech převládaly neutrální sportovní zprávy 

Pomineme-li téma „Sportovní zpráva“, tak nejpočetnějším tématem u českého serveru 

byla „Bezpečnost“ s 31 články následována tématem „Lidská práva“ s 29 články. U 

ruského serveru to byla „Infrastruktura“ se 138 články, následovaná tématem 

„Mezinárodní vztahy“ s 65 články. Největší rozdíl v rámci početnosti zastoupení 

témat byl v rámci tématu „Lidská práva“, které bylo u českého serveru jedno 

z nejpočetnějších, zatímco v ruském případě bylo totéž téma marginalizované a 

věnovala se mu nejmenší pozornost. A pokud tato problematika byla u ruského serveru 

zmíněna, jednalo se především o relativizaci této problematiky a zpochybňoval se její 

význam. Druhým nejméně zastoupeným tématem byla u ruského serveru „Ekologie“. 

Toto téma nebylo frekventvané ani v českém případě, když bylo nejméně zastoupeným 

tématem.  

Rossijskaja Gazeta publikovala 436 pozitivních zpráv a jen 6 článků, které měly 

kritický ráz a byly tak zařazeny do skupiny negativních zpráv. Server iDNES publikoval 

celkem 81 negativních zpráv a 66 pozitivních.   Bez započtení neutrálních zpráv u 

iDNES převažují články s negativním vyzněním (přibližně 54, 4 %), přičemž u serveru 

Rossijskaja Gazeta i tak kritické zprávy nepřesahovaly jeden a půl procenta (přibližně 1, 

4 %). Rozdíl v kritickém pohledu na témata související se Zimními olympijskými hrami 

v Soči je tak markantní. Pokud byly články u iDNES hodnoceny negativně, většinou 

bylo kritizováno Rusko. Kladné zprávy převládaly naopak o informacích týkajících se 

českého prostředí.  

V případě serveru Rossijskaja Gazeta převažovaly absolutně neutrální zprávy, jejich 

převaha byla v období října 2013 až února 2014 a ještě v červenci 2014. Pomineme-li 

neutrální zprávy, tak v každém měsíci, kromě těch, kdy už články nebyly publikovány 
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vůbec (květěn 2014, červenec s pouze neutrálními 2014 a srpen 2014), převažovaly 

pozitivní zprávy. V případě serveru iDNES rovněž převažovaly neutrální zprávy, a to 

v září 2013 a následně v období listopad 2013 až duben 2014, dále již nebyly 

publikovány žádné články.  V srpnu 2013 převažovaly negativní články, v říjnu 2013 

byl počet pozitivních a negativních stejný a vyšší než neutrálních. Pomineme-li všechny 

neutrální zprávy, ve čtyřech měsících by převažovaly negativní články (srpen 2013, 

listopad 2013, prosinec 2013, únor 2014), ve dvou měsících pozitivní (září 2013 a 

duben 2014) a ve třech měsících je jejich počet shodný (říjen 2013, leden 2014, březen 

2014). Od května již nebyly publikovány žádné články. Záporné zprávy u iDNES 

převažují tedy nejen absolutně, ale i v počtu měsíců, kde převažují nad zprávami 

pozitivními. Navíc negativní články převažují v „hlavním“ měsíci, kdy se konaly 

Olympijské hry v Soči, tedy únoru, v poměru 27 pozitivních ku 37 negativním, což je 

vůbec největší nominální rozdíl (10 zpráv) mezi pozitivními a negativními zprávami 

v měsíci (ten jinak nepřekročil rozdíl 3 zpráv). 

 Téma „Infrastruktura“ bylo ruským serverem interpretováno velmi pozitivně, 

přičemž přěvažovaly články o její kvalitě a kontrole nejvyššími politiky. Český server 

spíše poukazoval na nedostatky a nepřipravenost olympijské infrastruktury. Téma 

„Bezpečnost“ bylo českých serverem zastoupeno především obavami z možného 

teroristického útoku, čímž tedy bezpečnost v Soči server zpochybňoval. Naopak ruský 

protějšek uveřejňoval převážně různá prohlášení veřejných činitelů o tom, že žádné 

bezpečí nehrozí a bezpečnostní opatření jsou dostatečná. Právě příliš striktní 

bezpečnostní opatření byla kritizována českých serverem.  

V rámci tématu „Mezinárodní vztahy“ převažovaly v případě iDNES informace o 

bojkotu Olympijských her v Soči, zatímco ruský server uveřejňoval články s výčtem 

státníků, kteří se této události zúčastní. Téma „Lidská práva/Relativizace lidských 

práv“ bylo hojně diskutováno v článcích iDNES, kde byl kritizován ruský zákon o 

zákazu propagace homosexuality na veřejnosti, zatímco Rossijskaja Gazeta se této 

problematice nevěnovala vůbec, nebo její význam relativizovala. Téma „Služby pro 

aktéry OH“ bylo v ruském případě opět velmi pozitivní, když server publikoval články 

o kvalitních službách a pomoci návštěvníkům Olympijských her v Soči, což dokládal 

např. jazykovou vybaveností dobrovolníků a bezpečnostních složek. Český server 

publikoval pozitivní články zejména z českého prostředí, zatímco v tom ruském 

poukazoval na opačný stav věci, např. u výše zmíněné jazykové vybavenosti. 
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V podobném duchu bylo informováno i o záležitostech s tématem „Byznys“, když 

ruský server publikoval články o pozitivech pro Rusko v této oblasti, avšak český 

server, kromě pozitivníchzpráv, poukazoval také na nepodařené obchody a malý zájem 

o lístky z řad veřejnosti, kdežto Rossijskaja Gazeta v případě lístků publikovala články 

výhradně v opačném smyslu.  

„Společnost, sociální politika“ zahrnovala v ruském případě zejména zájem obyvatel o 

Olympijské hry v Soči, nebo různé programy pro veřejnost a její zapojení. V českém 

případě šlo většinou o totéž, avšak zejména v České republice. Téma „Ekologie“ bylo 

v obou případech jen marginální, avšak pokud se objevilo, v českém případě šlo o 

kritiku dopadů na faunu a floru v Soči, přičemž ruský server publikoval články 

opačného ražení. Nejčastějším téma v obou případech, „Sportovní zpráva“, 

zahrnovalo u ruského serveru především zprávy o olympijském ohni, následně pak 

sportovní zajímavosti o ruských sportovcích a jejich výsledky. U českého serveru 

olympijský oheň reflektován téměř nebyl, v ostatních záležitostech však články byly 

podobné, s tím rozdílem, že samozřejmě informovaly zejména o českých sportovcích.  

Vyjádření novinářů ze zkoumaných médií pak de facto vždy korespondovala s výsledky 

mé analýzy. Jediným rozdílem byly údaje o počtu článků, které se však zákonitě lišit 

musí, jelikož jsem si určil určitá kritéria, která jsem rozvedl v metodologické části, která 

definovala články s tématikou Olympijských her v Soči jinak, než tomu bylo 

v rubrikách a databázích serverů. V těchto databázích byly totiž i články, které se 

Zimních olympijských her v Soči netýkaly, i když byly při jejich příležitosti 

publikovány, např. případ ceny benzínu v ČR a v Rusku u iDNES. Naopak některé 

články byly zahrnuty do mého výzkumu, ale v dané databázi, na kterou se zástupci 

serveru odkazují, nejsou. Jedná se např. o články o lidských právech v Rusku, o nichž se 

však hovoří v souvislosti s Olympijskými hrami v Soči, proto jsem je do analýzy 

zahrnul, avšak v rubrice OH serveru pochopitelně uvedeny nejsou.  
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PŘÍLOHY  

ČESKÁ A RUSKÁ VERZE OTÁZEK PRO ZÁSTUPCE ZKOUMANÝCH 

SERVERŮ: 

1. Jak postupujete (jaké fáze předcházejí) při tvorbě článků zveřejňovaných na 

webu? 

2. Přistupovali jste k článkům o Zimních olympijských hrách v Soči v roce 2014 

jiným způsobem? 

3. Museli jste řešit nějaké stížnosti ohledně objektivity/formy informování o OH v 

Soči (případně o Ruské federaci jako takové)? 

4. Na jaká témata jste se soustředili u OH v Soči? Proč? 

5. Kolik článků a v jakém časovém rozpětí jste k této problematice zveřejnili? 

6. Jak byste definovali ideologické směřování portálu v průběhu času, hlavní 

historické milníky? 

7. Na jaké čtenáře se v případě kontinua levice/pravice a dalších možných 

zaměření snaží váš web soustřeďovat? 

8. Jaká je čtenost/popularita portálu v čase? 

9. Došlo v minulosti k nějakým změnám v práci/směřování portálu kvůli 

vlastnickým změnám?  

 

1. Как собираете, оцениваете информацию прежде чем она опубликована на 

сайте? 

2. Относились ли вы к статьям об олимпиаде в Сочи по другому, чем у 

остальных тем? 

3. На какие темы по поводу игр вы сосредоточились? Почему? 

4. Сколько статей и в каком сроке вы опубликовали на сайте? 

5. Как бы вы определили идеологические взглягы сайта, изменения в течение 

времени, главные исторические события, которые повлияли на сайт? 

6. На какого читателя сайт, особенно, сосредоточится (политические взгляды, 

социальное положение)? 

7. Сколько сайт имеет читателей, как число  изменилось во времени?  

8.Насколько сайт популярен в российском обществе? 

9. Опишите коротко историю сайта. Изменилась его работа в связи с сменой 

руководства сайта? 


